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Districte de les Corts 
Departament de Serveis Jurídics - Secretaria 
Pl. Comas, 18, 1r 
08028 Barcelona 
934 027 000 
serveisjuridicslescorts@bcn.cat  
www.lameva.barcelona.cat/lescorts 
 
 

ACTA NÚM. 5/2018 
ACTA DE LA SESSIÓ ORDINÀRIA DEL CONSELL MUNICIPAL DEL DISTRICTE 

DE LES CORTS DE L’AJUNTAMENT DE BARCELONA 
  
 

El dia 9 d’octubre de 2018, a les 18.45 h, es reuneix el Consell Municipal del Districte de 
les Corts de l’Ajuntament de Barcelona a la Sala de Plens, a la plaça Comas, 18, planta soterrani, 
1 de Barcelona, sota la presidència del senyor Francisco Sierra López, regidor-president del 
Consell del Districte, i amb l’assistència del regidor del Districte, senyor Agustí Colom Cabau; la 
regidora adscrita senyora Sònia Recasens Alsina; els consellers i conselleres senyors i senyores 
Laura Cañadas Pla, Míriam Casanova Domènech, Xavier Cañigueral González, Lídia Gàllego 
Andrés, Àngels Ventura Gol, Cristian Sais Fetthauer, Èric Manzano Casalins, Rodolfo Mancho 
Iglesias, Matías Ramón Mendiola, Antoni Coll Tort, Sonia Reina Sánchez, Jordi Castellana 
Gamisans, Carlos Hornero Sánchez i Marc Faustino Vidal, així com el gerent del Districte, senyor 
Joan Cambronero Fernández, i assistits per la secretària, la senyora Meritxell Cusí Pérez. 
 

Excusen la seva absència els regidors i regidores adscrits següents: el regidor adscrit 
senyor Alberto Fernández Diaz, la senyora Montserrat Ballarín Espuña, senyora Eulàlia Reguant i 
Cura i la senyora Trini Capdevila Burniol, així com el conseller senyor Jorge Carlos Feijóo.  

 
El president, senyor Francisco Sierra, obre la sessió ordinària per tractar els punts de 

l’ordre del dia de la convocatòria, remesa en temps i forma, punts que es transcriuen a 
continuació: 
 
 

A. LECTURA I APROVACIÓ, SI S’ESCAU, DE L’ACTA DE LA SESSIÓ ORDINARIA DE 
DATA 3 DE JULIOL DE 2018 I DE LA SESSIÓ EXTRAORDINÀRIA DEL DIA 13 DE 
SETEMBRE DE 2018 DEL CONSELL DE DISTRICTE . 

 
 

B. PART INFORMATIVA 
 
a) Despatx d’ofici:  

 
1. Comunicació de les resolucions corresponents als expedients administratius 

tramitats durant els mesos de juny, juliol i agost del 2018. 
 

2. RESTAR ASSABENTAT del Decret d’Alcaldia de data 26 de juliol de 2018 pel 
qual es nomena la Ima. Sra. Montserrat Benedí Altés regidora adscrita al 
Districte de les Corts en substitució de l’Im. Sr. Juan José Puigcorbé Benaiges. 
  

3. RESTAR ASSABENTAT del Decret d’Alcaldia de data 3 de setembre de 2018 
pel qual es nomena la Ima. Sra. Trini Capdevila Burniol com a regidora 
adscrita al Districte de les Corts, en substitució de la Ima. Sra. Montserrat 
Benedí Altés 

 
 

b) Mesura de govern 
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c) Informes.  
 

Informe de Comerç Verd i reducció del malbaratament alimentari de Les Corts 
 
 

d) Informe del regidor del Districte 
 
 
 
 

C. PART DECISÒRIA 
 

1 Propostes d’acord: 
 
 

A. Comissió Consultiva de Via Pública, Mobilitat i Presidència. 
 
APROVAR la proposta de designació cortsenc /cortsenca d’honor 2018 
 
INFORMAR sobre la proposta de l’AV de la Zona Universitària amb el suport de la 
Coordinadora de Veïns de les Corts, que el carrer per a vianants que properament 
s’obrirà entre el carrer de Joan Obiols i Keynes com a prolongació de Trias i Giro 
porti el nom de Josep Canals Mercader 
 
INFORMAR sobre la col·locació d’una placa en la façana del edifici ubicat al 
número 272 de la Travessera de Les Corts on va viure el científic Joan Oró, a 
proposta de l’Associació Catalana de Comunicació Científica (ACCC) 
 
 

B. Comissió Consultiva de Medi Ambient, Urbanisme i Obres. 
 
 

C. Comissió Consultiva Serveis a les Persones i Benestar Social. 
 
 

2 Proposicions 
 

 
 
 

D. PART D’IMPULS I CONTROL 
 

a) Proposicions / Declaracions de grup. 
 

1. GMD: Que el govern del Districte trobi un espai adient al Districte de les Corts, per 
recrear aquests murals (als carrer Numància i carrer Anglesola en els que sortien 
representats l’escriptora Mercè Rodoreda i Salvador Espriu) en algun altre espai dels 
nostres barris, així com que estudiï la possibilitat d’ampliar la selecció d’espais per a 
la dita expressió cultural, per tal de reproduir més murals de caràcter cultural, amb 
l’objectiu de crear una ruta temàtica amb tots els àmbits de la cultura al nostre barri, i, 
que durant aquest procés, la proposta sigui inclosa i treballada a la Taula de Cultura 
amb les diferents entitats i associacions del barri. 
- Que un cop siguin realitzats els murals, el govern del Districte vetlli pel manteniment 
d’aquests murals i pel seu bon estat de conservació. 

 
2. Cs: El Consejo del Distrito de Les Corts, acuerda: 
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- Que desde el distrito se implementen las medidas necesarias para mejorar la 
vigilancia y la seguridad en todo el Distrito de Les Corts, a fin de evitar la 
problemática de incivismo, vandalismo e inseguridad.  
- Que se refuercen las patrullas nocturnas de la Guardia Urbana, en especial, en las 
zonas más conflictivas de nuestro Distrito 
- Que se aplique, como hemos venido solicitando durante toda la legislatura, la 
normativa municipal sobre incivismo, vandalismo, grafitis y demás actos recogidos , 
identificando y sancionando a los responsables 
- Que se proceda a la limpieza de las pintadas que invaden, poco a poco, nuestro 
Distrito, en especial las de la zona de los Jardines Jaume Vicens Vives. 
- Que las actuaciones que se realicen en relación con esta Proposición se 
comuniquen tanto a los vecinos de nuestro Distrito como a los grupos políticos que 
conforman este Consell. 
 
3 . PP: El Consell del Districte de les Corts acorda: 
Instar al Govern del Districte a prendre mesures urgents, especialment de seguretat, 
equips especialitzats d’atenció i campanyes de promoció de civisme, per fer front als 
continus actes d’incivisme que pateix el veïnat de Les Corts, especialment dels 
carrers Benavent/Felipe de Paz/Comandante Benítez i voltants els dies de partit de 
futbol al Camp Nou, així com del veïnat de l’avinguda de Xile i els seus voltants i dels 
qui viuen al costat dels Jardins Jaume Vicens i Vives, sobre tot durant les nits del cap 
de setmana i festius. 

 
4. ERC: El Districte de les Corts presentarà una nova proposta d’implantació de la 
fase final de la nova xarxa d’autobús que garanteixi el manteniment dels recorreguts 
actuals de la línia H10 i la línia 54. Aquesta nova proposta s’haurà de presentar 
conjuntament amb Transports metropolitans de Barcelona i tots els organismes de 
l’Ajuntament de Barcelona encarregats de la mobilitat a la ciutat i garantirà la 
participació de la ciutadania i de la resta de Grups Municipals. 

5. PSC: Instar al Regidor del Districte a que entregui als grups polítics, en el termini 
d’un mes, un informe on es reflecteixi clarament aquelles proposicions que han estat 
aprovades i s’han dut a terme, les que queden pendents de fer i quina previsió hi ha 
de les pendents per la seva execució i el motiu pel que no s’han fet. 

6. CUP: Donar reconeixement i suport institucional a l’economia social i solidària al 
Districte de les Corts. 
Donar suport a les activitats de promoció de l’economia social i solidària que 
s’impulsin al nostre Districte en especial els tallers de formació que ofereix la 
cooperativa cortsenca l’Esguard SCCL als i les joves de les nostres escoles i instituts. 
Millorar i, si escau, ampliar les eines i recursos a l’abast del Districte per donar a 
conèixer l’economia social i solidària a les persones emprenedores mitjançant la 
creació en el nou Pla d’Equipaments i Serveis de l’Ateneu Cooperatiu de les Corts. 

 
 

b) Proposicions amb contingut de declaracions institucionals 
 

c) Precs 
 

1. GMD: Que el Govern del Districte de les Corts procedeixi en el Consell Plenari 
convocat pel dia 9 d’octubre, a donar tota la informació de què disposi del cronograma 
de l’execució de les obres de l’Escola Anglesola, lliurant tant a les forces polítiques 
representades en aquest consell plenari com a la Comunitat educativa del Districte la 
documentació corresponent. 
 
2. GMD: Que s’implementi l’Àrea Verda a la zona dels carrers Pisuerga, Cardenal 
Reig, Avinguda de Xile i Pintor Ribalta, en un termini màxim de cinc mesos, per tal que 
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els veïns pugin beneficiar-se dels avantatges que aquesta representa per als residents 
i donar, així, resposta a la problemàtica actual de manca de places d’aparcament. 

 
3. Cs: Que, por parte de este Gobierno se proceda a : 
- Trasladar la rampa de salida de vehículos por Gran Vía de Carlos III, unos metros, 

exactamente donde se encontraba con anterioridad a la reforma, al carecer de 
visibilidad de los vehículos de los posibles peatones y ser un punto poco seguro 

- Colocar en la zona fuentes de agua potable, dado que carece de las mismas 
- Estudiar la posibilidad de realizar, en el parterre que se encuentra en Comandante 

Benítez, un área de juego infantil 
 

4. PP: Instar al Govern del Districte a ampliar el verd en les zones qualificades 
urbanísticament com a zona verda a Les Corts, com és el cas de la Colònia Castells, 
la finca del carrer Maria Barrientos núm. 6-20, la inca del carrer Benavent núm. 36 i el 
Parc de la Bederrida, així com completar el Parc Can Rigal mitjançant acord amb 
l’Ajuntament de l’Hospitalet, reformar el Parc de Les Corts previ consens amb el 
veïnat, i preservar especialment els arbres del voltant del Camp Nou i del Recinte de la 
Maternitat. 
 
5. ERC: El Districte de Les Corts convocarà als veïns i veïnes de la plaça de Les Corts 
i dels carrer adjacents abans de l’inici de les obres de la citada plaça per tal d’informar 
de l’abast de la reforma prevista de la plaça i recollir, si escau, els suggeriments i 
aportacions dels veïns i veïnes que puguin millorar el projecte de reforma de la plaça. 

 
6. ERC: El Districte de Les Corts iniciarà els treballs per tal d’adequar i equipar amb 
les infraestructures necessàries el Parc de la Bederrida com a espai polivalent que 
pugui acollir activitats de caire cultural, associatiu i d’ús esportiu a l’aire lliure. Si escau, 
s’estudiarà la possibilitat que aquesta reforma de l’espai contempli, també, els usos 
actuals d’aparcament en compatibilitat amb els citats anteriorment. 

 
7. PSC: Que el govern presenti i lliuri als grups municipals abans del proper plenari un 

informe sobre la sinistralitat viària lligada a l’ús de la bicicleta i altres vehicles de 
mobilitat personal al Districte, i una proposta de mesures per abordar millores en 
aquest àmbit. 

 
8. PSC: Que el govern del Districte organitzi un acte institucional d’homenatge i públic 

reconeixement a la figura política de Clara Campoamor als jardins que porten el seu 
nom amb motiu de la celebració del 85è aniversari de l’exercici, a les eleccions 
generals de 1933 i per primer cop, del dret al sufragi per part de les dones.  

 
9. CUP: Que l’equip de govern realitzi els tràmits pertinents perquè els aparcaments 

de bicicletes públics del Districte de les Corts siguin lliures de bicicletes d’empreses de 
lloguer a partir de l’1 de gener de 2019. 

 
10. CUP: Que l’equip de govern realitzi els tràmits pertinents perquè en el proper 
acte d’inici del curs escolar 2019-2020 els grups municipals del Districte de les Corts 
puguem estar i compartir aquest espai de trobada. 

 
d) Preguntes 

 
1. Cs: ¿Qué actuaciones se han llevado a cabo desde el Gobierno del Distrito, para 
instar a los responsables de Sanidad de la Generalitat a dar cumplimiento a la 
proposición de Ciutadans en el Parlament? 
¿Qué información, si es que se ha recibido alguna, ha trasladado la Generalitat al 
Gobierno de Barcelona, en relación al cierre del CUAP de Numancia y sobre la 
obligada, por su aprobación en sede parlamentaria, reapertura?  
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2 . PP: Quin és el calendari previst d’execució de les obres de l’Espai Barça i dels 

ingressos municipals derivats d’aquesta actuació urbanística, quin és el destí 
establert d’aquests ingressos, i quins mesures s’aplicaran per reduir l’impacte al 
veïnat? 

    Sol·licitem que se’ns faciliti còpia de la resposta per escrit. 
 

e) Seguiment Proposicions / Declaracions de Grups 
 

1. PP: Es requereix al Govern del Districte que informi sobre les gestions realitzades i 
l’estat d’execució del prec següent aprovat en el Consell Plenari del Districte de les 
Corts en sessió 3 de juliol de 2018: Que el Govern del Districte faci un major esforç 
per a preservar la convivència i el civisme entre el veïnat durant la propera Festa 
Major de Les Corts, garantint la neutralitat i pluralitat en actes institucionals i en 
edificis i espais públics municipals, exigint el compliment de les ordenances 
municipals, vetllant per respecte a la dignitat de les dones, perseguint accions de 
vandalisme i amenaces envers les diferents posicions polítiques i creences i 
distribuint i esponjant les actuacions musicals en diferents espais públics del districte 
per tal d’evitar la seva concentració en els indrets habituals durant tot l’any, entre 
altres actuacions 

 
2. ERC: Que el govern del Districte de Les Corts informi de l’estat d’execució del 

següent prec aprovat en el Plenari del dia 8 de maig de 2018:  
 “El Districte de Les Corts instarà i promourà una trobada entre usuaris de l’Espai per a  
 Gossos situat als Jardins Bacardi i responsables municipals per analitzar el  
 funcionament de l’espai i estudiar possibles millores que garanteixin que aquest Espai  
 compleixi les característiques de seguretat, accessibilitat i confort necessàries tant per  
 als propis gossos com per a les persones que els hi acompanyen en un termini màxim  
 d’un mes”. 
 
3 PSC: Que el govern del Districte de les Corts informi de les accions fetes sobre la 
proposició aprovada en el Plenari del dia 6 de març de 2018 amb el contingut següent:  
Refermar el compromís del Consell Municipal del Districte de les Corts amb el model 
d’escoles bressol municipals, amb la seva funció per l’educació de la petita infància i 
per la cohesió social; Instar al govern municipal a seguir treballant per la construcció 
de noves escoles bressol municipals;Instar al govern municipal de Barcelona en Comú 
a definir, abans del mes de juliol de 2018, el projecte per la construcció d’una escola 
bressol municipal en l’àmbit del PERI Danubi”. 

 
 

E. DECLARACIONS INSTITUCIONALS. 
 

Declaració institucional d’homenatge del Referèndum de l’1 d’octubre de 2017 
 
 

El president dona la benvinguda a tothom a la sessió i envia un record al Sr. Jorge Feijóo, 
conseller del Grup de Cs, i a la nova regidora adscrita, la Sra. Trini Capdevila, consellera del Grup 
d’ERC —li dona la benvinguda, encara que virtualment, al Consell—, que per motius personals no 
han pogut assistir i als quals desitja una ràpida recuperació. 

 
Tot seguit, informa que cal omplir i presentar a l’Ajuntament el formulari d’autorització per 

rebre la convocatòria de les sessions del Consell, i que cal autoritzar el tractament de les dades, 
atès que les sessions es graven i es transmeten tant en directe per streaming com en diferit a 
través de les xarxes socials, i que les dades personals (nom i cognom) i l’interès manifestat durant 
la sessió constaran a l’acta, que també es difon. Explica que si algú no presenta l’autorització, les 
seves dades no constaran a l’acta, i qui no vulgui ser gravat es pot situar a la zona zero de la sala 
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(l’assenyala). Afegeix que les dades personals no poden ser cedides a tercers i s’eliminaran un 
cop acabi la gestió de l’activitat per a la qual s’han recollit; per a més informació, es pot consultar 
la pàgina web de l’Ajuntament, i els formularis d’autorització es lliuren a l’entrada de la sessió. 
 
 

A. LECTURA I APROVACIÓ, SI S’ESCAU, DE L’ACTA DE LA SESSIÓ ORDINARIA DE 
DATA 3 DE JULIOL DE 2018 I DE LA SESSIÓ EXTRAORDINÀRIA DEL DIA 13 DE 
SETEMBRE DE 2018 DEL CONSELL DE DISTRICTE . 

 
El president constata que cap conseller vol presentar cap esmena als esborranys d’acta de 

les sessions del 3 de juliol i del 13 de setembre, que coneixen amb anterioritat a aquest acte, de 
manera que resten aprovades. 
 
 

B. PART INFORMATIVA 
 

a) Despatx d’ofici: 
 

El president dona compte dels extrems següents: 
 

1. Comunicació de les resolucions corresponents als expedients administratius 
tramitats durant els mesos de juny, juliol i agost del 2018. 
 
 

 
 

Concepte Quantitat 

  

Aixecament de suspensió d’obres 1 

Execució sentència 1 

Devolució ingressos indeguts 5 

Infracció ordenances 1 

Responsabilitat patrimonial 15 

Dret d’accés 1 

Llicència excepcional 7 

Llicències d’obres 17 

Llicències guals 14 

Llicències ocupació via pública 83 

Modificació no substancial 2 

Nova llicència 3 
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MENOR A-GENÈRICA 

     

CONTRACTE MES OBJECTE IMPORT ADJUDICATARI 

         

18003588 juliol SERVEIS PER A ACTIVITATS DE COMERÇ I 
TURISME 2018 

18.000,00 €   

18003505 juliol SERVEIS PER A ACTIVITATS CULTURALS 2018 8.000,00 €   

18003584 juliol COMPRA MATERIAL ACTES FESTIUS 2018 3.000,00 €   

18003859 juliol GESTIÓ DEL PROGRAMA DE FESTA MAJOR 
2018 

18.000,00 €   

18003902 juliol PREVENCIÓ DE LES AGRESSIONS SEXISTES 2.000,00 €   

      

MENORS (AD-ADO) 

         

CONTRACTE MES OBJECTE IMPORT ADJUDICATARI 

         

18003289 juny PROJECTE ROBÒTICA FIRST LEGO LEAGUE 5.529,70 € INVENIO EDUCATION 
FOR LIFE SL 

18003368 juny SUBMINISTRAMENT DE SWITCH I 
INSTAL·LACIO DEL RACK 

4.033,43 € IMPALA NETWORK 
SOLUTIONS, S.L. 

18003333 juny MANTENIMENT ASCENSORS BIBLIOTECA LES 
CORTS GENER - MARÇ 2018 

880,78 € ORONA SCL 

18003373 juny MANTENIMENT ASCENSORS ESCOLA 
D'ADULTS GENER - ABRIL 2018 

391,46 € ORONA SCL 

18003436 juliol ADQUISICIÓ 27 CADIRES D'OFICINA PER A LA 
GUB UT4 

5.678,37 € EL CORTE INGLES, 
S.A. 

18003043 juliol PROJECTE DEL PLA D’EQUIPAMENTS I 
SERVEIS LES CORTS 

5.042,07 € DESIDEDATUM DATA 
COMPANY SL 

18003586 juliol LLOGUER MÒDUL PER JUGATECAMBIENTAL A 
CAN RIGAL 

583,89 € WASHINGTON 
INTERNACIONAL,S.A. 

18003712 juliol ADEQÜACIÓ ESPAIS POLIESPORTIU L'ILLA 37.238,94 € GOBLAS INTEGRAL, 
SL 

18003552 juliol COMPRESSOR/VENTILADOR CLIMATIZACIÓ 
SEU DISTRICTE 

25.682,92 € SERVICIOS E 
INSTALACIONES 
ALDAGO SL 
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18003806 juliol ARRENDAMENT I MANTENIMENT 11 EQUIPS 
MULTIFUNCIONAL SETEMBRE - DESEMBRE 
2018 

3.864,16 € SERVICIOS 
MICROINFORMATICA 
SA 

18003975 juliol COORDINACIÓ SEGURETAT AIRE 
ACONDICIONAT SEU DE DTE 

1.155,73 € ROSSELLO MAÑA 

          

 
 

RESOLUCIONS CONTRACTACIÓ PROCEDIMENTS NEGOCIATS I OBERTS I DERIVATS D'ACORD 
MARC 

     
CONTRACT

E MES OBJECTE IMPORT ADJUDICATARI 

         

15C00023 juny APROVACIÓ D'ACORD DE CONTINUÏTAT PER 
MESOS DE JULIOL I AGOST PER LA GESTIÓ I 
EXPLOTACIÓ C.C. JOAN OLIVER "PERE 
QUART" 

32.899,12 € CLUB LLEURESPORT 
DE BARCELONA 

18002969 juny APROVACIÓ D'AUTORITZACIO PER 
L'ARRENDAMENT EQUIPS IMPRESSIÓ I CÒPIA 
DTE LES CORTS 

4.433,44 €   

18003192 juny APROVACIÓ D'AUTORITZACIÓ PER LA GESTIÓ 
I DINAMITZACIÓ CASAL DE JOVES 2018-2019 

226.217,92 €   

18003192 juliol ADJUDICACIÓ GESTIÓ I DINAMITZACIÓ CASAL 
DE JOVES 2018-2019 

225.967,02 € PROGESS 
PROJEC.GESTIO 
SERVEIS SOCIAL 

18003192 juliol BAIXA PER ADJUDICACIÓ CONTRACTE 
GESTIÓ I DINAMITZACIÓ CASAL DE JOVES 
2018-2019 

-250,90 €   

18003795 juliol APROVACIÓ D'AUTORITZACIÓ PER LES 
OBRES ADEQÜACIÓ PARC DE LA BEDERRIDA 

89.770,46 €   

18C00002 juliol ADJUDICACIÓ CONTRACTE GESTIÓ CC JOAN 
OLIVER "PERE QUART" 2018-2021 

432.527,75 € CLUB LLEURESPORT 
DE BARCELONA 

18C00002 juliol BAIXA PER ADJUDICACIÓ CONTRACTE 
GESTIÓ CC JOAN OLIVER "PERE QUART" 
2018-2021 

-106.261,13 €   

15C00023 juliol PAGAMENT 2º TRIM. PER LA GESTIÓ I 
EXPLOTACIÓ C.C. JOAN OLIVER "PERE 
QUART" 

49.348,68 € CLUB LLEURESPORT 
DE BARCELONA 

16C00002 juliol PAGAMENT 2º TRIM. PER LA GESTIÓ CC J.M. 
TRIAS I PEITX 2016-2019 

41.701,00 € CLUB LLEURESPORT 
DE BARCELONA 

16C00009 juliol PAGAMENT 2º TRIM. PER LA GESTIÓ CC CAN 
DEU 2016-2019 

33.750,00 € CLUB LLEURESPORT 
DE BARCELONA 

16C00024 juliol PAGAMENT MES DE MAIG PER LA GESTIÓ I 
EXPLOTACIÓ IME PAVELLÓ ILLA 2016-2019 

3.138,33 € CLUB JOVENTUT LES 
CORTS 
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16C00024 juliol PAGAMENT MES DE JUNY PER LA GESTIÓ I 
EXPLOTACIÓ IME PAVELLÓ ILLA 2016-2019 

3.138,33 € CLUB JOVENTUT LES 
CORTS 

18002969 agost ANUL·LACIÓ CONTRACTE D'ARRENDAMENT 
EQUIPS IMPRESSIÓ I CÒPIA DTE LES CORTS 
PER DESERT 

-4.433,44 €   

18003559 agost ADJUDICACIÓ CONTRACTE DERIVAT 
ADQUISICIÓ CONSUMIBLES INFORMÀTICA 
ESTÀNDARD 

1.975,61 € PMC GRUP 1985 SA 

18003942 agost ADJUDICACIÓ CONTRACTE DERIVAT DE 
SERVEIS POSTALS LOT1 DISTRICTE LES 
CORTS 2018-2020 

4.000,00 € RECERCA I 
DESENVOLUPAMENT 
EMPRRESARIAL 

18003943 agost ADJUDICACIÓ CONTRACTE DERIVAT DE 
SERVEIS POSTALS LOT2 DISTRICTE LES 
CORTS 2018-2020 

1.000,00 € RECERCA I 
DESENVOLUPAMENT 
EMPRRESARIAL 

          

ALTRES RESOLUCIONS 

     
CONTRA

CTE MES OBJECTE IMPORT ADJUDICATARI 

         

  juny ADQUISICIO TARGETES MULTIVIATGE T10 3.570,00 € AUTORITAT TRANSPORT 
METROPOLITÀ 

18S01506 juny PAGAMENT MES DE JUNY PER ATENCIÓ 
SOCIAL I NETEJA A INSTITUT MUNICIPAL 
SERVEIS SOCIALS 

200.000,00 € INST. MPAL. SERVEIS 
SOCIALS 

18S01505 juny PAGAMENT MES DE JUNY PER SERVEIS 
SOCIAL I NETEJA A INSTITUT MUNICIPAL 
SERVEIS SOCIALS 

100.000,00 € INST. MPAL. SERVEIS 
SOCIALS 

18S05209 juny BAIXA PER REAJUST D'AUTORITZACIÓ I 
DISPOSICIÓ EN EL CONVENI D'ESTUDIANT EN 
PRACTIQUES UPC 

-1.940,00 € AYMERICH BELLMUNT 

18S08473 juny APROVACIÓ CONVENI D'ACORD FP DUAL AMB 
L'ESCOLA DEL TREBALL 

1.176,00 € DUQUE PIZARRO 

18S08486 juny APROVACIÓ CONVENI D'ACORD FP DUAL AMB 
L'ESCOLA DEL TREBALL 

1.176,00 € AGUILAR SAAVEDRA 

18S09936 juliol APROVACIÓ DEL CONVENI FESTIVAL ORIOL 
CANALS D´ANIMACIÓ INFANTIL 

7.840,00 € FEDER. ASS. VEÏNS 
FESTES LES CORTS 

18S01506 juliol PAGAMENT MES DE JULIOL PER ATENCIÓ 
SOCIALS A INSTITUT MUNICIPAL SERVEIS 
SOCIALS 

200.000,00 € INST. MPAL. SERVEIS 
SOCIALS 

18S01505 juliol PAGAMENT MES DE JULIOL PER SERVEIS 
SOCIALS A INSTITUT MUNICIPAL SERVEIS 
SOCIALS 

200.000,00 € INST. MPAL. SERVEIS 
SOCIALS 

18S10177 juliol APROVACIÓ CONVENI PIS DE TRANSICIÓ A LA 
VIDA INDEPENDENT 

40.000,00 €   
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18S10208 juliol APROVACIÓ DISPOSICIÓ  DE LA DESPESA 
CONVENI PIS DE TRANSICIÓ VIDA 
INDEPENDENT 

20.000,00 € FEDER.PLATAFORMA 
ENTIT.PERS.DISCAPACITA
DES 

18S10211 juliol APROVACIÓ DISPOSICIÓ  DE LA DESPESA 
CONVENI PIS DE TRANSICIÓ VIDA 
INDEPENDENT 

20.000,00 € COORD.ENTITATS PRO-
PERSONES AMB 
DISCAPACITATS DE LES 
CORTS 

18S10343 juliol PAGAMENT DEL PREMI CONCURS CARTELL 
FESTA MAJOR 2018 

1.000,00 € CLEMENTE MARTI 

 
 

 
 
 
 
 
 
c) Expedients de matrimonis civils corresponents als mesos de juny, juliol i agost de 2018. 

Mes Quantitat 

Juny 5 

Juliol 5 

Agost 0 

 
 

 
La Sra. Míriam Casanova fa constar que el Grup Municipal del PP ha sol·licitat directament 

a la secretària jurídica els expedients que vol consultar. 
 

El conseller Carlos Hornero, portaveu del Grup Municipal del PSC, demana informació 
sobre l’expedient 18003795, corresponent a l’aprovació i autorització per a les obres i adequació 
del Parc de la Bederrida (89.770 €). 

 
El conseller Antoni Coll li recorda que pot demanar la vista de l’expedient sempre que 

vulgui. 

GARANTIES RETORNADES 

     
CONTRACTE OBJECTE DEL CONTRACTE ADJUDICATARI IMPORT 

GARANTIA 
DATA 

RETORN 

       

12C00014 GESTIÓ I EXPLOTACIÓ DE LA INSTAL·LACIÓ 
MUNICIPAL ESPORTIVA PAVELLÓ ILLA DTE. LES 
CORTS 

CLUB JUVENTUT 
LES CORTS 

2.678,00 € 18/7/2018 

11C00040 GESTIÓ I EXPLOTACIÓ DEL CENTRE CÍVIC RIERA 
BLANCA DTE. LES CORTS 

CLUB 
LLEURESPORT DE 
BARCELONA 

18.800,00 € 18/7/2018 

11C00042 GESTIÓ I EXPLOTACIÓ DEL CENTRE CÍVIC CAN 
DEU DTE. LES CORTS 

CLUB 
LLEURESPORT DE 
BARCELONA 

19.169,37 € 18/7/2018 
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2. RESTAR ASSABENTAT del Decret d’Alcaldia de data 26 de juliol de 2018 pel 

qual es nomena la Ima. Sra. Montserrat Benedí Altés regidora adscrita al 
Districte de les Corts en substitució de l’Im. Sr. Juan José Puigcorbé Benaiges. 
  

3. RESTAR ASSABENTAT del Decret d’Alcaldia de data 3 de setembre de 2018 
pel qual es nomena la Ima. Sra. Trini Capdevila Burniol com a regidora adscrita 
al Districte de les Corts, en substitució de la Ima. Sra. Montserrat Benedí Altés 
 

b) Mesura de govern 
 

c) Informes.  
 

Informe de Comerç Verd i reducció del malbaratament alimentari de Les Corts 
 

La consellera Laura Cañadas, del grup municipal del Govern, desitja una bona Festa Major 
a tothom i assenyala que l’objectiu d’aquest informe, que s’ha lliurat a tots els grups, és detallar les 
actuacions dutes a terme per part del Districte en prevenció de residus i consum en el marc del 
projecte «Comerç verd i reducció del malbaratament alimentari», que es va iniciar el 2016 a través 
de la col·laboració de la Fundació de Prevenció de Residus i Consum i amb la voluntat de 
promocionar el comerç de proximitat i donar consells i alternatives perquè la ciutadania pogués 
optar per una compra més respectuosa amb el medi ambient i la salut. 

 
Tot seguit, s’ofereix per contestar els dubtes que se li plantegin sobre l’informe i recorda 

que en el mandat passat es va aprovar la proposta del Grup d’ICV-EUiA de fer una campanya 
anomenada «A les Corts no es llença menjar», que posteriorment va presentar també el Grup 
d’ERC. Assenyala que després de revisar l’estat de la mesura, es va començar a treballar el 
projecte amb la creació, el 2016, de la Xarxa de Comerç Verd de les Corts —a Catalunya va 
començar a Barcelona, al districte de Gràcia, el 2013—, que el primer any estava formada per 
11 comerços i actualment té 32 establiments adherits (19 al barri de les Corts, 7 a la Maternitat i 
Sant Ramon i 6 a Pedralbes). 
 

Indica que els requisits per poder formar part de la Xarxa són vendre productes de 
proximitat, de comerç just o ecològics; vendre productes a granel o oferir envasos reutilitzables; 
vendre productes que afavoreixin pràctiques sostenibles d’estalvi energètic, d’aigua o disminució 
d’envasos de reciclatge, i no distribuir gratuïtament bosses de plàstic i promoure alternatives de 
bosses reutilitzables. 
 

Explica que, pel que fa a les actuacions contra el malbaratament alimentari, atès que, 
segons alguns estudis, el 16% de l’enorme quantitat d’aliments que es desaprofiten cada any a 
Catalunya prové del sector de la restauració, es va decidir començar el projecte «Remenja’mmm», 
que aglutina, dona visibilitat i promociona els restaurants que segueixen una filosofia de 
reaprofitament alimentari. Afegeix que ja s’han visitat 55 establiments (restaurants i hotels amb 
restaurants), que cada any s’hi adhereixen més comerços i que enguany es va organitzar un premi 
a la millor iniciativa de «Remenja’mmm» al qual es van presentar quatre restaurants de les Corts 
(va guanyar un projecte de l’Eixample). 
 

Respecte a les accions adreçades a la ciutadania en general, comenta que s’han fet 
xerrades a través de la Fundació de Residus a la Fira de Nadal de Diagonal i al Mercat de les 
Corts, on es va fer l’activitat «Som gent de profit», amb què es donaven trucs a la gent per 
aprofitar el menjar. 
 

A continuació, explicita que l’informe inclou un annex amb la llista dels comerços que 
formen part de la Xarxa de Comerç Verd, un mapa amb la ubicació i la tipologia de cadascun que 
es pot consultar al web de Barcelona + Sostenible, la llista dels restaurants de les Corts adherits a 
la campanya «Remenja’mmm» i el díptic que es va lliurar als restaurants amb informació sobre 
aquesta campanya. 
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Per acabar, comunica que, si bé l’informe s’ha presentat aquí perquè s’ha considerat que 

era important donar-lo a conèixer en aquest espai, també es presentarà al Consell d’Economia i 
Hisenda perquè els eixos comercials puguin continuar treballant en aquesta línia. 
 

El conseller Marc Faustino, portaveu del Grup Municipal de la CUP, saluda tothom i 
aplaudeix el projecte, que el seu grup entén que pot tenir molt recorregut al districte per la 
quantitat d’empreses de restauració que hi ha. D’altra banda, pregunta quina incidència té la 
campanya en els menjadors escolars i com s’hi gestiona el menjar que sobra, tot i que entén que 
es fan les quantitats ajustades, i si s’ha fet arribar la campanya al Futbol Club Barcelona, que 
ofereix un servei de restauració ampli tant en l’àmbit més popular com a les llotges privades. 
Observa, però, que potser les empreses que ofereixen aquest servei ja tenen un circuit de 
reutilització. 
 

El conseller Carlos Hornero, portaveu del Grup Municipal del PSC, dona les gràcies a la 
Sra. Cañadas per l’interès que ha posat en un projecte sobre el qual cal conscienciar el sector 
alimentari, de l’hostaleria i del mercat, i observa que, si bé el nombre d’establiments adherits a la 
Xarxa de Comerç Verd s’ha triplicat del 2016 al 2018, encara continua sent molt baix respecte del 
total (2.900). Tanmateix, el seu grup valora positivament el programa i anima el Govern a 
continuar-hi treballant. 
 

El conseller Jordi Castellana, portaveu del Grup Municipal d’ERC, saluda tothom i agraeix 
la presentació de l’informe. Assenyala, però, que el seu grup no sabia res del que estava fent el 
Districte en aquest àmbit —agraeix la feina dels tècnics i les tècniques de les àrees 
corresponents—, que ERC considera molt important, com demostra el fet que el 2016 presentés 
un prec per interessar-se per la campanya «A les Corts no es llença menjar», que s’havia aprovat 
el mandat anterior però no s’havia acabat d’implementar. 
 

Subratlla que les accions que es duen a terme contra el malbaratament alimentari, entre 
les quals hi ha el projecte «Remenja’mmm» i la Xarxa de Comerç Verd, tenen efectes sobre la 
salut, l’economia, el medi ambient i la cohesió social, de manera que cal continuar-les i enfortir-les, 
i aplaudeix la feina dels menjadors socials —esmenta el Sr. Ferran Gutiérrez, present a la sala—, 
com ara el de Santa Tecla. 
 

El conseller Xavier Cañigueral, portaveu del Grup Municipal del PP, agraeix la presentació 
de l’informe i posa de manifest que les persones, especialment les que pertanyen a la generació 
millennial, cada cop es guien més pel seu codi ètic a l’hora de comprar, la qual cosa suposa un 
repte per als comerços i per a les empreses i, alhora, una oportunitat, sobretot per al comerç de 
proximitat, ja que té la possibilitat de mantenir relacions més properes i personalitzades amb els 
clients, que són els veïns del barri. Assenyala que en aquest codi ètic destaca sobretot la 
sostenibilitat, no només pel que fa al consum del producte, sinó també pel que fa a tota la cadena 
de producció, i que l’Administració pública no ha de fer polítiques que imposin aquest model, però 
sí que el facilitin i el promoguin. Per això, el seu grup valora positivament l’objectiu de les dues 
mesures que recull l’informe. Tanmateix, hi troba a faltar informació sobre els recursos (de diners i 
de temps) que s’hi han destinat, informació que permetria valorar-ne l’eficiència, i demana rigor en 
les xifres: l’informe diu que en el marc del programa «Remenja’mmm» s’han fet 55 visites, però la 
realitat és que només s’ha pogut parlar amb 26 establiments. 
 

D’altra banda, subratlla que, a més de les mesures que es duen a terme, caldria 
implementar-ne d’altres que ajudarien a obtenir millors resultats, com ara rebaixes en els impostos 
municipals per a aquest tipus de comerços, facilitats en l’accés al finançament per a emprenedors 
que vulguin dedicar-se a aquest sector i formació a través de Barcelona Activa. 
 

La consellera Sonia Reina, portaveu del Grup Municipal de Cs, felicita les festes als 
cortsencs i les cortsenques i agraeix la presentació de l’informe. Lamenta, però, que no s’hagi anat 
informant sobre aquestes mesures al llarg del mandat. 
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Tot seguit, pregunta si, en el marc del projecte «Remenja’mmm», es proposa als 
restaurants alguna actuació amb els menjadors socials —actualment, per exemple, el menjador de 
Santa Tecla rep menús dels hotels del districte—, i demana que, si no es fa, es valori la possibilitat 
de fer-ho, ja que seria una altra manera de no llençar el menjar i d’ajudar la gent que es troba en 
una situació d’exclusió social. 
 

El conseller Matías Ramon, portaveu del Grup Municipal Demòcrata, desitja bones festes 
de les Corts a tothom i dona les gràcies a la Sra. Cañadas i als tècnics per l’informe. 

 
A continuació, indica que el seu grup, convençut que fer un bon ús dels aliments és 

imprescindible i que les administracions s’han de posar d’acord per fer el màxim nombre possible 
de polítiques adreçades tant a la ciutadania com als comerços de proximitat, els restaurants, etc., 
considera que l’informe és insuficient perquè les mesures es presenten com si fins ara no 
s’hagués treballat en aquest àmbit —no s’esmenta, per exemple, el projecte que es va començar a 
Gràcia el 2013— i no són prou globals. Concreta que no es recullen, per exemple, mesures per 
facilitar l’accés als aliments a qui més ho necessita, per conscienciar els veïns del districte perquè 
generin menys residus en el procés de compra d’aliments, en facin un bon ús i evitin el 
malbaratament, ni per fomentar el bon reciclatge, i esmenta la guia feta pel Sr. Puigdollers el 
mandat passat per ensenyar d’una manera clara a fer un bon ús dels aliments i evitar-ne el 
malbaratament. 
 

Per acabar, demana explicacions detallades sobre com es col·laborarà amb associacions 
com el menjador de Santa Tecla, que fan una feina excepcional, i sobre la implementació del pla 
«Remenja’mmm». 
 

La consellera Laura Cañadas dona les gràcies a tots els grups que han valorat l’informe i la 
feina que han dut a terme els tècnics al llarg dels anys i comenta que si després d’aquesta 
intervenció seva resta algun dubte pendent, se’n pot parlar a la Comissió d’Economia i Hisenda. 

 
Pel que fa a la possibilitat que el menjar que sobra es destini a menjadors socials, explica 

que alguns dels hotels amb què es va parlar van dir que ja tenien un circuit propi per distribuir-lo, i 
els restaurants que fan menús amb el temps han anat regulant les quantitats de menjar fins al punt 
que gairebé no en tenen sobres (les que tenen són insuficients per destinar-les a programes en 
col·laboració amb menjadors socials). 
 

A continuació, diu que és mentida que l’informe no assenyali que el 2013 es va començar 
el projecte a Gràcia (ho diu a la primera pàgina) i demana cura a l’hora de parlar dels informes. 
 

En darrer lloc, insisteix que l’informe se centra en els establiments perquè són els 
responsables del 16% del malbaratament, però també recull actuacions adreçades a la ciutadania 
en general, com la participació en la Mostra de Comerç i Serveis Ecològics i Saludables, un acte 
públic; la Fira de Nadal de Diagonal, un acte públic adreçat a famílies, o l’acte que es va fer al 
Mercat de les Corts, actuacions que ha esmentat en la seva primera intervenció i que també 
consten a l’informe. 
 

d) Informe del regidor del Districte 
 

El regidor del Districte, Sr. Agustí Colom, saluda tothom i anuncia que dedicarà la primera 
part de l’informe a la Festa Major de les Corts, que és el resultat de l’esforç de moltes persones, 
entitats, comissions de festes, equipaments culturals i esportius del districte i tècnics, que durant 
molts mesos han treballat per oferir en quinze dies més de 280 activitats. 
 

Esmenta el magnífic pregó, emotiu i sincer, que va fer el cap de setmana Anna Morancho, 
una persona jove implicada en el districte, on va néixer. De les seves paraules destaca les idees 
d’inclusió, normalitat, sinceritat, compromís i corresponsabilitat, que caracteritzen les festes que es 
volen per al districte. 
 



 

14 
 

Celebra que any rere any augmenti la corresponsabilitat i la coordinació entre els tècnics 
municipals i les comissions de festes i entitats, i agraeix el gran treball que duu a terme tothom 
que hi participa, persones que sovint dediquen més esforç i temps del que els seria exigible, per 
un amor al districte i una voluntat de servei públic que fan que les festes avancin d’una manera 
molt correcta. 
 

A continuació, esmenta alguns dels moments que es van consolidant com a emblemàtics 
(Circ Corts, toc d’inici, correfoc unitari, guerra de confeti i Festival Oriol Canals) i convida tothom a 
participar en els actes que encara s’han d’esdevenir. 

 
Tot seguit, subratlla que es volen unes festes que siguin viscudes en llibertat i amb felicitat 

i, per tant, que estiguin lliures de qualsevol acte d’agressió masclista. En aquest sentit, destaca el 
protocol contra les agressions sexistes a la Festa Major que va redactar fa tres anys el col·lectiu 
Cortsenques Dissidents, un treball en què cada cop s’han implicat més entitats i comissions de 
festes, i el material de Cortsenques Dissidents i de l’Observatori contra l’LGTBIfòbia que va editar 
l’Ajuntament. Comenta que enguany s’ha ampliat el suport a la campanya amb la incorporació de 
tres punts liles en diferents espais de festa, que s’han distribuït en funció de l’afluència de gent 
esperada i de les edats que acullen i que gestionen professionals del Centre Jove d’Atenció a la 
Sexualitat. 
 

Pel que fa a les activitats relacionades amb el comerç que es duen a terme en el marc de 
les Festes, assenyala que enguany s’ha inaugurat el Cor de les Corts, que hi participa amb una 
mostra de comerç, i que Comerç 08028, que ja havia fet la seva mostra fa uns mesos, fa pocs dies 
en va fer una al carrer Joan Güell. Explicita que les Festes no són només un espai de gaudi i d’oci, 
sinó també un espai de trobada de molta gent que gaudeix de les activitats culturals i en què el 
comerç del districte es dona a conèixer, de manera que es potencia la relació comercial. 
 

Per acabar, recorda que es proclamaran els cortsencs i cortsenques d’honor i indica que 
enguany s’ha homenatjat entitats amb aniversaris rodons, com ara l’Ateneu Popular de les Corts, 
que fa deu anys, o l’escola Ausiàs Marc, que en fa 125 i d’aquí a pocs dies rebrà la placa. Felicita 
totes les entitats que continuen fent anys al districte i els desitja que en facin molts més. 
 

Respecte a l’àmbit educatiu, posa de manifest que, per segon any consecutiu, s’ha iniciat 
el curs sense bolets, de manera que les famílies podran gaudir d’una escola amb la qualitat que 
exigeixen i s’oferiran les places que s’han demanat (hi ha una tendència a l’alça en la demanda 
d’escola pública), i informa que fa pocs dies la Generalitat va aprovar definitivament la construcció 
de l’escola al carrer Anglesola amb Numància i la va dotar pressupostàriament. Afegeix que 
aquesta escola permet ampliar les places en l’espai provisional de Can Rosés i que l’escola 
Ausiàs Marc pugui, en un futur molt immediat, tenir les instal·lacions que li corresponen per poder 
oferir el seu ensenyament. 
 

Pel que fa a la prevenció i detecció de l’abús sexual infantil, indica que, després que el 
març del 2016 tots els grups signessin una declaració institucional per protegir i garantir els drets 
dels infants que destacava el suport a les famílies i persones afectades, el treball a entitats 
especialitzades i l’impuls de mesures, s’han organitzat cursos, com ara el de formació sobre 
prevenció i abordatge de l’abús sexual infantil a través de la Fundació Vicki Bernadet, per a 
professionals que treballen amb infants i adolescents, i s’han fet xerrades obertes a AMPA. D’altra 
banda, s’ha impulsat el programa de prevenció i atenció a l’abús sexual infantil als equipaments 
municipals i fa uns dies l’associació Mans Petites va organitzar la presentació del llibre Un silenci a 
crits, que mostra situacions totalment execrables que entre tots cal erradicar. 
 

A continuació, assenyala que la Direcció de Salut de l’Ajuntament de Barcelona està 
impulsant el projecte «From bubble», de sensibilització sobre la malaltia de l’Alzheimer i que del 
15 d’octubre al 9 de desembre acull la ciutat (al districte es faran activitats conjuntes proposades 
per la Fundació ACE), i posa en relleu l’èxit de l’Espai d’Inclusió, que el 29 de novembre fa cinc 
anys i que és un projecte consolidat que demostra que el treball conjunt d’entitats, empreses i 
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equips municipals pot donar la possibilitat al jovent i a les persones amb discapacitat de trencar 
les barreres, posar fi a les situacions de discriminació i desenvolupar totes les seves potencialitats. 
 

Exposa que el 17 de setembre es va presentar l’estudi d’accessibilitat als establiments 
turístics i comercials del districte —demana disculpes als grups perquè, per error, no se’ls va 
convidar a l’acte; assegura que es farà tot el possible perquè no torni a passar—, del qual s’ha 
facilitat un resum, i s’ofereix per facilitar el document sencer i a explicar-lo amb detall. Afegeix que 
l’objectiu de l’informe és treballar conjuntament amb el sector i detectar bones pràctiques per tal 
que els establiments turístics i comercials de la ciutat trenquin les barreres i permetin 
l’accessibilitat i es democratitzi el turisme, de manera que qualsevol persona que vulgui visitar la 
ciutat no es trobi cap barrera que li ho impedeixi. 
 

En darrer lloc, esmenta la reunió que es va fer la setmana passada en relació amb Can 
Capellanets, a la qual van assistir molts dels grups, i assenyala que en pocs dies els veïns i el 
bisbat han de presentar una proposta a partir del que s’hi va parlar. Afegeix que es va aprovar un 
protocol que es va signar amb l’Ajuntament, i hi ha una proposta que és d’acord amb aquest 
protocol i que ha de donar lloc a un equipament de residència en aquest espai que permeti donar 
sortida a un planejament que, un cop modificat, s’adequa molt millor a les realitats del districte. 
 

El president dona pas a les intervencions de les dues persones del públic que han demanat 
intervenir en aquest punt, que aniran seguides de les intervencions dels grups.  
 

La Sra. Felisa Marco saluda tothom i denuncia la situació que pateixen els veïns de l’illa de 
Mejía Lequerica – Carlos III per culpa dels insuportables sorolls de les obres del supermercat 
Bonpreu, que tenen el vistiplau del Govern i que en alguns veïns fins i tot han provocat malalties. 

 
D’altra banda, lamenta l’estat de deixadesa del barri —entén que quan se celebren festes, 

s’hauria d’arreglar—, amb jardins en mal estat, gespes que no es tallen i pintades en alguns llocs, 
entre altres coses, i pregunta quines actuacions adreçades a la gent gran s’han fet —
concretament, a les residències—, què s’ha fet als col·legis i què fa el Barça pel barri en el marc 
de les Festes. 
 

El Sr. Joan Hernández agraeix l’exposició del Sr. Colom i indica que a l’estudi sobre els 
comerços verds ha trobat a faltar una referència a l’Espai Barça, amb què es va acordar que es 
parlés amb tots els bars de la zona perquè no es fes servir vidre ni materials que no fossin 
reciclables, així com per no malbaratar el menjar (per exemple, sovint sobren molts entrepans). 
Demana que s’actuï en aquesta direcció i s’eviti, entre altres coses, que la zona s’ompli de vidres, 
plàstics i llaunes. 
 

D’altra banda, lamenta que s’hagin acomiadat molts treballadors de la neteja per la 
reducció de costos, uns acomiadaments que han coincidit amb les Festes i que han perjudicat tant 
les persones que han perdut la seva feina com el barri. 
 

El conseller Marc Faustino, portaveu del Grup Municipal de la CUP, recorda les persones 
preses i exiliades que no podran gaudir de la Festa Major de les Corts, el moment més emotiu de 
l’any, i dona les gràcies a les associacions i les comissions que fan de les Corts un barri alegre 
aquests dies i tot l’any. 
 

A continuació, felicita les escoles Ausiàs Marc i Lavínia, que aquest curs fan 125 i 50 anys 
respectivament; subratlla que la millor manera de celebrar els 125 anys d’Ausiàs Marc, l’antiga 
escola municipal del poble independent de les Corts, seria que continués, i posa de manifest la 
solidaritat del seu grup amb la comunitat educativa de l’escola Ítaca, que avui ha tancat la cuina 
per culpa de l’aiguat (gràcies a l’ajuda de pares i mares, els nens i les nenes han pogut menjar 
entrepans freds per dinar). Subratlla que aquesta situació fa massa temps que dura. 
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D’altra banda, lamenta que no s’informi els grups de la celebració d’alguns actes, com ara 
el de presentació de l’estudi d’accessibilitat —accepta les disculpes del Sr. Colom— o el d’inici del 
curs escolar, espais en què els grups haurien d’estar presents. 
 

Per acabar, afirma que el procés de diàleg sobre Can Capellanets no ha començat bé, ja 
que en els processos de diàleg les dues parts han d’establir quins objectius tenen i han de poder 
treballar els punts que les separen, però a la reunió del dimecres passat la Fundació Sant Josep 
Oriol exposava i els veïns i les veïnes no podien discrepar. Puntualitza que ningú no posa en 
dubte l’ús social del projecte, però sí l’urbanístic, i assegura que els veïns i les veïnes tenen la 
voluntat d’arribar a acords si la Fundació Sant Josep Oriol vol escoltar. 
 

El conseller Carlos Hornero, portaveu del Grup Municipal del PSC, dona les gràcies a totes 
les entitats i persones que fan possible la Festa Major, així com al personal del Districte involucrat 
en el projecte i a la unitat territorial de la Guàrdia Urbana per l’esforç que fa perquè la festa sigui 
segura. Agraeix també el pregó d’Anna Morancho, que va parlar de la diversitat del districte, un 
districte inclusiu que fa anys que mira les persones per les seves capacitats i no per la manca 
d’aquestes. Recorda que Anna Morancho també va dir que li agradava el districte per la diversitat 
política i, en aquest sentit, critica el Govern per no haver retirat, tal com va demanar el seu grup a 
la Junta de Portaveus, el llaç groc de la façana durant els dies de la Festa Major perquè ningú se 
sentís exclòs per una qüestió política. Subratlla que respectar la diversitat política és 
imprescindible, i que cal posar èmfasi en els valors que uneixen i no en els que separen, i 
comenta el cas de Nou Barris, en què la regidora, Janet Sanz, companya de partit del Sr. Colom a 
ICV-EUiA, no té a la façana del districte cap símbol que divideixi. Lamenta que el Govern de les 
Corts només mostri suport a una de les múltiples mirades que hi ha al districte. 

 
A continuació, critica la manca de transparència del Govern, que fa més d’un any que no 

informa de l’estat del Pla d’actuació del districte i que no ha informat sobre les retallades que s’han 
planificat al districte, malgrat que fa unes setmanes es va aprovar una proposició que demanava 
un informe en aquest sentit, i subratlla que el seu grup, després que el Govern planifiqués unes 
retallades que va assumir com a pròpies, no el pot creure quan ara diu que no és cert que hi hagi 
retallades. Remarca també que els diners que es retallen són de la ciutadania, i posa de manifest 
que el dimarts de la setmana que ve hi haurà una manifestació a la plaça de Sant Jaume del 
personal de l’Institut de Serveis Socials, a qui s’està demanant que doni la cara i retalli de manera 
indiscriminada en ajuts a les persones més vulnerables. 

 
Tot seguit, esmenta dos projectes que el regidor no ha inclòs a l’informe: les obres de la 

plaça de Bederrida i la Colònia Castells. Pel que fa al primer, un projecte d’ús esportiu en un espai 
verd, qualifica de vergonyós que no s’hagi consensuat amb ningú (universitat, entitats esportives, 
entitats veïnals i grups municipals) i que, per tant, s’hagin emprat fons públics sense donar cap 
explicació: les obres han començat sense que ningú sabés que començaven i, pitjor encara, sense 
que ningú sabés quin projecte s’hi farà. Demana que s’aturin les obres i el projecte es consensuï 
amb les entitats i tot el sector esportiu, i comenta que si el projecte és com s’ha indicat, és contrari 
al que ell va indicar com a conseller d’Esport i al que va dir el conseller Antoni Coll a la darrera 
reunió de la Taula d’Esport. 

 
Pel que fa a la Colònia Castells, insta el Govern a convocar de manera urgent la comissió 

de seguiment, ja que les famílies necessiten una ruta de seguiment, però per ara el Govern no ha 
informat ni de quants pisos s’han ocupat i quants han quedat lliures, ni del calendari per començar 
la transacció conjunta de la nova fase dos, ni de què pensa sobre els dos edificis del carrer 
Entença ni sobre si ja té el projecte executiu de la tercera escala per començar les obres. 

 
Quant a Europa-Anglesola, un projecte urbanístic rellevant, pregunta al Govern si no 

considera que hauria de celebrar una reunió per informar sobre com han quedat els 
reallotjaments, presentar de nou el projecte que es va presentar al veïnat fa cinc anys i convocar 
la comissió de seguiment del Pla urbanístic Europa-Anglesola. 
 



 

17 
 

Conclou que la manca d’iniciativa, de proactivitat i de transparència fan que no reconegui 
els qui han estat els seus companys de govern. 
 

El Sr. Jordi Castellana, portaveu del Grup Municipal d’ERC, desitja bona Festa Major a 
tothom; envia una salutació a totes les persones preses polítiques i exiliades que no poden ser 
aquí, i una forta abraçada a totes les seves famílies i fills i filles que pateixen aquesta situació 
d’injustícia. D’altra banda, observa que a la façana de la seu del Districte sí que hi ha altres 
símbols polítics, com ara banderes, amb què algunes persones no se senten representades. 
 

A continuació, subratlla que, en contra del que diuen els tòpics, les Corts és un districte 
actiu amb un bon teixit social, com demostren les més de 200 activitats de la Festa Major, una 
festa major que, com s’ha comentat, ha de ser per a tothom, a la qual cosa contribueixen mesures 
a favor de les persones amb discapacitat o el protocol contra les agressions sexistes. 
 

Tot seguit, planteja diverses qüestions al regidor. 
 
En primer lloc, pregunta si es mantindrà el calendari que es va aprovar inicialment a la 

Comissió de Govern el 31 de maig pel que fa a les obres de la plaça del Coll de Finestrelles, que 
han de començar al novembre, i si aquell mes, tal com diu la fitxa d’aprovació inicial en Comissió 
de Govern, començaran les obres de l’Espai Jove de les Corts. Demana que es faciliti informació 
clara i concreta i que s’evitin les crítiques a uns i altres. 
 

En segon lloc, pregunta si el Govern facilitarà per escrit, com s’ha fet a altres districtes, la 
informació sobre les anomenades reprogramacions que hi haurà en l’àmbit d’inversions —hi ha el 
dubte de si s’acabarà executant tot allò que s’havia previst. 
 

En tercer lloc, subratlla que el Consell del Districte de les Corts el formen tots els grups i 
demana al Govern —que té dos consellers, un 13% dels representants dels veïns i les veïnes de 
les Corts— més cura en la comunicació amb els grups de l’oposició. En aquest sentit, critica que 
no se’ls hagi convidat a l’acte de l’inici del curs escolar, a la presentació de l’informe 
d’accessibilitat als establiments turístics i comercials —agraeix les disculpes del regidor—ni a la 
inauguració de l’exposició de Paideia que hi ha a l’espai expositiu de les Corts. 
 

En quart lloc, pregunta si s’està avançant com s’havia previst pel que fa a l’evolució dels 
plans urbanístics d’Anglesola, Danubi i Colònia Castells, si s’està executant l’acord que s’havia 
anunciat sobre el desencallament del PERI Danubi i si s’està tirant endavant l’acord al qual s’havia 
arribat amb els propietaris. Respecte a la Colònia Castells, pregunta quines gestions s’estan fent 
per garantir que els habitatges que ja estan buits de l’escala del carrer Entença tocant a 
Travessera, que són propietat de l’Ajuntament, no estiguin buits, i observa que a les Corts no hi ha 
cap promoció d’habitatge públic des del 2007, de manera que seria interessant avançar tant com 
sigui possible tot l’habitatge públic que hi ha, encara que sigui per a persones reallotjades. També 
vol saber en quin punt es troba el disseny de la fase 3 i si hi ha alguna gestió feta per avançar amb 
el Pla urbanístic, si s’ha parlat amb veïns i amb tots els agents implicats per plantejar escenaris i si 
hi ha novetats respecte als cinc casos pendents de la fase 1. 
 

En cinquè lloc, quant a la inversió a la nova escola Anglesola, un projecte que sembla que 
tira endavant, assenyala que el seu grup continua apostant per la idea de l’institut escola, i que 
l’aportació de 4 milions d’euros de la Generalitat, que és a qui li correspon, permetrà tirar endavant 
aquesta escola. 
 

En sisè lloc, demana que s’informi sobre la situació del Pla d’equipaments, com s’acabarà 
el mandat i quina és la situació del procés participatiu que s’havia d’engegar. 
 

En setè i darrer lloc, expressa l’opinió que el projecte que planteja a Can Capellanets la 
Fundació Sant Josep Oriol pot ser una bona oportunitat; assenyala que ha de ser un projecte que 
ha de permetre que hi hagi més places de residència pública a les Corts mitjançant sistemes de 
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prestació vinculada o de concertació, però amb condicions de plaça pública, i observa que perquè 
l’acord es concreti hi ha d’haver diàleg entre les parts. 
 

La Sra. Míriam Casanova, portaveu del Grup Municipal del PP, comença la intervenció 
recordant la Sra. Montserrat Caballé, gran referent de la ciutat, de la música i de la cultura. 
 

Tot seguit, felicita el conjunt de treballadors i treballadores del Districte, que poques 
vegades reben felicitacions, per la gran tasca que fan tant durant les Festes com tot l’any; felicita 
també la Guàrdia Urbana, les entitats participants, les patrocinadores i la pregonera, que va fer un 
pregó magnífic que va impactar tothom, i desitja que aquests siguin dies per al gaudi per a tots els 
cortsencs i les cortsenques, amb plena harmonia i respecte. 
 

Critica que, un any més, la majoria d’actes de les Festes es concentrin en els mateixos 
espais, espais públics reduïts que acaben generant greus molèsties als veïns, que també han de 
conviure amb actes com aquests els caps de setmana al llarg de l’any. Subratlla que 
representants veïnals de la plaça Comas i de la plaça de la Concòrdia han exposat la seva 
situació reiteradament i no han rebut cap resposta, i afegeix que hi ha espais que serien molt més 
adequats per celebrar-hi actes, com ara el Parc de la Bederrida, que podria tenir un ús polivalent i 
seria un lloc adient per a concerts, o la zona del Pare Manyanet, llocs on no es programa res. 
 

El seu grup entén que el principal problema del Govern és que teòricament aposta per la 
participació ciutadana, però en la pràctica governa d’esquena a la ciutadania, sense tenir en 
compte les peticions raonades dels veïns, de les entitats i, encara menys, dels grups polítics de 
l’oposició, encara que s’aprovin en el Consell Plenari. Com a exemples d’actuacions que es duen 
a terme sense escoltar els veïns, esmenta la nova fase de la xarxa ortogonal d’autobusos i els 
excessius carrils bici, que s’utilitzen molt poc, estan generant molts problemes de trànsit i han 
comportat la pèrdua de 400 places d’aparcament a la via pública. 
 

Afegeix que la capacitat de mediació del Govern és inexistent o ineficient, ja que els 
conflictes veïnals proliferen i no se’n resol cap. En aquest sentit, esmenta el projecte de residència 
del carrer Galileu-Remei, el futur supermercat a l’interior d’illa de Mejía Lequerica —entén, entre 
altres coses, que no hi pot haver cap llicència que permeti treballar a les sis o a les set del matí— i 
l’incivisme, que no para de créixer. D’altra banda, afirma que el Govern no només no resol els 
conflictes, sinó que, a més, en genera de nous, com ha passat amb la comunitat educativa, i 
assenyala que aquests conflictes són fruit de la deixadesa, de la manca de transparència i de les 
decisions totalment arbitràries, com ara el tancament de l’escola Ausiàs Marc o el canvi de l’IES 
Anglesola a escola. 
 

Qualifica de presa de pèl per als veïns i les entitats veïnals les comissions de treball o de 
seguiment: la del Pla d’equipaments, que havia de definir els equipaments futurs del districte, no 
ha fet res; la d’Europa-Anglesola no s’ha reunit en tot l’any; l’última sessió de la de la Colònia 
Castells va ser el 24 de gener, i a la sessió del 25 de setembre de la del Pla Espai Barça no es va 
donar cap resposta a les preguntes i les inquietuds plantejades pels veïns i les entitats. 
 

Per acabar, fa èmfasi en la desesperació que sent actualment el seu grup, que ja no sap 
què fer davant d’un govern que ni escolta ni pretén fer-ho, i posa de manifest que l’última reunió 
que es va fer amb els grups per tractar els principals temes del districte va ser el 13 de setembre 
de l’any passat, fa més d’un any, de manera que és normal que els grups no estiguin al cas de 
qüestions com el projecte relacionat amb l’Alzheimer, molt important, o el que s’ha fet contra l’abús 
sexual infantil. Afegeix que el Govern no aplica la gran majoria de les propostes que aprova el 
Consell Plenari. 
 

La consellera Sonia Reina, portaveu del Grup Municipal de Cs, diu: «Quiero felicitar a las 
entidades organizadoras de la Fiesta Mayor, a la Guardia Urbana, al personal del Distrito que 
hace posible la Fiesta Mayor y su organización. Y aprovechar este altavoz, que estamos aquí en 
el Consell, para trasladar una petición que se hizo en la presentación del programa de fiestas, que 
era la mayor participación de los ciudadanos del distrito de Les Corts en las entidades y en la 



 

19 
 

organización de la Fiesta Mayor, para que también haya un relevo y para que cuanta más gente 
participe también el distrito será un poquito más de todos y podremos participar todos de las 
fiestas. 
 

En relación con la Fiesta Mayor, vamos a ver, es que yo ya no sé cómo pedirle al 
Gobierno, Cs no sabe, y creo que lo hemos hecho en diversas ocasiones... Se presentó un escrito 
en el mes de julio, justo después de la sentencia del Tribunal Superior de Justicia de Cataluña, en 
relación con el tema de Sant Cugat para la retirada de toda simbología ideológica de los espacios 
públicos y de los edificios del Ayuntamiento. Ese escrito que se presentó en el Ayuntamiento en 
Sant Jaume, con repercusión en todos los distritos de Barcelona, a fecha de hoy, 9 de octubre, 
sigue sin contestarse. Esta es la dinámica habitual también de este gobierno, que, ya se lo dije en 
el pleno pasado, en el pleno extraordinario que hubo sobre el tema de los recortes que está 
sufriendo Barcelona debido a su deficiente gestión, son el gobierno de la opacidad. La 
transparencia ha desaparecido, no sé si estuvo alguna vez, pero desde luego ha desaparecido por 
completo. 

 
Se les pidió en la última Junta de Portavoces, y cuando se convocó este consell plenari, 

que como mínimo tuvieran la decencia que para las fiestas mayores no se exhibiera simbología 
alguna en la fachada del edificio de Les Corts, porque las fiestas son de todos y para todos. Se les 
pidió y no lo hicieron. Lo único que han hecho ha sido trasladarlo del balcón a la ventana de al 
lado. Y yo creo que se olvidan de que cuando ustedes gobiernan, gobiernan para todos, no 
solamente para una parte. Yo espero que lo quiten. Si no, como en otras ocasiones, nos 
ocuparemos de hacerlo. Si me dejan acabar mi tiempo. Si no, pediré que me descuenten el 
tiempo.  

 
En relación con lo que ha comentado en el informe del regidor, nos interesa —si se pueden 

los grupos calmar, por favor, gracias— sobre todo el tema que nos han manifestado muy de 
pasada sobre el tema de los abusos infantiles. Sí que han comentado que se han hecho cursos en 
colegios, informaciones, conferencias y demás, pero nos gustaría saber si hay algún tipo de 
medida concreta que se haya establecido desde el Distrito para prevenir el tema de los abusos 
sexuales, y si además se añaden a esta problemática los abusos a discapacitados, que también 
consideramos que son muy importantes porque son exactamente igual que los menores, las 
partes más débiles de nuestra sociedad y a las que debemos proteger. 

 
En cuanto al inicio del curso escolar, manifiestan que hay un incremento de las plazas 

escolares que, por los números que nos pasaron, no lo vemos tan claro como lo ven ustedes y, 
desde luego, incumplen, una vez más, las guarderías públicas que llevaban en su programa, 
como incumplen todo el programa que tenían para el distrito de Les Corts, no habiendo creado 
ninguna para este distrito. 

  
En cuanto a la limpieza que manifestaba la Sra. Felisa, de los parques y jardines del 

distrito, se lo dije en el pleno pasado, están realmente deteriorados, o sea, llamarlos zona verde 
es mucho llamar, porque ni la zona verde, ni el mobiliario, ni los bancos, ni siquiera las áreas de 
juego infantiles tienen mantenimiento. No sé si carecen de ese mantenimiento, hay algún 
problema con la empresa por un tema de reducción —pero lo dudo, porque esto ya viene de atrás, 
de años atrás— o qué está ocurriendo con la limpieza en el distrito. 

 
Me voy a reservar tiempo para esperar a las respuestas de todo lo que se ha comentado 

aquí, pero yo creo que va a ser una dinámica ya en los plenos de aquí a final de legislatura. 
Bienvenido el PSC a la oposición, Sr. Hornero, porque habla usted de transparencia, estoy 
hablando de limpieza... Yo recuerdo que cuando usted estaba en el Gobierno, aparte de que 
tampoco nos informaban exactamente de lo mismo de lo que se queja usted ahora, yo sigo 
esperando el contrato de limpieza del Distrito de Les Corts, que se lo pedí expresamente a usted, 
usted estaba en Gobierno, sigo esperándolo. Y ese, como otros ejemplos. Gracias.» 
 

La consellera Lídia Gàllego, portaveu del Grup Municipal Demòcrata, desitja a tothom bona 
Festa Major i dona les gràcies a tots els professionals, tant del Districte com de la Guàrdia Urbana, 
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i a totes les entitats i veïns i veïnes que la fan possible. Tot seguit, esmenta alguns dels elements 
que la caracteritzen, com són la inclusió, la diversió i la responsabilitat de tots, i subratlla que és 
en dates assenyalades com aquestes quan més es troben a faltar les persones que no poden ser-
hi per estar preses o exiliades. 
 

A continuació, assenyala que l’abús sexual i l’Alzheimer, tot i ser realitats molt diferents, 
tenen en comú que són temes molt importants i molt sensibles on la prevenció i la detecció precoç 
són fonamentals. 
 

Tot seguit, subratlla que, com ha dit el Sr. Colom, l’Espai d’Inclusió és un projecte que ha 
estat construït entre tots. Indica que precisament per això al seu grup li sap especialment greu no 
haver rebut la invitació per a l’acte de presentació de l’estudi d’accessibilitat —accepta les 
disculpes del regidor— i demana que se li faci arribar el document. 

 
Pel que fa al comerç, celebra l’augment de les mostres i dona la benvinguda a la 08028, 

però observa que per impulsar el comerç cal desenvolupar moltes altres mesures. 
 

Respecte a Can Capellanets, manifesta el desig del seu grup que aviat s’assoleixi un acord 
superior al que es va constatar a la reunió i que el projecte sigui una veritable oportunitat per a les 
Corts, el districte més deficitari de la ciutat pel que fa a places residencials de gent gran. 
 

A continuació, sol·licita que es lliuri l’informe que es va demanar en el ple extraordinari 
sobre les retallades que el Govern anomena reprogramacions —a altres districtes ja s’ha fet— i 
expressa l’opinió del seu grup que la convocatòria de consells i de taules al Districte és insuficient: 
no es respecta una mínima periodicitat i, consegüentment, la informació no flueix i això dona lloc a 
sorpreses, com ara les obres de Bederrida, on es van trobar unes obres del calendari de les quals 
no hi havia constància, i el Govern tampoc no ha informat exactament del projecte ni de si ha 
parlat amb la gent de l’entorn, la Universitat de Barcelona, el Barça i les entitats esportives. Entén 
que hi hauria d’haver més transparència i fluïdesa en la comunicació. 
 

Quant a Colònia Castells, un gran repte, el seu grup considera que durant aquest mandat 
s’ha avançat poc i lentament. Reconeix que s’ha fet algun procés participatiu, però lamenta que tot 
plegat hagi fet allargar el desenvolupament d’un planejament i, per tant, la situació precària de 
molts afectats. Observa que, a més, continua havent-hi moltes incògnites. Per això, el seu grup se 
suma a la petició que es faci una convocatòria de la taula de seguiment de la Colònia Castells, i 
demana també que s’informi sobre l’evolució i l’estat actual del projecte de Danubi, un altre 
projecte d’envergadura per al districte. 
  

En darrer lloc, assenyala que els grups no només no van ser convidats a l’acte de 
presentació de l’estudi d’accessibilitat, sinó que tampoc no van ser convidats al de l’inici de curs —
el Centre de Recursos Pedagògics, que l’organitza, sempre l’ha volgut compartir amb tots els 
grups— ni a la inauguració de l’exposició dels seixanta anys de Paideia. 
 

El regidor del Districte diu al Sr. Hornero que no entén que el llaç groc de l’edifici el 
molestés per Festa Major si mai no l’havia molestat —entén que aquell dia s’havia de muntar el 
número i que tot és postureig—; recorda que el llaç groc hi és per un acord de la Junta de 
Portaveus de Casa Gran —ell, més enllà del que pensi, respecta les decisions democràtiques que 
es prenen per majoria—, i demana a la Sra. Reina que confirmi si ella o algú del seu grup ha 
retirat el llaç alguna vegada, com ha afirmat, acte que aniria en contra d’una decisió democràtica 
presa per majoria. D’altra banda, assegura que la sentència que ha esmentat no parla de retirar 
llaços ni cap símbol, sinó que parla de l’Ajuntament de Sant Cugat. Li demana que no enganyi la 
gent i subratlla que ja va rebre una resposta. 
 

La consellera Sonia Reina assegura que del Districte no n’ha rebut cap. 
 

El regidor li diu que li enviarà una còpia del que se li va enviar. 
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Sobre l’estat dels comptes, que alguns grups asseguren que desconeixen, subratlla que al 
web de l’Ajuntament hi ha tota la informació sobre les despeses, i comenta que és curiós que el 
Sr. Hornero digui que l’estat dels comptes no és prou transparent quan l’estructura és la mateixa 
que quan ell formava part del Govern, i aleshores no va dir en cap moment que fos insuficient. 
Remarca que la informació recollida al web és suficient per entendre si hi ha retallades o no, i 
afirma que el que diuen els comptes és que les despeses corrents estan per sobre del que s’havia 
executat en anys anteriors. Afegeix que hi ha modificacions pressupostàries i quan s’incrementa el 
pressupost de l’inicial al definitiu és, en termes generals, perquè hi ha un increment de dotació 
pressupostària. 

 
Quant a l’escola Anglesola, recorda que la part de l’Ajuntament ja estava consignada i 

faltava la de la Generalitat, que s’ha compromès, i totes dues administracions la validaran —
recorda que alguns grups es van abstenir quan es va votar la cessió del règim, i d’altres fins i tot hi 
van votar en contra. 
 

Nega rotundament que el Govern no tingui iniciativa. En aquest sentit, subratlla que 
l’escola Anglesola és una realitat d’aquest període quan el tema d’Europa-Anglesola estava 
totalment enquistat i s’ha desenvolupat ara, igual que Colònia Castells, que sense el canvi de 
fases no s’hauria pogut fer perquè no estava ben dotada pressupostàriament i la programació de 
fases era errònia. Comenta que, en aquest cas, la prioritat era que les famílies estiguessin 
instal·lades, i avui ja s’estan acabant d’instal·lar. Afegeix que Danubi no estava ni en el pensament 
de ningú i ha estat aquest govern qui ha estat capaç de negociar per fer que comenci a ser una 
realitat; s’ha fet Conxita Supervia i carrers adjacents, que ja s’havia planejat en el pla de la 
superilla del mandat anterior, i el carrer Ardena és una realitat quan el Pla director del barri de la 
Mercè tampoc no estava plantejat. 
 

Remarca que s’estan desenvolupant planejaments malgrat les nombroses dificultats, i 
assegura que s’anirà informant de cada projecte, però quan sigui adient, ja que, per exemple, per 
tenir èxit en el cas de Danubi, no es pot estar explicant la negociació que hi ha amb els propietaris 
—cada procés té el seu temps i els seus protocols que marquen les dates, que s’estan complint. 
 

Sobre Galileu-Remei, qualifica de cínic que critiqui la situació el grup que va donar suport 
al pla urbanístic que hi ha originat tots els problemes i que ha rebut l’oposició dels veïns, i subratlla 
que va ser la regidora Laura Pérez la primera que va aconseguir que el bisbat s’assegués amb els 
veïns perquè comencés una negociació, que ha impulsat i treballat el Grup de BC i que ha donat 
lloc a una situació millor que la que hi havia. Subratlla que els grups no poden donar la raó a les 
dues parts, i els demana un exercici de responsabilitat com el que ha fet el Govern des del primer 
moment. 
 

El conseller Marc Faustino explicita que el Grup de la CUP va votar en contra de la cessió 
a l’escola Anglesola. Afegeix que aposta per la continuació de l’escola Ausiàs Marc i això 
pressuposa que l’ús de l’espai d’Anglesola-Numància sigui per al que en el seu moment havia de 
ser. 
 

A continuació, pregunta si els grups municipals podran participar a les comissions 
temàtiques de la comissió de seguiment del Barça. 
 

Per acabar, afirma que no va veure gaire voluntat de negociació per part dels 
representants de la Fundació Sant Josep Oriol, que pretenien alliçonar i instruir —espera que això 
canviï—, i expressa l’opinió que els veïns i les veïnes sí que tenen aquesta voluntat de negociació. 
 

El conseller Carlos Hornero diu al Sr. Colom que ara farà un any que el Grup de BC va fer 
fora del Govern el PSC i no es va aprovar el pressupost del 2019, de manera que no li’n podia dir 
res. 

  
La Sra. Míriam Casanova subratlla que la política partidista no aconseguirà tapar el fet que 

el Govern governi d’esquena a la ciutadania. 
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La consellera Sonia Reina diu: «No me ha contestado al tema de si nos pasará los 

informes sobre medidas concretas que se hayan realizado en relación con los abusos sexuales 
infantiles. En todo caso, nos gustaría que nos lo hiciera llegar, tanto a este grupo municipal como 
al resto de grupos de la oposición. 
 

Igual que nos gustaría, porque sí que se llegó a un acuerdo por una proposición en un 
consell plenari, que se realizaran informes en las fiestas mayores, por Cortsenques Dissidents, 
respecto a información contra el machismo y los puntos de información. Que yo recuerde no se 
nos ha facilitado informe alguno desde que se han encargado de hacer estas actividades en la 
Fiesta Mayor. Si es que ha presentado algún tipo de informe o algún tipo de documentación 
respecto a la actividad que realiza esa entidad en la Fiesta Mayor, pues nos gustaría también que 
nos la facilitara, igual que al resto de grupos municipales. 
 

Nos gustaría también saber qué va a hacer con las denuncias que pusieron los vecinos el 
5 de octubre con el tema de Mejía Lequerica y las incomodidades que están sufriendo con las 
obras que están haciendo en lo que era antes Talleres García y ahora Bonpreu. 
 

Y para acabar, solamente recordarle una cosa. La sentencia del Tribunal Superior de 
Justicia de Cataluña que bien se refiere a una estelada que colgaba en el Ayuntamiento de Sant 
Cugat establece… y le recuerdo que en democracia cualquier acuerdo, igual que no hay contratos 
contra ley, un acuerdo por muy mayoría que sea de una junta de portavoces, y así lo establece la 
sentencia del Tribunal Superior de Justicia de Cataluña, un acuerdo por mayoría en una junta de 
portavoces no puede ir jamás, jamás contra la ley, jamás contra la Constitución y jamás contra la 
normativa. Gracias.» 

 
La consellera Lídia Gàllego manifesta el total desacord del seu grup amb l’afirmació que la 

distribució de fases inicial de Colònia Castells estava mal feta i demana al Govern que confirmi si 
té el compromís de convocar la Comissió de Colònia Castells ben aviat i que esmeni el tema de la 
comunicació. 
 

El regidor del Districte puntualitza que va ser al novembre del 2017, no del 2018, i diu a la 
Sra. Reina que el Govern atendrà les denúncies que hi hagi, com fa amb totes. 
 

Respecte de la Colònia Castells, informa que ja té reservada una data per fer la reunió, que 
s’ha de convocar, i recorda el compromís que va adquirir a la reunió anterior, al qual s’ha donat 
compliment, de treballar perquè les famílies poguessin entrar als pisos i tinguessin les claus (les 
que van voler hi van poder entrar abans de l’estiu i a finals d’aquest mes estaran totes ubicades i 
reallotjades), i una vegada fet això, començar a parlar de les passes següents. Assegura que 
s’estan complint els terminis i que a la reunió, que es convocarà de manera immediata, 
s’explicaran tots els processos. 
 

D’altra banda, davant les queixes sobre el fet de no rebre informació sobre projectes com 
el de l’Alzheimer, observa que un plenari no és un espai d’informació, sinó que s’utilitza per 
explicar projectes de la ciutat, i subratlla que del projecte de Bederrida, que s’ha anat treballant, fa 
mesos que es parla. 
 

Per acabar, remarca que un projecte pot no agradar a un grup, però això no vol dir que el 
projecte no s’hagi consensuat, que no s’hagi treballat o que no se n’hagi informat, i posa èmfasi en 
el fet que el Govern ha fet moltes coses, com es pot comprovar en la realitat dels diferents espais, 
i continuarà treballant pel benestar del conjunt de la ciutadania. 

 
 

C. PART DECISÒRIA 
 

1 Propostes d’acord: 
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A. Comissió Consultiva de Via Pública, Mobilitat i Presidència. 

 
APROVAR la proposta de designació cortsenc /cortsenca d’honor 2018 

 
El regidor del Districte, Sr. Agustí Colom, posa de manifest que enguany la Junta de 

Portaveus, excepcionalment, ha decidit atorgar tres reconeixements de cortsenc i cortsenca 
d’honor, atès l’empat en la segona posició. Dit això, fa un breu resum de les trajectòries de les tres 
persones que es proposen per al reconeixement: 

 
El Sr. Florián Gutiérrez (conegut amb el sobrenom de Guti), la persona que ha obtingut la 

puntuació més alta, s’ha dedicat durant sis anys a mantenir en funcionament el menjador social de 
la parròquia de Santa Tecla, que proporciona menjar a 70 persones de dilluns a divendres, amb 
un programa patrocinat per Rotary, Hotels de Barcelona, La Caixa, el Barça i voluntaris del veïnat 
del districte. 

 
La Sra. Maria Victòria García Gaitero, que ha quedat en segona posició, és una mestra de 

professió que ha intervingut en la vida social de les Corts, entre altres coses, amb la promoció, a 
finals de la dècada de 1980, de l’Associació de Dones del Camp Nou, que posteriorment es va 
denominar Associació Elisenda de Montcada; és membre del Consell de Dones del Districte, 
representant de les Corts al Consell de Dones de la ciutat i membre del Consell de Dones de 
Catalunya a l’Institut Català de la Dona; al districte ha participat durant deu anys com a membre 
del Jurat de Poesia del districte; ha estat dos anys membre del Jurat del Premi Maria Àngels Ribas 
Udeña; durant deu anys ha participat en la campanya «Els grans fem contes per als nens i les 
nenes», i és membre de Radars i del Banc Solidari, entre altres. 
 

El Sr. Manel Martí i Salvador, que també ha quedat en segona posició, és fundador de 
l’Associació de Discapacitat Visual de Catalunya (1994) i ha col·laborat amb altres associacions 
cortsenques del sector, com la Federació d’Entitats de Persones amb Discapacitat de les Corts, en 
què va ser tresorer, o l’espai d’inclusió 20+20+20. Fill de refugiat polític de la Guerra Civil, va 
néixer al Marroc i va poder tornar a Espanya el 1969. Als 18 anys va començar a col·laborar amb 
el centre de neuropsicopedagogia Guru com a professor voluntari. A causa d’una malaltia 
degenerativa, va perdre la vista i, després de treballar com a animador cultural per a persones 
amb discapacitat visual, va decidir fundar l’Associació de Discapacitat Visual de Catalunya. 
 

Felicita les tres persones candidates al reconeixement, molt merescut; subratlla que per al 
districte és un honor tenir persones amb les seves trajectòries, que treballen per la societat, pels 
seus conciutadans, i comenta que el fet que el reconeixement el proposin les entitats del districte 
fa que tingui encara més valor.  
 

El conseller Marc Faustino, portaveu del Grup Municipal de la CUP, dona les gràcies a les 
entitats, el bé més preuat del territori, per proposar, any rere any, els candidats i les candidates a 
cortsenc/cortsenca de l’any; felicita les persones guanyadores, que fan una gran tasca social als 
barris a través del menjador social de la parròquia Santa Tecla, l’Associació de la Discapacitat 
Visual de Catalunya i l’Associació Elisenda de Montcada; els agraeix que facin de les Corts un 
barri millor, i expressa el vot favorable del seu grup. 

 
El conseller Carlos Hornero, portaveu del Grup Municipal del PSC, assenyala que aquest 

és el punt més agradable de la sessió i posa de manifest que enguany són tres les persones 
proposades a cortsenc/cortsenca de l’any. 

 
Dit això, dedica unes paraules a cadascuna d’aquestes persones, referents al districte. En 

primer lloc, indica que Florián Gutiérrez (Guti) és un voluntari incansable que s’ha involucrat en el 
menjador social de la parròquia de Santa Tecla, que assisteix les persones més vulnerables 
oferint-los menjar i un espai de trobada. Subratlla que Guti és un heroi que no s’ha deixat portar 
per la queixa i ha actuat per millorar una situació dolenta, i li agraeix tot l’esforç realitzat. En segon 
lloc, comenta que tant Maria Victòria García com Manel Martí representen dues entitats que són 
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un orgull per al districte, l’Associació de Dones Elisenda de Montcada i l’Associació B1+B2+B3, 
respectivament. Assenyala que la primera és l’entitat de dones més antiga del districte (fa un any 
va celebrar el 25è aniversari) i agraeix l’activitat de Maria Victòria i l’entitat, que el Grup del PSC 
aprecia molt —està convençut que serà una gran cortsenca de l’any—, i, pel que fa a Manel, 
destaca que, per sobre de tot, és una persona amb les idees molt clares que cada dia ensenya a 
reeducar amb la mirada i que insisteix a valorar les persones per les seves capacitats i a lluitar 
perquè cap persona amb problemes visuals quedi fora d’una entitat que la pugui representar i 
ajudar. Li envia una abraçada. 

 
Per acabar, felicita totes tres persones, que representen l’autèntic esperit del districte. 
 
El conseller Jordi Castellana, portaveu del Grup Municipal d’ERC, felicita el Guti, la Maria 

Victòria i el Manel, persones conegudes al districte, però que fora segurament no tenen el 
reconeixement que es mereixen, i que són imprescindibles perquè el districte avanci, en aquest 
cas, gràcies a un treball al menjador social, un treball per l’apoderament de les dones i per la lluita 
per una igualtat real entre homes i dones —s’hi ha fet molta feina però encara en falta molta per 
fer—, i un treball perquè es garanteixin els drets de les persones amb qualsevol grau de 
discapacitat visual. D’altra banda, posa de manifest que la proposta ve de les entitats, que són 
també les que voten, i el Districte es limita a refermar-la. 

 
La consellera Míriam Casanova diu que és un gran honor per al Grup Municipal del PP 

participar en l’aprovació final dels cortsencs i la cortsenca d’honor d’enguany i concedir aquest 
premi; felicita les tres candidatures guanyadores i desitja a la candidata que enguany no ho ha 
aconseguit que els propers anys rebi el reconeixement, merescut. 
 

Agraeix especialment la gran dedicació del Sr. Gutiérrez, la Sra. García Gaitero i el 
Sr. Martí i Salvador a persones vulnerables al districte. Concreta que el Sr. Gutiérrez, molt 
involucrat al menjador social de la parròquia de Santa Tecla —no el coneix personalment però un 
Nadal va portar aliments a la parròquia—, fa una gran feina per atendre persones i famílies que no 
poden cobrir les seves necessitats. Celebra veure’l a la sala, sobretot sabent que recentment ha 
patit una dolència. Al Sr. Martí i Salvador, fundador de l’Associació de Discapacitat Visual de 
Catalunya, li agraeix específicament l’ajuda constant que ofereix a les persones amb discapacitat 
visual perquè aconsegueixin la vida autònoma i plena que mereixen. De la Sra. García Gaitero, 
fundadora de l’Associació de Dones Elisenda Montcada —demà la saludarà personalment—, 
destaca la feina constant que fa per donar resposta als problemes a què s’enfronten les dones i 
contribuir al seu benestar. 
 

Conclou que els tres guardonats han desenvolupat la tasca que han desenvolupat sobre la 
base de valors fonamentals com la generositat, l’altruisme i el servei als altres, i són absolutament 
mereixedors d’aquest reconeixement, i subratlla que el Govern del Districte, sigui del color polític 
que sigui, els ha de tenir en compte a l’hora de definir i d’aplicar programes i serveis d’atenció a 
les persones vulnerables. 

 
La consellera Sonia Reina, portaveu del Grup Municipal de Cs, diu: «Voy a intentar ser 

breve, no voy a añadir nada más a las felicitaciones ya que han hecho los consellers que me han 
precedido. Es importante el trabajo que realizáis cada día los tres, porque sois el motor de la 
ciudadanía. Sin la creación de entidades y sin que esas entidades empujen también a los grupos 
políticos a veces habría cosas que no se llevarían a efecto. Es muy importante para la igualdad 
que haya mujeres que tomen la iniciativa y la creación de asociaciones para conseguir la igualdad 
efectiva. 
 

Nosotros, que conocemos muy bien cómo funciona el comedor social de Santa Tecla, 
todos regaláis mucho tiempo de forma altruista hacia los demás, pero tengo que hacer mención 
especial al comedor porque son muchas horas, muchos voluntarios que están ahí dirigidos por 
Guti, son muchas horas de dedicación, cada día, los 365 días del año, dando comida y, además, 
no son menús de sobrantes de restaurantes, sino que son menús hechos expresamente por los 
restaurantes y por hoteles del distrito que se entregan, ellos se encargan de recogerlos, repartirlos 
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y darles cariño también a esas personas que van cada día al comedor. Muchas gracias a todos 
por la labor que realizáis y muchísimas felicidades.» 
 

La consellera Àngels Ventura saluda tothom i expressa el vot favorable del Grup Municipal 
Demòcrata, que felicita les persones guardonades i les deu entitats homenatjades d’enguany, que 
presten un servei molt important i necessari a la comunitat. 
 

En primer lloc, felicita el Sr. Florián Gutiérrez (Guti) per la seva gran tasca al menjador 
social de Santa Tecla, ja que, gràcies a ell i a la resta de persones voluntàries, al barri de la 
Maternitat cada dia es dona menjar a més de 70 persones, que poden socialitzar en un espai 
recollit. 
 

En segon lloc, felicita la Sra. Maria Victòria Garcia per la seva participació i compromís 
amb la vida social de les Corts. Assenyala que fa més de trenta anys va promoure l’Associació de 
Dones del Camp Nou (posteriorment, Associació Elisenda de Montcada), i subratlla que és un 
orgull que al districte hi hagi dones com ella, tan compromeses, i que es reconegui no només la 
seva trajectòria i la tasca en benefici del districte, sinó també la manera com ha desenvolupat els 
valors i la cultura que han estat un referent per a tothom. 
 

En tercer lloc, felicita el Sr. Manel Martí, molt estimat per tots al districte, que ha tirat 
endavant l’Associació de Discapacitat Visual B1+B2+B3 i ha estat un col·laborador molt actiu i 
compromès en l’àmbit de la inclusió. Afirma que el Sr. Martí té tot el suport de tots els grups per 
treballar cap a una inclusió real i efectiva. 

 
El president constata que el Sr. Florián Gutiérrez, la Sra. Maria Victòria García i el 

Sr. Manel Martí i Salvador queden proclamats cortsencs i cortsenca de l’any amb el suport de tots 
els grups i els dona l’enhorabona. Tot seguit, recorda que el lliurament dels premis serà demà al 
Centre Cívic Can Deu a les set de la tarda i cedeix la paraula al Sr. Gutiérrez. 

 
El Sr. Florián Gutiérrez es presenta, comenta que a ell li diuen Guti fins i tot des d’abans 

que naixés el futbolista, i diu que és de Talavera de la Reina, la ciutat de la ceràmica. 
 
Tot seguit, agraeix els vots favorables de tothom i dona les gràcies especialment als seus 

companys, al grup d’aproximadament trenta voluntaris que treballen amb ell i són els que fan que 
ell faci el que fa. Subratlla que si bé ell va al menjador social de nou del matí a quatre de la tarda, 
els voluntaris sempre hi van a l’hora que els correspon, no fallen mai, i en aquests moments fins i 
tot estan ocupant el seu lloc —alguns dels presents en saben el motiu. 

 
Per acabar, torna a donar, emocionat, les gràcies. 
 
El president comunica que s’aprova per unanimitat la proposta d’acord següent: APROVAR 

la proposta de designació cortsenc /cortsenca d’honor 2018;  constata que la Sra. Maria Victòria 
no vol intervenir en aquest moment —parlarà a la cerimònia de demà— i, per tant, dona pas al 
següent punt de l’ordre de dia. 

 
 

INFORMAR sobre la proposta de l’AV de la Zona Universitària amb el suport de la 
Coordinadora de Veïns de les Corts, que el carrer per a vianants que properament 
s’obrirà entre el carrer de Joan Obiols i Keynes com a prolongació de Trias i Giro 
porti el nom de Josep Canals Mercader 

 
El president enuncia la proposta i cedeix la paraula al regidor del Districte. 
 
El Sr. Agustí Colom explicita que la proposta prové de l’Associació de Veïns de la Zona 

Universitària, que demana que es doni el nom de Josep Canals Mercader a un espai verd pel qual 
l’Associació ha lluitat durant molts anys i que, finalment, en aquest mandat s’ha aconseguit que 
sigui una realitat. 
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Subratlla que, en parlar de l’Associació de Veïns de la Zona Universitària i de les 

reivindicacions d’aquest espai, de seguida es pensa en Josep Canals Mercader (1928-2001), una 
persona que va néixer a Girona, però que va estudiar Peritatge Industrial a l’Escola Industrial de 
Barcelona, es va casar amb la Rosita (Rosa García Soler), de Gràcia, i l’any 1955 van arribar a un 
pis de Pedralbes. Afegeix que el Sr. Canals va ser un dels fundadors, el 1979, de l’Associació de 
Veïns, i va participar en lluites per diversos conflictes per millorar l’espai, les condicions de vida 
dels veïns i les veïnes i aconseguir un barri molt més confortable en què fos més fàcil viure, i 
assenyala que una d’aquelles lluites va estar aquesta, la consecució que s’obrís aquest espai —al 
PGM ja es tracta com a espai que havia d’estar obert. 
 

Per acabar, comunica que aquesta proposta es portarà al Nomenclàtor per tal que es 
produeixi aquest reconeixement a la dedicació i els esforços tant del Sr. Canals com de totes les 
persones que han treballat perquè aquell espai sigui una zona veïnal. 
 

La Sra. Asunción Molpeceres, secretària de l’Associació de Veïns de la Zona Universitària, 
explica que el Sr. Canals Mercader va arribar al barri el 1955 i hi va viure fins que va morir, el 
2001, i al llarg d’aquells anys va veure com el barri va anar canviant i com hi van anar augmentant 
els problemes amb la construcció de les universitats, el Barça, el Frankfurt Pedralbes, etc., i un 
barri molt tranquil amb botigues, carnisseria, escola bressol, etc. va esdevenir un barri amb molts 
problemes i únicament amb bars, restaurants i copisteries. Exposa que davant dels canvis i el 
sorgiment de problemes, el Sr. Canals va reunir el veïnat en una associació —ell en va ser el 
primer president— i en la seva lluita es va trobar que la Facultat d’Econòmiques havia fet un edifici 
just a la prolongació del carrer Trias i Giró i que el CSIC s’havia apropiat d’uns terrenys que eren 
zona verd i que ara s’ha aconseguit que tornin a ser de la ciutat (el CSIC els ha cedit i l’obertura 
del passatge està molt avançada). Per això, com a reconeixement d’una persona que va dedicar la 
seva vida a l’Associació, es proposa que es posi el seu nom a aquest passatge. 
 

La Sra. Adela Agelet, representant de la Coordinadora d’Associacions de Veïns i Entitats 
de les Corts, saluda tothom i assenyala que parlarà com a representant de la Coordinadora i com 
a companya d’en Josep Canals. 

 
Dit això, posa de manifest que els noms dels carrers normalment estan motivats per la 

voluntat de recordar i homenatjar persones que han fet grans coses per la resta de la humanitat, 
com ara el doctor Fleming, o bé fets geogràfics, com la plaça Bederrida, i observa que, en aquest 
cas, la Universitat de Barcelona, sobretot a la part de Diagonal Mar, ha omplert els carrers, els 
passatges i els jardins amb noms de científics, botànics i urbanistes i, per tant, la universitat ocupa 
tot l’espai, mentre que la zona nord de la universitat és un espai compartit per la universitat, un 
convent de Pedralbes, la caserna del Bruc i una comunitat veïnal que en aquests moments ja és 
potent. Per això, entén que aquest reconeixement ha de ser molt important en aquesta comunitat 
que fa molts anys va veure la humanització d’un espai que era una mica un descampat, i ha de 
servir per reconèixer el fet cívic que s’hi està produint. 
 

A continuació, comenta que va treballar amb en Josep Canals, en Josep Munté, el doctor 
Blanc, en Josep Maria Comalrena i la Teresa Perelló amb l’emoció que provoca ser el 
començament del reconeixement de la participació ciutadana, que ja ha donat fruits: si l’escola Les 
Corts està present és perquè el veïnat hi va posar els ulls dels del primer dia, i també hi ha l’escola 
Pau Romeva. 

 
Conclou que ha arribat el moment de fer un reconeixement a Zona Universitària i al seu 

primer president. 
 
El conseller Marc Faustino expressa el vot favorable del Grup Municipal de la CUP a una 

iniciativa que parteix de l’Associació de Veïns i Veïnes de la Zona Universitària i que té el suport 
de totes les associacions veïnals del districte; posa en relleu la gran lluita de Josep Canals i 
Mercader, i observa que posar el seu nom al passatge ajudarà a tenir un nomenclàtor menys 
agressiu a la Zona Universitària, actualment amb molts noms militars. 
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El conseller Carlos Hornero, portaveu del Grup Municipal del PSC, subscriu les paraules de 

la Sra. Adela i comenta que la filla del Sr. Canals, Rosa María Canals, també és una gran activista 
dins l’Associació de Veïns i Veïnes de la Zona Universitària. 
 

D’altra banda, comenta que si bé no era clar si la universitat n’estava informada, ara el 
regidor ha aclarit que sí, motiu pel qual el seu grup vota a favor de la proposta. 
 

El conseller Jordi Castellana agraeix la proposta, provinent de les associacions de veïns de 
les Corts, especialment de l’Associació de Zona Universitària, i a la qual el Grup Municipal d’ERC 
dona suport, i posa en relleu la creació d’un teixit veïnal en una zona en què fa cinquanta anys 
pràcticament no hi havia res, que ha patit canvis molt importants des d’aleshores i que continua 
tenint reptes importants pel que fa a equipaments, mobilitat, comerç, etc. 

 
La consellera Míriam Casanova, portaveu del Grup Municipal del PP, agraeix les 

explicacions de la Sra. Asunción i de la Sra. Adela i manifesta la convicció del seu grup que el 
Sr. Josep Canals i Mercader, fundador de l’Associació de Veïns de la Zona Universitària, compleix 
els requisits necessaris perquè un carrer de la Zona Universitària porti el seu nom, atesa la seva 
destacada i llarga trajectòria en benefici de la convivència en aquesta zona del Campus Nord de la 
Zona Universitària. A més, assenyala que l’Associació de Veïns de la Zona Universitària fa temps 
que vol fer aquest reconeixement al seu fundador, i la iniciativa compta amb el suport de la 
Coordinadora d’Associacions de Veïns i Entitats de les Corts i ha esta referendada per altres 
entitats del districte. Tanmateix, comenta que el seu grup hauria agraït que a l’expedient s’hagués 
inclòs la comunicació formal a la Universitat de Barcelona, si bé el regidor ha confirmat a la junta 
de portaveus extraordinària d’avui que la comunicació s’havia fet, de manera que, si no hi estigués 
d’acord, podria presentar al·legacions en el període establert. Dit això, expressa el vot favorable 
del seu grup. 

 
La consellera Sonia Reina expressa el vot favorable del Grup Municipal de Cs, que valora 

enormement la feina que fan les entitats i els ciutadans anònims per millorar la convivència i la 
zona on viuen, i subratlla que el Sr. Canals, en una època de gran transformació de Pedralbes, va 
ajudar els veïns a lluitar pel seu espai davant les universitats, a reclamar allò que necessitaven. 
 

El conseller Cristian Sais saluda tothom i expressa el vot favorable del Grup Municipal 
Demòcrata, que felicita l’Asunción i l’Adela per les seves intervencions i considera inqüestionables 
els mèrits del Sr. Josep Canals i Mercader, impulsor de l’Associació de Veïns de la Zona 
Universitària i artífex, gràcies a la seva lluita, de la recuperació d’un espai verd i un passatge per 
als veïns que connectés la Diagonal i el Palau al barri. D’altra banda, manifesta l’opinió personal 
que en qüestions de nomenclàtor, sempre complexes, s’agraeix que de vegades no es vagi a 
buscar fora quan a casa hi ha algú mereixedor del reconeixement. Lamenta, però, que la gestió de 
l’Ajuntament, concretament del regidor, no hagi estat més eficient en el sentit d’informar els veïns i 
buscar el seu consens, ja que, si bé és indiscutible que el Sr. Josep Canals mereix aquest 
reconeixement, se n’hauria d’haver informat la universitat i el CSIC amb temps —també les forces 
polítiques, però aquestes ja estan acostumades a la manera de fer del regidor. 

 
El regidor del Districte lamenta el comentari final del Sr. Sais i posa en relleu que 

segurament el nom de Josep Canals per a un passatge de la zona, plena de noms d’empresaris 
reconeguts, militars, batalles i insignes economistes, serà el que haurà generat més unanimitat per 
part de tots els grups polítics i de totes les expressions. Per això, felicita tothom. 

 
D’altra banda, explicita que la proposta es tirarà endavant d’acord amb els processos 

habituals i que si algú considera oportú presentar-hi al·legacions, ho podrà fer. 
 

El president indica que s’informa favorablement per unanimitat la proposta d’acord següent: 
INFORMAR sobre la proposta de l’AV de la Zona Universitària amb el suport de la Coordinadora 
de Veïns de les Corts, que el carrer per a vianants que properament s’obrirà entre el carrer de 
Joan Obiols i Keynes com a prolongació de Trias i Giro porti el nom de Josep Canals Mercader 
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INFORMAR sobre la col·locació d’una placa en la façana del edifici ubicat al 
número 272 de la Travessera de Les Corts on va viure el científic Joan Oró, a 
proposta de l’Associació Catalana de Comunicació Científica (ACCC) 
 

El president enuncia la proposta i cedeix la paraula al Sr. Colom perquè la presenti. 
 

El regidor del Districte explicita que l’Associació Catalana de Comunicació Científica va 
sol·licitar la col·locació d’una placa commemorativa de Joan Oró a l’edifici on va viure quan va 
tornar dels Estats Units i comenta que, si bé no és preceptiu portar aquesta votació al Plenari 
perquè és una decisió que pot prendre la Comissió de Govern, aquest entén que és positiu portar-
ho i que no quedi com una mera placa de reconeixement del Govern, sinó que sigui l’expressió de 
la diversitat de grups del Plenari i, per tant, un reconeixement més col·lectiu a un gran científic 
que, a més, va ser una persona emblemàtica de Catalunya i de l’Estat que va haver de marxar 
perquè aquí no podia desenvolupar el seu treball científic, de molt alt nivell. 
 

El conseller Marc Faustino, portaveu del Grup Municipal de la CUP, agraeix la informació 
facilitada pel Govern sobre la col·locació d’aquesta placa i comenta que es podria aprofitar el fet 
que el Sr. Joan Oró va viure a les Corts per apropar al jovent l’obra d’aquest bioquímic que tant va 
fer per la ciència. D’altra banda, llegeix una frase de la seva biografia a Viquipèdia, «Les 
condicions que el país li oferia no li permetien fer una recerca de qualitat i va viure a Houston, 
Estats Units, fins a la seva jubilació, el 1994», i subratlla que, malauradament, des d’aleshores en 
aquest aspecte no s’ha avançat gens. 

 
 El conseller Jordi Castellana, portaveu del Grup Municipal d’ERC, posa de manifest que 
Joan Oró és un dels catalans més universals del segle XX i de pràcticament tota la història del 
país, gràcies a la seva activitat prolífica en l’àmbit de la investigació científica, especialment en els 
estudis realitzats sobre l’origen de la vida a la Terra, que han permès avançar amb decisió en un 
àmbit de l’estudi científic molt apassionant que, a més, permet respondre a la pregunta «d’on 
venim». 
 

A continuació, subratlla que Joan Oró, doctor en bioquímica i catedràtic a Houston, va 
participar en diversos projectes de la NASA, com ara l’Apollo, per agafar material per a l’anàlisi de 
les roques i altres mostres de material de la Lluna, programes d’anàlisi molecular de l’atmosfera i 
de la superfície del planeta Mart, etc. 

 
En darrer lloc, posa en relleu l’estima de Joan Oró pel país, que va fer que tornés per 

intentar engegar projectes aquí, però no ho va poder fer i va tornar quan es va jubilar; remarca que 
Oró ha de ser un exemple per impulsar més la recerca al país, i expressa el vot favorable del seu 
grup. 
 

La consellera Míriam Casanova, portaveu del Grup Municipal del PP, demana a la 
secretària jurídica si l’expedient està complet o bé és obligatori que hi consti l’informe de Memòria 
Històrica. 

 
La secretària respon que no hi ha un protocol que estableixi els informes que s’han de 

presentar quan es demana la col·locació d’una placa, de manera que l’informe de Memòria 
Històrica no és preceptiu, sinó que és el Govern qui decideix, amb els arguments i els informes 
que consideri procedents, si la placa es col·loca o no. Afegeix que, en aquest cas, el Govern ha 
decidit fer-ne partícips tots els grups municipals. 

 
La consellera Míriam Casanova agraeix l’explicació i comenta que, a parer seu, caldria fixar 

un protocol que especifiqués de quina manera cal actuar en aquests casos per evitar decisions 
equivocades, i el seu grup entén que en aquest hauria estat més adequat incloure a l’expedient 
l’informe de Memòria Històrica. Tanmateix, vota a favor de la col·locació d’una placa que posi en 
valor la figura del doctor Joan Oró, científic bioquímic brillant, a la finca de travessera de les 
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Corts 272, on va viure des del 1994, col·locació que disposa de l’autorització de la comunitat de 
veïns de la finca. 

 
La consellera Sonia Reina, portaveu del Grup Municipal de Cs, diu: «En cuanto a la placa 

para Joan Oró, este grupo municipal no va a añadir nada más a lo que se ha dicho ya aquí, que es 
evidente que procede el reconocimiento que se le hace. Son esos investigadores y esas personas 
que dedican su vida a la investigación, en este caso, del origen de la vida. Solamente querría 
añadir a lo que ya han dicho los que me han precedido que también recibió la Cruz del Orden Civil 
de Alfonso X el Sabio, y la Creu de Sant Jordi, y la Medalla al Mérito Científico del Ayuntamiento 
de Barcelona, así como la Medalla de Oro de la Generalitat de Catalunya, en 2004, que la recibió 
poco antes de su fallecimiento. Y también fue candidato varias veces al Premio Nobel. Y en 
reconocimiento a sus numerosos trabajos de investigación, en el año 2003, Juan Carlos I le 
concedió el título de Marqués de Oró y, por tanto, se creó el marquesado de Oró. 
 

Entendemos que aparte del reconocimiento que se le hace como científico, también ha 
recibido los reconocimientos del Reino de España, y entendemos que procede y es un orgullo 
para Les Corts que tengamos una placa en reconocimiento de este científico. Gracias.» 
 

El conseller Èric Manzano expressa el vot favorable del Grup Municipal Demòcrata, que 
agraeix a l’Associació Catalana de Comunicació Científica la presentació d’una iniciativa que 
considera molt encertada, i subratlla que Joan Oró ha estat un dels científics més importants que 
ha donat el país, i va ser doctor i catedràtic en bioquímica i biofísica per la Universitat de Houston, 
terra d’acollida on va estudiar i crear les seves tesis més importants, sense les quals els avenços 
en bioquímica d’avui serien impossibles. Afegeix que, com s’ha dit, va treballar i col·laborar amb la 
NASA, en el programa Apollo, en l’estació espacial internacional, etc., i insisteix que el seu grup 
valora molt positivament que es col·loqui una placa a l’edifici on va viure a les Corts per recordar la 
seva figura, que tant ha donat a la ciència internacional. 

 
El regidor del Districte subratlla que Joan Oró va ser una persona significativa, un científic 

brillant que va rebre pràcticament tots els honors que es poden donar, que sempre se li van 
concedir per unanimitat. Per això, el Govern entenia que les Corts també li havia de dedicar un 
reconeixement i que aquest havia de ser compartit per tots els grups. 

 
El president indica que s’aprova amb els vots favorables de tots els grups presents la 

proposta d’acord següent: INFORMAR sobre la col·locació d’una placa en la façana del edifici 
ubicat al número 272 de la Travessera de Les Corts on va viure el científic Joan Oró, a proposta 
de l’Associació Catalana de Comunicació Científica (ACCC) 

 
 

B. Comissió Consultiva de Medi Ambient, Urbanisme i Obres. 
 
 

C. Comissió Consultiva Serveis a les Persones i Benestar Social. 
 
 

2 Proposicions 
 
 

D. PART D’IMPULS I CONTROL 
 

a) Proposicions / Declaracions de grup. 
 

1. GMD: Que el govern del Districte trobi un espai adient al Districte de les Corts, per 
recrear aquests murals (als carrer Numància i carrer Anglesola en els que sortien 
representats l’escriptora Mercè Rodoreda i Salvador Espriu) en algun altre espai dels 
nostres barris, així com que estudiï la possibilitat d’ampliar la selecció d’espais per a 
la dita expressió cultural, per tal de reproduir més murals de caràcter cultural, amb 
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l’objectiu de crear una ruta temàtica amb tots els àmbits de la cultura al nostre barri, i, 
que durant aquest procés, la proposta sigui inclosa i treballada a la Taula de Cultura 
amb les diferents entitats i associacions del barri. 
- Que un cop siguin realitzats els murals, el govern del Districte vetlli pel manteniment 
d’aquests murals i pel seu bon estat de conservació. 

 
El conseller Èric Manzano recorda que durant un temps als carrers Numància i Anglesola 

hi va haver uns murals que representaven Mercè Rodoreda i Salvador Espriu i, per tant, vestien 
una part del barri de cultura i d’art públic; reivindicaven la figura d’aquests dos grans artistes 
catalans tan estimats per totes les persones que coneixen la seva obra, i ajudaven a construir la 
identitat del barri. Afegeix que tots dos murals van gaudir de força arrelament popular entre el 
veïnat, però, malauradament, el de Mercè Rodoreda ja no hi és i el de Salvador Espriu es troba en 
un estat pèssim de conservació i pràcticament ha desaparegut. 
 

A continuació, subratlla que l’espai públic sempre ha tingut un paper fonamental en la 
comunicació dels ciutadans, ja que actua com un reflex i una forma d’expressió de la societat, de 
manera que els murals com aquests guarneixen els barris d’art urbà i públic i converteixen els 
espais en autèntiques bosses de cultura i estètica popular dintre de la ciutat. 
 

Afirma que, en el marc del desenvolupament de polítiques culturals del Districte, una ruta 
per murals literaris o altres aspectes de la cultura és una gran vàlua per als barris, ja que estimula 
la pràctica i el coneixement de la cultura per part de tothom i a peu de carrer, i reforçaria la 
identitat cultural de les Corts. Per això, el seu grup celebraria que en algun altre indret del districte, 
amb voluntat de permanència i per consolidar i reforçar la ruta cultural de les Corts, es recreessin 
aquests murals i, si fos possible, se n’ampliés el nombre de recreacions per tal de reelaborar i 
donar continuïtat a la ruta cultural de murals del districte, que fa anys que es va endegar, i a la 
qual amb aquesta proposició, que enuncia, es vol donar un nou estímul per enriquir el barri. 
 

El conseller Marc Faustino expressa el vot favorable del Grup Municipal de la CUP, que 
pregunta al Govern si existeix un recull d’espais on es pugui desenvolupar l’art del grafit de 
manera lliure. 

 
El conseller Carlos Hornero expressa el vot favorable del Grup Municipal del PSC, 

convençut que les Corts pot i deu posar en valor la cultura, visibilitzar-la als carrers i fer l’espai 
públic agradable, i que al districte hi ha espais disponibles que poden acollir aquesta exhibició que 
ajudi a aprendre sobre la història i faci que l’espai públic tingui un valor afegit. 

 
D’altra banda, recorda que a l’eix comercial es va desenvolupar un projecte per pintar les 

persianes dels establiments per millorar l’espai i que les persones poguessin veure quadres, 
alguns d’artistes reconeguts, relacionats amb els productes que oferia cada establiment. Entén 
que aquest pot i deu ser un punt de partida per treballar al Districte. 
 

El conseller Jordi Castellana expressa el vot favorable del Grup Municipal d’ERC, sempre a 
favor de la cultura al carrer, i manifesta l’opinió del seu grup que aquesta proposta lliga molt amb 
d’altres que s’han anat desenvolupant al llarg del mandat, com ara la de les persianes pintades 
amb estil de grafit que s’ha fet amb comerços de l’eix comercial de Sants i les Corts, o una que va 
presentar el seu grup i va rebre el suport de tota la resta —pregunta en quin punt es troba—, que 
plantejava aprofitar totes les escultures que hi ha al llarg de la Diagonal, des de Francesc Macià 
fins al Parc de Cervantes, per fer un recorregut escultòric que permetés fer una ruta per tota 
l’escultura moderna i contemporània del país. 
 

La consellera Míriam Casanova expressa l’abstenció del Grup Municipal del PP, que entén 
que les principals mesures de foment i coneixement de la cultura literària no consisteixen a fer 
murals al carrer, sinó a ensenyar les grans obres literàries a les escoles i als instituts, donar-les a 
conèixer als centres cívics, i facilitar-les i promoure-les a les biblioteques. A més, considera que és 
més una qüestió estètica que de promoció de la cultura literària i, en aquest sentit, observa que, 
per molt bonics o estètics que puguin ser els murals, acostuma a ser difícil aconseguir el consens 
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veïnal per ubicar-los en un espai públic, i sovint acaben col·locats en espais on no transita la gent, 
de manera que no s’aconsegueix l’efecte desitjat. 

 
D’altra banda, assenyala que la proposició no parla de quin podria ser el cost anual de 

manteniment a càrrec del Districte, ni el cost de realització dels nous murals, i el seu grup entén, 
en qualsevol cas, que cal treballar més la proposta a la Taula de Cultura. 

 
La consellera Sonia Reina expressa el vot favorable del Grup Municipal de Cs i explica: 

«Entendemos, desde Cs, que todo arte es cultura. El arte en la calle también. Los murales como 
los que tenemos, el que teníamos de Mercè Rodoreda yo creo que era uno de los símbolos de 
nuestro distrito, ha sido una pena que ya no esté, y el de Salvador Espriu también. Hay muchas 
otras fachadas en el distrito que me parece que pueden ser objeto de este tipo de arte porque no 
es un arte callejero, es un arte de artistas que están ahí, que lo plasman y que lo puede ver todo el 
mundo de forma gratuita, y que también instruyen a toda la ciudadanía. 
 

Me parece bien, además, que se incluya el tema en la Taula de Cultura, que se pueda 
debatir allí, y a partir de allí se vaya creando el dónde se pueden colocar, si hay consenso con los 
vecinos, evidentemente, y qué artistas o no harán exactamente qué pinturas. Nos parece una muy 
buena propuesta y votaremos a favor.» 

 
El conseller Antoni Coll expressa l’abstenció del Govern, que troba interessant la proposta, 

però entén que parla d’un tipus d’art que és efímer i que cal concebre com a tal. Observa que una 
altra cosa és la voluntat de crear una proposta de decoració d’espais fixos i definitius amb 
diferents expressions artístiques amb voluntat de permanència, un tema que no pot decidir el 
Districte sol, sinó que es portarà a la Taula de Cultura, i que caldrà buscar parets, com per 
exemple mitgeres, de cases que queden absolutament definitives amb una construcció i que 
caldrà també arribar a acords amb els veïns, amb les propietats de comunitaris, i parlar amb 
Paisatge Urbà i altres estaments de la ciutat perquè participin en la proposta. 
 

Explicita que al Govern li sembla bé la proposta i la treballarà a la Taula de Cultura tant per 
impulsar els murals que poden ser efímers com per pensar espais que podrien ser més fixos, i 
observa que hi ha exemples recents de murals efímers en espais en què es pot pintar (a la paret 
del passatge Piera ha aparegut una frase de record a la memòria històrica que va impulsar el 
Districte a iniciativa d’una artista que ho va plantejar), i a la programació de la Festa Major hi ha 
una iniciativa del Centre d’Higiene Mental, que farà un mural representatiu de la seva tasca en un 
dels solars de la placeta del Carme. 
 

Pel que fa al manteniment, diu que s’estudiarà i que no sap si és el Districte qui ha 
d’assumir el cost del manteniment d’aquest tipus d’espais. 

 
El conseller Èric Manzano agraeix els vots favorables i subratlla que la proposició vol 

estimular el coneixement de la cultura i crear-ne a peu de carrer, i que l’art urbà no 
necessàriament és efímer. Dit això, comenta que hi haurà la possibilitat de treballar la proposició 
entre tots a la Taula de Cultura. 

 
El president indica que s’aprova amb els vots favorables de tots els grups excepte del Grup 

de BC i el Grup del PP, que s’hi abstenen la proposició del GMD següent: Que el govern del 
Districte trobi un espai adient al Districte de les Corts, per recrear aquests murals (als carrer 
Numància i carrer Anglesola en els que sortien representats l’escriptora Mercè Rodoreda i 
Salvador Espriu) en algun altre espai dels nostres barris, així com que estudiï la possibilitat 
d’ampliar la selecció d’espais per a la dita expressió cultural, per tal de reproduir més murals de 
caràcter cultural, amb l’objectiu de crear una ruta temàtica amb tots els àmbits de la cultura al 
nostre barri, i, que durant aquest procés, la proposta sigui inclosa i treballada a la Taula de Cultura 
amb les diferents entitats i associacions del barri. Que un cop siguin realitzats els murals, el 
govern del Districte vetlli pel manteniment d’aquests murals i pel seu bon estat de conservació.” 
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2. Cs: El Consejo del Distrito de Les Corts, acuerda: 
 
- Que desde el distrito se implementen las medidas necesarias para mejorar la 
vigilancia y la seguridad en todo el Distrito de Les Corts, a fin de evitar la 
problemática de incivismo, vandalismo e inseguridad.  
- Que se refuercen las patrullas nocturnas de la Guardia Urbana, en especial, en las 
zonas más conflictivas de nuestro Distrito 
- Que se aplique, como hemos venido solicitando durante toda la legislatura, la 
normativa municipal sobre incivismo, vandalismo, grafitis y demás actos recogidos , 
identificando y sancionando a los responsables 
- Que se proceda a la limpieza de las pintadas que invaden, poco a poco, nuestro 
Distrito, en especial las de la zona de los Jardines Jaume Vicens Vives. 
- Que las actuaciones que se realicen en relación con esta Proposición se 
comuniquen tanto a los vecinos de nuestro Distrito como a los grupos políticos que 
conforman este Consell. 
 
 
3 . PP: El Consell del Districte de les Corts acorda: 
Instar al Govern del Districte a prendre mesures urgents, especialment de seguretat, 
equips especialitzats d’atenció i campanyes de promoció de civisme, per fer front als 
continus actes d’incivisme que pateix el veïnat de Les Corts, especialment dels 
carrers Benavent/Felipe de Paz/Comandante Benítez i voltants els dies de partit de 
futbol al Camp Nou, així com del veïnat de l’avinguda de Xile i els seus voltants i dels 
qui viuen al costat dels Jardins Jaume Vicens i Vives, sobre tot durant les nits del cap 
de setmana i festius. 
 

 
 El president recorda que la Junta de Portaveus ha acordat tractar la proposició del Grup 
Municipal del PP corresponent al punt següent de l’ordre del dia juntament amb aquesta. 
  

La consellera Sonia Reina enuncia la proposició i explica: «La inseguridad es uno de los 
grandes problemas de Barcelona en la actualidad, de la Barcelona de Colau. Y que no solo se 
circunscribe a distritos como el de Ciutat Vella, sino que estamos percibiendo que se está 
expandiendo a otros distritos. Las políticas de buenismo y de permisividad que está llevando a 
cabo este gobierno desde que tomó posesión de la alcaldía de Barcelona nos llevan a una 
situación nada deseable para la convivencia pacífica. Ignorar el crecimiento continuo de los 
índices de criminalidad en Barcelona; ignorar de forma reiterada y consciente las peticiones de los 
vecinos; realizar manifestaciones como hace la Sra. Colau de que son casos aislados o que son 
solo invenciones de la oposición para generar desgaste del Gobierno no solo es una perversa 
forma de eludir sus responsabilidades, sino que tiene consecuencias y esas consecuencias son 
poner en riesgo la seguridad de los ciudadanos. 
 

Desde hace meses que tanto en consells de barri como en las audiencias públicas se 
exponen, por parte de los vecinos, situaciones que les provocan intranquilidad y que les colocan 
en una situación de peligro. Ya no solo hablamos de botellones, de peleas callejeras en algunos 
parques del distrito, sino de zonas ocupadas por determinados grupos que están expulsando a los 
vecinos o que les ponen en riesgo. 
 

En la zona de Maternidad tenemos la problemática de varias ocupaciones, algunas de ellas 
de personas realmente agresivas —una de las vecinas tiene un juicio por unas lesiones que le 
produjeron—, que están generando conflictos con los vecinos. Y la problemática que fue 
denunciada por la presidenta de l’Associació de Veïns de Camp Nou, en Ceràmiques Vicens, 
donde se están concentrando personas drogodependientes. O en los Jardines Jaume Vicens 
Vives, donde los vecinos no solo deben sufrir a los grupos que practican el botellón en la zona, 
que además es una zona en la que las estatuas que están allí están rotas, la mayoría, o pintadas 
por el vandalismo de las personas que están ocupando ese parque, sino que además ahora tienen 
que convivir —y recuerdo que además allí hay una guardería— en el momento en que oscurece 
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con un cierto consumo de estupefacientes y con un tráfico, por lo tanto, si hay gente que 
consume, hay gente que vende en ese parque. Me pone cara el Sr. Coll, le recomiendo darse una 
vuelta por la zona. No solamente es el parque, sino también los pasillos, todos los pasillos que 
dan de Sabino Arana a Carlos III, están realmente… aparte de que están pintadísimos de grafitis, 
están las paredes manchadas y toda la acera manchada porque la gente se orina. Hay vecinos 
que tienen denuncias puestas contra las personas que ocupan esos pasillos porque por la noche 
han bajado a pedirles que pararan de hacer ruido o que se fueran de allí y les han amenazado, e 
incluso les han enseñado algún tipo de arma. 
 

Por lo tanto, entendemos que no hay que mirar hacia otro lado, hay que coger el toro por 
los cuernos y adoptar medidas que realmente protejan a los vecinos, protejan el entorno, y 
también medidas de educación en esos entornos, que sí que hemos comentado a veces que hay 
algunas medidas que se están haciendo de educación en civismo, pero que no están funcionando. 
Y sobre todo el tema de la inseguridad. Lo dejo aquí de momento. Gracias.» 
 

La consellera Míriam Casanova, portaveu del Grup Municipal del PP, posa de manifest que 
al llarg del mandat de la Sra. Ada Colau el nombre de sancions per infraccions d’incivisme s’ha 
reduït any rere any (el 2017 la reducció va ser del 20% i durant els primers vuit mesos d’enguany, 
del 23%), mentre que l’incivisme que pateixen els veïns i les veïnes a la ciutat ha anat 
augmentant. Entén que aquesta incoherència es deu a la política de tolerància del Govern d’Ada 
Colau respecte als actes incívics, com són el consum d’alcohol a la via pública, el consum de 
drogues, els actes vandàlics, les baralles o les pintades i, en definitiva, un greu problema 
d’inseguretat a la via pública. 
 

Concreta que, en el cas de les Corts, contínuament hi ha focus d’incivisme problemàtics, 
per exemple, al voltant dels Jardins de Jaume Vicens i Vives, atès el consum de begudes 
alcohòliques a l’espai públic; a Sabino Arana, especialment el cap de setmana; als Jardins 
d’Ernest Lluch, especialment a l’avinguda de Xile i durant el cap de setmana, a causa del botellón i 
dels grans sorolls que es generen especialment a la sortida de la discoteca de l’avinguda 
Dr. Marañón; als carrers i places propers al Camp Nou, especialment a la plaça de les 
Ceràmiques Vicens i als carrers de Benavent, Felipe de Paz i Comandante Benítez, on hi ha 
moltes queixes de consum de begudes alcohòliques i de drogues, de massificació de gent i de 
problemes d’inseguretat per als veïns, especialment els dies que hi ha partit de futbol. 
 

Per acabar, enuncia la proposició i vota a favor de la del Grup Municipal de Cs. 
 
El president dona la paraula, abans de donar pas a les intervencions dels grups, a les dues 

persones del públic que ha demanat intervenir en aquests punts. 
 
El Sr. Sergio Balcells saluda tothom i pregunta qui de la sala ha patit assetjament sexual 

algun cop, qui ha estat amenaçat de mort i a qui l’han robat, i diu que la seva dona ha estat 
assetjada sexualment i ell, un home que fa dos metres, ha estat amenaçat de mort al costat de 
casa, de Sabino Arana, i han entrat a robar a casa seva. Explica que un dia va baixar a les tres de 
la matinada, després de trucar dos cops al 092 i que ningú s’hi presentés, perquè hi havia 
12 vàndals que estaven grafitejant tot el barri. S’hi va apropar per demanar-los que paressin i 
marxessin, el van envoltar i un d’ells es va ficar la mà a la butxaca i el va amenaçar amb el que 
intueix que era una pistola. Per sort, la seva dona va sortir a la finestra i el va cridar perquè pugés 
a casa de seguida, es va obrir el cercle que l’havia tancat i ell va pujar a casa mort de por. Pel que 
fa al robatori, que es va produir el 9 de setembre, manifesta sorpresa perquè hi hagi tanta facilitat 
per entrar a robar fins i tot a 50 metres de l’edifici presumptament més segur de la ciutat, i 
confessa que s’ha comprat una pistola Taser, tot i saber que és il·legal, perquè tant ell com la seva 
dona tenen molta por i ja no saben què fer. Davant d’aquesta situació límit, pregunta a tots els 
polítics què pensen fer. Entén que, ara per ara, no han fet res, ja que, per exemple, quan va posar 
la denúncia als Mossos d’Esquadra va demanar que demanessin les gravacions de la càmera de 
l’Hotel Rigoletto però el 8 d’octubre va anar a parlar amb la directora de l’hotel i li va dir que ningú 
no li havia demanat les imatges. 
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A continuació, esmenta la piràmide de Maslow, a la base de la qual hi ha la seguretat, 
sense la qual no es pot tenir tot el que hi ha per sobre, i subratlla que els vàndals tenen una 
sensació d’impunitat absoluta i que la situació és horrorosa, sobretot a la nit, quan hi ha la majoria 
dels problemes perquè els vàndals s’apoderen del barri. Tot seguit, manifesta sorpresa davant la 
manca de reacció dels polítics, que haurien d’organitzar els recursos i les mesures en funció de 
les necessitats. En aquest cas, per exemple, haurien de posar més efectius dels Mossos 
d’Esquadra a la nit, i no permetre que quan una persona hi truqui estant a 150 metres de la 
comissaria de les Corts, la persona que atén el telèfon digui a qui ha trucat que no pot venir i que 
truqui al 092. 
 

En darrer lloc, fa referència a unes fotos que ha facilitat, fetes per ell, en què es veuen els 
grafits i un dels vàndals; subratlla que potser hi hauria també imatges del lladre si haguessin 
demanat les imatges a l’hotel; remarca que la solució la tenen els polítics i que la sensació 
d’inseguretat és total, i comenta que hauria d’haver vingut abans al Consell però no ho ha fet fins 
que no ha patit els problemes a la pròpia pell i se n’ha conscienciat més. 
 

La Sra. Felisa Marco manifesta coincidència amb la sensació que tots els ciutadans viuen 
amenaçats, i subratlla que per tenir una ciutat bonica, primer cal que sigui neta i segura. Afirma 
que actualment les Corts no ho és i n’exposa alguns exemples: el maó rústic de la finca on viu, 
molt apreciat pels veïns, està pintat amb grafits; les persianes, els fanals i altres elements d’una 
rambla que va costar molt diners a la Unió Europea estan plens de guixades; l’estat de les 
escultures dels Jardins Jaume Vicens Vives és lamentable, i la situació d’alguns parcs fan que els 
veïns tinguin por d’anar-hi. Demana a tots els grups que s’uneixin per solucionar els problemes de 
brutícia i inseguretat que pateixen els veïns a diari i garantir el civisme, i afirma que les destrosses 
inciten més destrosses i la bellesa incita més bellesa. 
 

El conseller Marc Faustino expressa la seva solidaritat amb el Sr. Sergio Balcells i 
manifesta el vot contrari del Grup Municipal de la CUP a ambdues proposicions, motivat per la 
convicció que quan més presència policial hi ha, hi ha més sensació d’inseguretat, i quan 
s’apliquen solucions policials, els problemes no desapareixen, sinó que tornen a reproduir-se amb 
el temps en el mateix lloc o en d’altres. Tot seguit, indica que el seu grup, que creu en la gestió 
dels serveis socials i en la intervenció d’equips de civisme als barris, posa especialment en relleu 
el Servei de Gestió de Conflictes, un equip especial de Serveis Socials que intervé en casos 
especialment greus. Comenta que el seu grup donaria suport a un pla de treball amb els agents 
socials del districte que es posés en coneixement dels grups municipals i aclareix que entén que 
un agent social que hi ha de participar és la Guàrdia Urbana, però no n’és l’únic. 

 
El conseller Carlos Hornero, portaveu del Grup Municipal del PSC, assevera que a 

Barcelona hi ha un problema d’inseguretat, com fins i tot han reconegut el Grup de BC i 
l’alcaldessa, i comenta que els nombrosos episodis d’inseguretat al districte de Ciutat Vella, 
concretament al barri del Raval, s’han estès a altres punts de la ciutat. Afegeix que el conflicte dels 
narcopisos, els problemes derivats de l’exercici de la prostitució a la via pública, la sensació 
d’impunitat de la venda il·legal i els episodis de violència protagonitzats per manters i els seus 
enfrontaments amb la policia i els turistes, entre moltes altres qüestions, han generat una imatge 
de degradació del centre i una sensació d’inseguretat a tota la ciutat, que no només han recollit els 
mitjans de comunicació, sinó també, i especialment, les associacions veïnals i comerciants i els 
partits de l’oposició. 

 
Posa en valor la feina de la Guàrdia Urbana, cos que acaba de complir 175 anys, i dels 

Mossos d’Esquadra, però subratlla que tant en un cos com en l’altre manquen unitats i que els 
missatges d’impunitat que llença contínuament el Govern de la Sra. Colau han donat lloc a una de 
les crisis de confiança més grans entre el Govern i la Guàrdia Urbana. 

 
A continuació, afirma que el top manta és una mostra de traïció al llegat de Pasqual 

Maragall i de substitució de la proximitat pel postureig, i subratlla que és impossible fer feina de 
prevenció en un ambient d’impunitat, en què tot es permet, i que és un error gravíssim pensar que 
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la laxitud a l’espai públic resol els problemes socials. En aquest sentit, remarca que cal aplicar les 
normes a tota la ciutat i que l’autoritat democràtica és més necessària que mai. 

 
Assenyala que els grups d’esquerra han de defensar la seguretat ciutadana com a dret 

bàsic de la ciutadania, i el Grup del PSC sempre ha defensat i desenvolupat una política de 
seguretat ciutadana transversal especialment centrada en la prevenció en la proximitat i de 
caràcter públic per garantir els mateixos drets a tothom. Afegeix que la inseguretat genera coacció 
de la llibertat i que, sense seguretat ciutadana, les persones no poden desenvolupar la seva 
autonomia i gaudir de l’espai públic a qualsevol hora, com comentava el Sr. Balcells. 

 
Remarca que cal reivindicar la seguretat ciutadana com un dret ciutadà i una política 

prioritària de l’esquerra, així com retrobar la defensa de l’espai públic de la ciutat com un espai de 
convivència on tothom pugui desenvolupar-se amb llibertat i, en aquest àmbit, denunciar la manca 
d’actuació davant d’usos excloents que generen problemes de convivència; defensar la feina de 
tots els professionals de la seguretat, especialment la dels cossos policials; lluitar contra qui en vol 
estigmatitzar la imatge, i exigir a la resta d’administracions, especialment la Generalitat de 
Catalunya, que compleixin les seves obligacions de seguretat ciutadana i convivència amb 
Barcelona. 

 
Per acabar, demana al Govern que informi sobre la taula de convivència que té oberta amb 

el Barça i entitats veïnals de les Corts. Considera un error que mai no hagi presentat un informe 
sobre aquesta qüestió, una mostra més de la soledat del Govern i de la seva manca de 
transparència. 
 

El conseller Jordi Castellana, portaveu del Grup Municipal d’ERC, expressa la seva 
solidaritat amb el Sr. Balcells i subratlla que el debat sobre l’ús de l’espai públic i la seguretat de 
les persones ha de ser liderat per l’esquerra, per evitar caure en tics autoritaris que privatitzin 
l’espai públic, que és de tots i totes, o n’impedeixin l’ús lliure per part de tota la ciutadania, així 
com per evitar que es faci una política de seguretat restrictiva i només punitiva, en lloc d’una 
política de seguretat integral i transversal, que és la que funciona i genera èxits en la convivència, 
el valor en què el seu grup vol fer més èmfasi. 
 

Entén que tant la proposició del Grup de Cs com la del Grup del PP fan molt d’èmfasi en 
les vies punitives i en les mesures policials, i que, si bé aquestes han de ser-hi, cal prioritzar les 
polítiques de foment de la convivència i centrar-se en el foment d’un model de convivència que 
permeti a tothom gaudir de l’espai públic de la ciutat. 
 

Pels motius exposats, el seu grup s’absté en totes dues proposicions. 
 

El conseller Cristian Sais expressa el vot favorable del Grup Municipal Demòcrata a totes 
dues proposicions, que inclouen aspectes que el seu grup ja ha denunciat en diverses ocasions, i 
subratlla que aquest és especialment actiu en tot allò relacionat amb l’incivisme, la seguretat i el 
manteniment de l’espai públic. Concreta que ha presentat un reguitzell de 12 iniciatives mitjançant 
precs, preguntes, etc., i manifesta l’opinió que la seguretat no és un tema ideològic d’esquerres o 
de dretes, sinó que ha de ser un tema transversal que preocupi tothom en la mateixa mesura. 
Tanmateix, considera evident que el Govern de la Sra. Colau no té cap interès a lluitar de veritat 
contra la inseguretat i l’incivisme. En aquest sentit, recorda els constants conflictes que va tenir el 
Govern municipal amb diverses associacions sindicals de la Guàrdia Urbana respecte al 
tractament dels manters de la ciutat; el canvi de normativa quant als currículums personals dels 
agents de la Guàrdia Urbana, i la substitució de la divisió d’assumptes interns per la UDAI, que no 
regula alguns abusos. Afegeix que ahir mateix es va anunciar el desmantellament de la unitat 
d’antiavalots de la Guàrdia Urbana, la Unitat de Suport Policial (USP), que va ser una promesa 
electoral. Explica que, amb aquest desmantellament, la USP (formada per 150 agents) es 
transforma en l’URPE (Unitat de Reforç per la Proximitat i Emergències), que assumirà les 
funcions de la USP (que s’ocupava del top manta i dels narcopisos i vetllava per les emergències 
antiterroristes), però diluïdes, i, a més, haurà de col·laborar amb Protecció Civil en cas 
d’emergències per riuades, pluges, inundacions, etc., qüestions de contaminació i de medi 
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ambient, i protecció dels animals. Indica que el Govern ha decidit crear 216 places noves, de 
manera que els 150 agents que estaven en la unitat antiavalots es veuen obligats a opositar i 
optar a aquestes places de nova creació que inclouen les funcions que ha descrit. 
 

Remarca que al Govern no el preocupa la seguretat, té una tolerància absoluta amb els 
manters, l’incivisme i l’augment sistemàtic de la delinqüència, i no fa les polítiques transversals 
necessàries per reforçar la seguretat i fer prevenció. En aquest sentit, lamenta les declaracions del 
comissionat de Seguretat, el Sr. Recasens, que, en ser preguntat per la substitució dels 
antiavalots va dir que s’havia de demanar reforç als Mossos d’Esquadra. Subratlla que tant la 
Guàrdia Urbana com els Mossos d’Esquadra fan un servei fantàstic i les administracions 
competents en cada cas han de fer un esforç per reforçar els cossos, en què manquen efectius. 

 
Conclou que la passivitat davant el que està succeint a la ciutat és inadmissible. 

 
La consellera Laura Cañadas, portaveu del grup municipal del Govern, observa que una 

cosa és el debat sobre com considera cada grup que s’ha de tractar la seguretat en alguns casos 
i, una altra, el cas que ha explicat el Sr. Balcells, en què hi ha amenaces i robatoris i, per tant, han 
d’intervenir els Mossos d’Esquadra —la Guàrdia Urbana fa un seguiment dels entorns per 
controlar la zona. 
 

Subratlla que si el Govern fos tan passiu amb la delinqüència no hauria demanat reforç de 
Mossos d’Esquadra per a tota la ciutat, i agraeix que la Sra. Casanova hagi facilitat dades, a 
diferència de la resta, que s’ha limitat a expressar missatges alarmistes sense aportar-hi dades. 
Tot seguit, indica que, si bé a Barcelona el nombre de delictes ha augmentat un 20%, a poblacions 
com Manresa o Igualada ha augmentat un 34% i un 39,9% respectivament, de manera que 
l’augment no és conseqüència del Govern de la Sra. Colau, sinó que és lògic que en èpoques de 
crisi hi hagi més delictes. 
 

A continuació, lamenta que s’hagi posat en qüestió la feina que fa la Guàrdia Urbana, quan 
fa tot allò que pot i més, i comenta que quan hi ha partit de futbol al Camp Nou hi ha un dispositiu 
específic de Mossos, i totes les propostes de Taula de Convivència es traslladen a l’autoritat 
competent. 
 

Per acabar, expressa el vot contrari del Govern a totes dues proposicions, que entén que 
són una negació de tota la feina que s’està fent i de tota la voluntat de continuar treballant en 
aquest àmbit. 
 

La consellera Sonia Reina expressa el vot favorable del Grup Municipal de Cs a la 
proposició del PP, dona les gràcies als partits que han donat suport a la presentada pel seu grup i 
diu al Govern: «Les he dicho al principio que no vale mirar hacia otro lado y es lo que han hecho. 
O sea, la respuesta ha sido lo más vago del mundo, es decir, “pues en otros sitios también ha 
subido el índice de criminalidad”. Pues muy bien, y a los vecinos de aquí, ¿qué les decimos? 
¿Que como sube en todas partes, que se aguanten? 
 

En ningún momento ninguno de los grupos de aquí ha cuestionado la labor de la Guardia 
Urbana. Lo que se está cuestionando es el mando de la Guardia Urbana, que lo tiene la alcaldesa 
de Barcelona, porque así lo asumió ella directamente. Si tuviéramos más efectivos, si se apostara 
por la seguridad y se diera el apoyo que tiene que tener la Guardia Urbana, quizás no estaríamos 
en esta situación. La seguridad es un tema básico, básico e importante para una sociedad. Es 
evidente que también la educación en el civismo, sí, pero primero, la seguridad. No, eso no: 
primero, la seguridad. Porque tal y como está la situación en Barcelona, no vamos a hablar con 
los grafiteros que están amenazando al vecino que nos ha venido aquí a explicar la situación, para 
decirle: “Oye, no, que no amenaces”. Vamos a hacer una Taula de Mediació, cuando no hay 
policía, cuando no tiene seguridad, cuando su percepción es que no tiene seguridad. 
 

Que la CUP tenga problemas con la policía, ya sabemos cómo es la CUP con el tema 
policía y fuerzas y cuerpos de seguridad, pero ERC por alguna vez podría dejar de ponerse de 
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perfil en estos temas. Porque es: “Me abstengo. Medidas de policías sí, porque no voy a quedar 
mal con los vecinos porque han venido aquí a explicarme, pero no voy a votar a favor porque 
quiero unas mediaciones para hacer mediaciones con el…”. Es que es un tema clarísimo, es un 
tema clarísimo. Es un tema clarísimo. Es que no entiendo cómo no ven lo que están sufriendo los 
vecinos. Es que hemos tenido un señor aquí que ha venido, que nos lo ha explicado, y que nos 
está implorando por favor que le demos seguridad. Que le demos seguridad. Y no es un tema de 
Mossos o Guardia Urbana. No es que la competencia sea de Mossos. No, la competencia es de 
Guardia Urbana. La competencia de la seguridad en las calles de Barcelona es del Ayuntamiento 
de Barcelona. No estamos hablando de qué cuerpo de los dos tiene la competencia. Es del 
Ayuntamiento de Barcelona. Nada más.» 
 

La consellera Míriam Casanova puntualitza que no ha facilitat dades de delictes, sinó de 
sancions per incivisme i, tot seguit, agraeix els vots del Grup Municipal Demòcrata, Cs i el PSC, i 
agraeix especialment al Sr. Sergio Balcells que hagi explicat el seu testimoni, realment 
esgarrifador i que deixa clar —també ho ha fet la Sra. Felisa— que la seguretat, a la base de la 
piràmide de Maslow, és la base de les necessitats col·lectives. 
 

A continuació, observa que l’agreujament de l’incivisme a la ciutat no només el denuncien 
la majoria dels grups de l’oposició, sinó també les entitats de veïns i de comerciants, i aclareix que 
no ha volgut dir que el Govern de la Sra. Colau no faci res, sinó que les mesures que porta a 
terme no són suficients per reduir l’incivisme i la inseguretat. Per això, el seu grup demanava a la 
proposició que s’intensifiquessin les mesures. Concreta que, per augmentar la seguretat, caldria 
posar més patrulles nocturnes de la Guàrdia Urbana; fer complir l’Ordenança de civisme; estudiar 
la possibilitat que les persones incíviques que no compleixin les sancions oferissin serveis a favor 
de la comunitat; augmentar el nombre d’agents cívics, especialment al voltant del Camp Nou els 
dies de partit i als jardins on hi sol haver problemes les nits del cap de setmana; incrementar 
l’actuació dels equips especialitzats d’atenció als joves per evitar el consum d’alcohol i de drogues, 
per motius de salut i d’inseguretat i molèsties als veïns, i augmentar les campanyes de promoció 
del civisme. En aquest sentit, exposa una mesura que fan a Singapur, on, quan arribes a 
l’aeroport, et donen un díptic amb les principals normes de civisme, i comenta que l’Ajuntament de 
Barcelona podria fer el mateix, i incloure al díptic les possibles sancions en cas d’incompliment. 
 

Per acabar, diu al Sr. Castellana que no només es proposen mesures punitives, sinó també 
mesures de prevenció (més agents cívics, més equips especialitzats, més equips per resoldre 
conflictes i més campanyes de promoció del civisme), i subratlla que totes les mesures 
proposades pretenen que el Govern passi de la permissivitat que el caracteritza a una nova etapa 
en què es caracteritzi per la tolerància zero a l’incivisme i a la inseguretat. 

 
El president indica que s’aprova amb els vots favorables del PSC, el PP i el GMD; 

l’abstenció d’ERC, i els vots contraris de la CUP i BC,  la proposició del grup de Cs següent: El 
Consejo del Distrito de Les Corts, acuerda: Que desde el distrito se implementen las medidas 
necesarias para mejorar la vigilancia y la seguridad en todo el Distrito de Les Corts, a fin de evitar 
la problemática de incivismo, vandalismo e inseguridad. Que se refuercen las patrullas nocturnas 
de la Guardia Urbana, en especial, en las zonas más conflictivas de nuestro Distrito. Que se 
aplique, como hemos venido solicitando durante toda la legislatura, la normativa municipal sobre 
incivismo, vandalismo, grafitis y demás actos recogidos , identificando y sancionando a los 
responsables. Que se proceda a la limpieza de las pintadas que invaden, poco a poco, nuestro 
Distrito, en especial las de la zona de los Jardines Jaume Vicens Vives. Que las actuaciones que 
se realicen en relación con esta Proposición se comuniquen tanto a los vecinos de nuestro Distrito 
como a los grupos políticos que conforman este Consell. 

 
Pel que fa a la proposició del PP s’aprova amb els vots favorables del PSC, Cs i el Grup 

Municipal Demòcrata; l’abstenció d’ERC, i els vots contraris de la CUP i BC: El Consell del 
Districte de les Corts acorda: Instar al Govern del Districte a prendre mesures urgents, 
especialment de seguretat, equips especialitzats d’atenció i campanyes de promoció de civisme, 
per fer front als continus actes d’incivisme que pateix el veïnat de Les Corts, especialment dels 
carrers Benavent/Felipe de Paz/Comandante Benítez i voltants els dies de partit de futbol al Camp 



 

38 
 

Nou, així com del veïnat de l’avinguda de Xile i els seus voltants i dels qui viuen al costat dels 
Jardins Jaume Vicens i Vives, sobre tot durant les nits del cap de setmana i festius. 
  

4. ERC: El Districte de les Corts presentarà una nova proposta d’implantació de la 
fase final de la nova xarxa d’autobús que garanteixi el manteniment dels recorreguts 
actuals de la línia H10 i la línia 54. Aquesta nova proposta s’haurà de presentar 
conjuntament amb Transports metropolitans de Barcelona i tots els organismes de 
l’Ajuntament de Barcelona encarregats de la mobilitat a la ciutat i garantirà la 
participació de la ciutadania i de la resta de Grups Municipals. 

 
El conseller Jordi Castellana exposa que al voltant de l’avinguda de Madrid, entre la plaça 

del Centre i l’extrem de la banda de l’Hospitalet, només comptant les seccions censals que toquen 
a avinguda Madrid, hi viuen gairebé 30.000 persones, de manera que és una zona molt 
densament poblada i, com a tal, té unes necessitats especials de transport públic, fins al punt que, 
fins i tot amb la configuració actual de la xarxa ortogonal, amb la qual el 54 i l’H10 comparteixen 
recorregut per l’avinguda Madrid, en hores punta hi ha col·lapse d’aquestes dues línies i és 
complicat accedir amb qualitat a l’autobús. Davant d’aquesta realitat, el seu grup, que ja ha 
presentat iniciatives per evitar que en les propostes d’implementació de la xarxa ortogonal hi 
hagués excessiva distància entre les línies, especialment les horitzontals, que passen pel districte, 
entén que cal anar un pas més enllà de la proposta que s’ha fet i garantir que els veïns i les veïnes 
que viuen tocant avinguda Madrid puguin fer servir el transport públic amb una qualitat i una 
freqüència dignes. Per això, no considera encertada la mesura anunciada a la xerrada de mobilitat 
en què es va presentar la implementació de l’última fase de la xarxa ortogonal que consisteix a 
substituir el recorregut de l’H10 per avinguda Madrid pel 54, que tindria freqüència de bus 
ortogonal. Insisteix que, si bé els recorreguts del 54 i de l’H10 fins a Muntaner tenen similituds i no 
passen per distàncies excessivament allunyades, la densitat especial de població de la zona 
recomana que en alguns punts aquestes dues línies es complementin, especialment en hores 
punta. 
 

D’altra banda, posa en relleu, com ja fa temps que fan diverses associacions de veïns, com 
ara la de Sant Ramon i la de l’avinguda Xile, la importància de mantenir el recorregut del 54 per 
l’actual traçat de Cardenal Reig i Travessera, amb el tros de carretera de Collblanc final fins a 
Cardenal Reig, que permet connectar tot el barri, especialment envellit, i uneix Sant Ramon amb 
l’Hospital Clínic, l’hospital de referència del barri. 
 

Pels motius exposats, el seu grup presenta aquesta proposició, que enuncia. 
 
El president dona la paraula, abans de donar pas a les intervencions dels grups, a les 

persones del públic que han demanat intervenir en aquest punt. 
 

El Sr. Cèsar Fernández, representant de l’Associació de Veïns de Sant Ramon, saluda tots 
els grups i posa en valor la tasca que fan tant els grups de l’oposició com la Regidoria d’Atenció al 
Ciutadà, que no és fàcil. 
 

Dit això, exposa que a l’àrea de Cardenal Reig amb Ramon Nonat, Pisuerga i Collblanc 
viuen 5.000 persones i la gent està bastant indignada amb el tema del 54, que fa trenta anys que 
recorre el barri, i diverses associacions de veïns estaven d’acord a deixar una carta a tots els 
portals i a totes les botigues de la zona, però de moment no s’ha deixat, ni s’ha convocat la 
manifestació que es pensava convocar, atesa la inclusió d’aquest punt de l’ordre del dia a la 
sessió d’avui. Tot seguit, llegeix la carta: 
 

«Benvolgut veí, des de l’associació de veïns volem informar-vos que està prevista per al 
proper mes de novembre la suspensió de l’actual recorregut al nostre barri del bus 54, després de 
trenta anys de funcionament, i traslladar l’origen i final de la línia a l’avinguda Madrid, cantonada 
carrer de Sants. Com bé coneixeràs, aquest autobús és l’únic mitjà que ens trasllada directament 
a tots els llocs tan vitals dels nostres ciutadans, com és l’Hospital del Sagrat Cor, l’Hospital Clínic, 
el centre de la ciutat, Gran Via, passeig de Gràcia i l’Estació del Nord, d’on surten totes les línies 
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d’autobusos de les comarques. Tanmateix, i de cara al futur, la línia 54 també serà un important 
enclavament com a punt d’intercanvi per a l’estació de la línia 9 i la línia 5, que ja funciona, 
prevista per inaugurar el 2019. I sobretot els serveis que poden instal·lar-se en el futur espai 
Danubi. Per tot això, us preguem que doneu suport amb la vostra signatura en el document adjunt 
per sol·licitar al regidor del Districte de les Corts que traslladi a TMB la nostra petició perquè es 
reconsideri la mencionada suspensió i es creï una comissió de treball amb les associacions del 
barri. Els fulls de recollides estaran en la consergeria de totes les vostres finques o bé del Senator, 
el Laietà i tots els comerços del barri que ens donaran suport.» 
 

Per acabar, anuncia que si la línia 54 no es manté com fins ara, es convocarà la 
manifestació i es faran les accions necessàries. 

 
El Sr. Francisco Bonat saluda tothom i posa de manifest que hi ha molts usuaris de la línia 

H10 que no estan d’acord amb la retallada que hi ha programada per a aquesta línia per 
l’avinguda Madrid i el carrer Numància, i volen que es reconsideri la decisió i no es variï el 
recorregut de la línia, sol·licitud que trasllada a tots els grups polítics, ja que els usuaris de 
l’autobús són persones de totes les ideologies. D’altra banda, comenta que algues persones 
parlen de les Corts com si fos el Bronx. 
 

La Sra. Felisa Marco manifesta el seu suport a les associacions de veïns i comenta que la 
coordinadora de veïns de Mejía Lequerica també hi dona suport, i que els canvis proposats 
afecten tothom, fins i tot les persones que van, per exemple, de l’Estació del Nord a l’avinguda de 
Xile. Dit això, subratlla que el problema és una política d’autobusos, que li va explicar un 
conductor, que el que busca és que la gent faci més transbords, ja que es reben subvencions en 
funció de planificacions que compten els transbords, i el Govern no planifica en funció de les 
necessitats dels veïns, sinó en contra d’ells. Suggereix a les persones que planifiquen que durant 
una setmana surtin del despatx i es dediquin a agafar els autobusos per comprovar com de 
malament planificats estan. A continuació, comenta que l’autobús que millor funciona és el 12, que 
no falla mai, mentre que els altres de vegades els has d’esperar quinze minuts i d’altres arriben 
tres de cop. Conclou que cal planificar bé, deixar estar el mercadeig de tiquets i la mala 
planificació, que perjudica molt els veïns, i mantenir els autobusos que funcionen. 

 
El Sr. Joan Hernández subratlla que aquest és un exemple més que les coses es fan 

sense la participació dels veïns i sense coneixement del que hi ha al barri, i sovint la gent no 
s’assabenta dels canvis o es cansa perquè ja no sap si protestar o no, i demana als grups polítics 
que, davant de casos com aquest, parlin amb els veïns per evitar que s’arribi a situacions que no 
beneficien ningú i, en aquest cas, que reconsiderin la decisió presa. D’altra banda, comenta que hi 
ha veïns disposats a ajudar participant en la manifestació, recollint signatures, etc. 
 

El conseller Marc Faustino expressa el vot favorable del Grup Municipal de la CUP, que, 
davant la gran alarma social que ha generat entre el veïnat la notícia del canvi de recorregut de 
l’H10, considera necessari que es mantinguin els recorreguts actuals. 

 
El conseller Carlos Hornero expressa el vot favorable del Grup Municipal del PSC, que 

subscriu les paraules dels veïns que han intervingut i del grup proposant. Explicita que les dues 
línies a les quals fa referència la proposició són essencials per connectar la ciutat i manifesta 
expectació davant la intervenció que farà el Govern i la manera com es gestionarà aquest conflicte 
i es resoldrà el problema que s’ha generat. 
 

El conseller Xavier Cañigueral dona les gràcies als veïns que han intervingut i expressa el 
vot favorable del Grup Municipal del PP, conscient de l’alarma que hi ha, així com del gran 
descontent, justificat, dels veïns. 
 

Tot seguit, afirma que la mobilitat és un dels problemes greus que té el Govern de la 
Sra. Colau, que posa els seus prejudicis ideològics per sobre del que és el millor per als ciutadans, 
com ha demostrat amb el carril bici, amb el tramvia —l’ha prioritzat i s’ha negat a fer la línia D30— 
i, ara, amb la xarxa ortogonal. 
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Subratlla que els veïns senten que el Govern no els escolta, fins al punt que estaven a punt 

de fer una manifestació, i confirma que, efectivament, sovint es prenen decisions sense que ells 
s’hi hagin pogut expressar. 

 
Per acabar, remarca que la responsabilitat del Govern davant les queixes dels veïns és 

exigir als tècnics que facin la seva feina, en lloc de culpar TMB, sobretot tenint en compte que la 
presidenta de TMB és la regidora de Mobilitat de Barcelona, membre de BC. Insisteix que el 
Govern ha de fer la seva feina, parlar amb els tècnics i escoltar els veïns. 

 
La consellera Sonia Reina expressa el vot favorable del Grup Municipal de Cs i diu: «Es 

algo que desde el principio de la implantación de la red ortogonal se han quejado los vecinos, del 
tema de las líneas de autobús en los consells, en las audiencias… Nos extraña, o ya no, que la 
participación que tanto es bandera de este gobierno resulta que por mucho que los vecinos se 
quejen o que pidan hacer reuniones en las que puedan participar para explicar los problemas que 
tienen con estas modificaciones de las líneas de autobús, no se lleven a cabo. 
 

Explicaba la Sra. Felisa, y es cierto, también para la gente mayor, que se le dijo, recuerdo, 
en un consell o en una audiencia pública, ahora no recuerdo bien cuál de los dos era, que tenían 
que acostumbrarse a hacer trasbordos. Es que el problema no es solamente que tengan que 
hacer trasbordo, es que si antes tenían una línea de autobús que les llevaba de un punto a otro 
ahora tienen que hacer el trasbordo pero no tenemos frecuencia de paso. Podemos estar como 
media hora esperando un autobús en uno de los trasbordos, por lo tanto… No me diga que no. No 
sé si me dice que no a mí con la cabeza o al… Como va diciendo que no... Perfecto. Pues si me 
dice a mí que no, yo he estado más de media hora esperando y llegas a una parada y te pone la 
frecuencia de paso. Y lo que no tiene lógica ninguna es que establezcan una variación en las 
líneas de autobuses de Barcelona y el tiempo que se invierta en ellos sea más del doble del que 
se invertía antes. El autobús no es el metro, no funciona como el metro. 
 

Yo creo que es muy necesario que escuchen a los vecinos de una vez con el tema de los 
autobuses, que es una reivindicación hecha desde el principio. Nada más.» 
 

El conseller Matías Ramon expressa el vot favorable del Grup Municipal Demòcrata, que 
està molt orgullós de ser l’impulsor de la xarxa ortogonal d’autobusos, que en el moment de la 
implantació tenia una filosofia fàcil i senzilla de facilitar el transport als veïns mitjançant millors 
combinacions, entre altres coses. Subratlla que, a diferència del que fa el Govern actual, en aquell 
moment es va treballar escoltant les propostes dels veïns, i pregunta a qui s’ha consultat aquest 
cop, ja que a les reunions que s’han fet ja hi havia les decisions preses i no coneix ningú de la 
zona afectada que estigui d’acord que es canviï el recorregut del 54, l’únic mitjà que tenen els 
veïns de la zona per arribar a l’Hospital Clínic, al Sagrat Cor, a la plaça Tetuan o al centre. 
Pregunta si es pensa deixar aquests veïns sense cap comunicació amb aquests punts. 
 

Conclou que quan es vol implementar una nova xarxa d’autobusos en una zona, cal 
escoltar els veïns. 

 
El conseller Antoni Coll, portaveu del grup municipal del Govern, explica el procés 

d’implementació de la nova xarxa d’autobús, un procés llarg que neix d’una proposta aprovada en 
el mandat anterior que ara tothom vol fer seva (almenys, el Grup Municipal Demòcrata i ERC), 
però que ningú va ser capaç de començar a implantar, cosa que ha fet el Govern actual, 
mitjançant diverses fases —ara se n’està implantant l’última— i d’una manera participativa (des 
del 2016 s’han fet diverses sessions de treball a escala de ciutat i a escala de districte). 

 
Davant d’una intervenció d’una persona del públic que nega que el Govern s’hagi reunit 

amb ells, aclareix que el que està dient és que s’han fet diverses reunions —algunes en aquesta 
mateixa sala— per explicar la nova xarxa d’autobusos i els seus beneficis. 
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D’altra banda, indica que, si bé la nova xarxa objectivament és molt millor que l’anterior, el 
Govern és conscient del descontent que hi ha a la zona de Sant Ramon per les propostes per als 
autobusos 54 i H10, i subratlla que des del primer moment que s’han rebut queixes (de 
l’Associació de Veïns de Sant Ramon, de l’Associació de Veïns del Camp Nou, del Sr. Pedro 
Alonso, del Sr. Joan Hernández, etc.), aquestes s’han traslladat a TMB i a Mobilitat, amb els quals 
es treballen propostes de millora d’aquestes línies. Informa que molt aviat es convocarà els veïns i 
les associacions de veïns de la zona per explicar quina és la proposta definitiva. 

 
En darrer lloc, expressa l’abstenció del Govern. 
 
El conseller Jordi Castellana observa que la política no és només la institucional, sinó 

també la que es fa al carrer, i agraeix les intervencions dels veïns que han pogut parlar —fa 
extensiu l’agraïment a les persones que han pogut quedar-se fins tan tard. 
 

A continuació, nega que ell hagi dit res respecte al fet que el Grup d’ERC faci seva la 
proposta de la nova xarxa d’autobús, que està d’acord que és encertada, però té alguns 
problemes, i per això ha presentat aquesta proposició, que pretén que no s’implementin uns 
canvis que objectivament empitjoren la situació actual. 

 
Per acabar, comenta que no entén l’abstenció del Govern quan l’objectiu de la proposició 

és que a l’hora de consensuar la nova proposta que el Sr. Coll ha dit que hi haurà es tingui en 
compte tothom. 

 
El president comunica que s’aprova amb els vots favorables dels grups de la CUP, PSC, 

ERC, PP, Cs i GMD i l’abstenció del Govern, la proposició d’ERC següent: El Districte de les Corts 
presentarà una nova proposta d’implantació de la fase final de la nova xarxa d’autobús que 
garanteixi el manteniment dels recorreguts actuals de la línia H10 i la línia 54. Aquesta nova 
proposta s’haurà de presentar conjuntament amb Transports metropolitans de Barcelona i tots els 
organismes de l’Ajuntament de Barcelona encarregats de la mobilitat a la ciutat i garantirà la 
participació de la ciutadania i de la resta de Grups Municipals. 
 

5. PSC: Instar al Regidor del Districte a que entregui als grups polítics, en el termini 
d’un mes, un informe on es reflecteixi clarament aquelles proposicions que han estat 
aprovades i s’han dut a terme, les que queden pendents de fer i quina previsió hi ha 
de les pendents per la seva execució i el motiu pel que no s’han fet. 

 
El conseller Carlos Hornero explicita que la proposició demana que es faciliti informació 

actualitzada i transparent sobre l’estat d’execució de les proposicions aprovades pel Plenari de les 
Corts, així com sobre els motius pels quals no s’està donant compliment a un mandat polític del 
Plenari en el cas de les proposicions no executades. Subratlla que la proposició no fa referència al 
compliment estrictament legal de cap acord, sinó al respecte polític del Govern pel Plenari com a 
òrgan en què es debaten i voten iniciatives sorgides i treballades des de la proximitat, un respecte 
que, com a mínim, s’hauria de mostrar informant amb transparència sobre la situació de les 
propostes aprovades. 

 
A continuació, qualifica de contradictori que, des del punt de vista polític, de l’acció pública, 

de la proximitat i de la gestió de les sol·licituds i inquietuds dels ciutadans, en el Districte es 
prenguin acords en què el Govern no escolti ni per executar, ni per tenir en compte, ni per 
gestionar i ni tan sols per valorar donar una resposta sobre les proposicions que s’han anat 
aprovant. 
 
 El conseller Marc Faustino expressa el vot favorable del Grup Municipal de la CUP. 
 
 El conseller Jordi Castellana expressa el vot favorable del Grup Municipal d’ERC, conscient 
que del que s’aprova al Plenari no emana un mandat legal, sinó un mandat polític. 
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Tot seguit, posa de manifest que al llarg del mandat no hi ha hagut gaires trobades entre el 
Govern i el seu grup municipal per parlar de la manera de tirar endavant les propostes que s’han 
aprovat, i explica el cas d’un prec del seu grup que es va acceptar i sobre el qual no han sabut res 
fins avui, quan a l’informe s’ha comentat alguna cosa relacionada amb aquell prec. 

 
A continuació, subratlla que el seu grup sempre intenta fer una oposició molt responsable i 

constructiva i, per tant, intenta generar propostes que millorin el districte i evita l’oposició 
destructiva, i manifesta el desig que la relació entre govern i oposició sigui més fluida i es treballin 
de manera més conjunta les iniciatives aprovades. 

 
La consellera Míriam Casanova, portaveu del Grup Municipal del PP, subratlla que l’apartat 

de l’informe dedicat a les propostes aprovades pendents d’executar serà molt llarg, tot el contrari 
que l’apartat dedicat a les que sí s’han executat, i manifesta tristesa davant el fet que no s’hagi dut 
a terme cap de les propostes del seu grup, que han estat aprovades amb el suport d’una àmplia 
majoria dels consellers —i, per tant, d’una àmplia majoria dels veïns i les veïnes de les Corts— i 
s’han elaborant per intentar donar resposta a les necessitats dels veïns. Subratlla que el Govern, 
en no executar aquestes propostes, està donant l’esquena a la ciutadania. 

 
D’altra banda, assenyala que el Govern tampoc no compleix amb l’execució del PAD: 

segons el web de Decidim Barcelona, del Pla d’equipaments i serveis s’ha realitzat el 80%; de 
l’escola Anglesola, el 40%, i de la reforma de la plaça de les Corts, el 75%. 

 
Conclou que el Govern fa i continuarà fent el que vol, la qual cosa és una presa de pèl per 

als veïns i les veïnes i per als grups de l’oposició, i explicita que el seu grup vota a favor de la 
proposició. 
 
 La consellera Sonia Reina expressa el vot favorable del Grup Municipal de Cs, que 
subscriu les paraules dels grups que l’han precedit, i afegeix: «Solo recordar, y en respuesta a la 
extrañeza o sorpresa del Grupo del PP, que las proposiciones que se aprueban en el Consell no 
se ejecutan. Y no se ejecutan no porque no tengan esa capacidad ejecutiva que viene así 
establecida en el reglamento, es porque la Sra. Colau lo dijo bien claro: “No haré lo que yo no vote 
a favor”. Por lo tanto, todas aquellas proposiciones que se han votado en este consell plenari con 
el voto en contra o abstención de Gobierno, podemos darlas por no aprobadas porque no las van 
a llevar a cabo. Y a veces ni siquiera las que ellos mismos traen. Pero ya las de la oposición 
seguro que no. Por lo tanto, pocas esperanzas tenemos del informe que nos van a remitir, si nos 
lo remiten. Gracias.» 
 

El conseller Cristian Sais, portaveu del Grup Municipal Demòcrata, agraeix la proposició, 
que constata quin és el comportament del Govern del Districte, i recorda que a la sessió 
extraordinària del 5 d’abril del 2017, dedicada a l’educació i que va ser convocada per tots els 
grups excepte el PSC després de l’embolic que va muntar el regidor amb l’Ausiàs Marc, es va 
aprovar una resolució per majoria però el regidor va dir que no la pensava complir. Davant 
d’aquesta actitud, diu al veí que ha dit que la manifestació que preveien convocar es convocaria o 
no en funció del que aprovés el Plenari, que pot convocar la manifestació en qualsevol cas, ja que 
el Govern no executa el que s’aprova. 
 

Planteja quin sentit té la feina que fan els grups del Plenari si el regidor diu obertament que 
no pensa complir la resolució aprovada en un plenari convocat extraordinàriament per 
12 consellers, que presenten proposicions empesos per les inquietuds dels veïns, i comenta que 
des d’aquella sessió extraordinària, el seu grup discuteix les proposicions que vol presentar, però 
sent conscient que si al regidor no li agraden no les pensa complir. 
 

Per acabar, diu que espera rebre l’informe que demana la proposició —el contingut del 
qual és bastant previsible—, tot i que no hi té gaire confiança, atesa la manca de transparència 
habitual del Govern i la no execució de les propostes aprovades, i explicita que el seu grup vota a 
favor de la proposició. 
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El conseller Agustí Colom, portaveu del grup municipal del Govern, qualifica la darrera 
intervenció de purament demagògica i extraordinàriament cínica, ja que si s’hagués donat 
compliment al que es va aprovar a la sessió extraordinària esmentada, avui el Govern de la 
Generalitat no hauria aprovat tenir una escola nova. Subratlla que ell va ser l’únic que va defensar 
aquesta escola, i lamenta que es jugui a ser oposició en un lloc i govern en un altre. 

 
Remarca que si hi ha una cosa que el caracteritza és la coherència (no va dient a tot que 

sí, sinó que diu a algunes coses que sí i a d’altres que no, sempre amb coherència i honradesa), i 
comenta que quan el Govern de la Generalitat va dir que aprovava l’escola, a part d’alegrar-se per 
la Generalitat, alguns consellers podrien haver reconegut que si hagués estat per ells aquesta 
escola no s’hauria aconseguit: va ser la tenacitat del Govern municipal la que va fer que 
s’aconseguís una escola sobre la qual després el Grup Municipal Demòcrata va dir en un tuit que 
hi estava d’acord. 
 

A continuació, comenta que la proposició demana al regidor que faci una feina que hauria 
de fer l’oposició, que disposa de l’instrument del seguiment de proposicions. Aclareix que aquest 
instrument es pot utilitzar, però tot té uns límits, i acusa el Sr. Hornero de criticar com a membre 
de l’oposició el mateix que fa quan governa en algun ajuntament. 

 
Reconeix que el Govern no tira endavant totes les proposicions que s’aproven, però 

insisteix que sempre actua amb coherència, i puntualitza que no tira endavant «les proposicions 
que vol», sinó que, com a força política que va obtenir més vots i va aconseguir una alcaldia amb 
suport majoritari, té un mandat democràtic i ha de tirar endavant una política determinada. 

 
En darrer lloc, assegura que el Grup de BC governa per a tothom, escoltant tots els veïns i 

treballant per tothom; assenyala que a les properes eleccions els veïns valoraran la seva actuació, 
i subratlla que ell mai no farà demagògia i sempre diu el mateix a tot arreu, cosa que no tothom fa. 

 
El conseller Carlos Hornero diu al Sr. Colom que és «el superheroi del joisme i de la 

coherència», però també de la previsibilitat, i indica que aquesta proposició la va presentar ICV-
EUiA en el mandat passat. Diu als membres del Govern que no els reconeix, perquè estan jugant 
amb la transparència, i assegura que la presentació d’aquesta proposició no vol ser un atac, sinó 
un exercici, per responsabilitat, de la funció de control de l’acció del Govern que també la 
ciutadania exigeix. Nega també que es tracti de res personal contra el conseller. 

 
Per acabar, manifesta el desig que, malgrat el vot contrari del Govern, aquest faciliti 

l’informe que demana la proposició, així com l’informe sobre les retallades que ja hauria d’haver 
presentat. 
 
 El conseller Cristian Sais demana intervenir per al·lusions. 
 
 El president entén que no l’han al·ludit directament perquè no han esmentat el seu nom. Dit 
això, indica que s’aprova amb els vots favorables de tots els grups excepte del Govern, que hi vota 
en contra la proposició del PSC següent: Instar al Regidor del Districte a que entregui als grups 
polítics, en el termini d’un mes, un informe on es reflecteixi clarament aquelles proposicions que 
han estat aprovades i s’han dut a terme, les que queden pendents de fer i quina previsió hi ha de 
les pendents per la seva execució i el motiu pel que no s’han fet. 
 

6. CUP: Donar reconeixement i suport institucional a l’economia social i solidària al 
Districte de les Corts. 
Donar suport a les activitats de promoció de l’economia social i solidària que 
s’impulsin al nostre Districte en especial els tallers de formació que ofereix la 
cooperativa cortsenca l’Esguard SCCL als i les joves de les nostres escoles i instituts. 
Millorar i, si escau, ampliar les eines i recursos a l’abast del Districte per donar a 
conèixer l’economia social i solidària a les persones emprenedores mitjançant la 
creació en el nou Pla d’Equipaments i Serveis de l’Ateneu Cooperatiu de les Corts. 

 



 

44 
 

El conseller Marc Faustino agraeix les transaccions del Govern, el Grup Municipal 
Demòcrata i ERC i manifesta la convicció del seu grup que, tal com va defensar al ple 
extraordinari del setembre, és imprescindible mantenir les mesures de suport a l’economia social i 
solidària. 

 
Subratlla que l’economia cooperativa està ajudant a crear ocupació estable i de qualitat, 

malgrat que no en una escala prou gran per revertir els nivells d’atur, i esmenta un exemple de 
foment de l’economia social i solidària que viu en primera persona com a participant del consell 
escolar de l’escola de les seves filles: enguany, l’alumnat de cinquè i sisè de primària de l’escola 
Jaume I treballarà sobre els conceptes de l’economia social i solidària i visitarà cooperatives per 
conèixer de primera mà el model econòmic sostenible que fan gràcies a tallers de formació de 
l’Esguard, cooperativa cortsenca d’educació en el lleure. Entén que tant el Govern com la resta de 
grups municipals coincidiran en la necessitat de fer més passos al districte per reconèixer i 
difondre la funció de les cooperatives d’economia social i solidària i crear-ne de noves. 

 
El conseller Carlos Hornero expressa el vot favorable del Grup Municipal del PSC. 

 
El conseller Jordi Castellana, portaveu del Grup Municipal d’ERC, agraeix la proposició i 

assenyala que l’economia social i solidària, que representa el 2,8% en pes al total de la ciutat, 
el 7% del PIB i el 8% de l’ocupació, és un dels agents que genera més ocupació i que ha mostrat 
més resiliència als impactes de la crisi els darrers deu anys, ja que ha generat ocupació a 
diferència de la resta del sistema econòmic. D’altra banda, observa que el 52% de les persones 
que impulsen aquestes iniciatives són dones, de manera que en donar-hi suport s’està aplicant un 
element de justícia de gènere. 

 
A continuació, expressa l’opinió del seu grup que aquest tipus d’economia ha de ser un 

element prou potent per fer canviar els valors que regeixen l’economia en general, i posa de 
manifest que al districte hi ha 340 iniciatives en el marc de l’economia social i solidària (7% de la 
ciutat) i 69 cooperatives (8% de la ciutat). 

 
Per acabar, explicita el vot favorable del seu grup. 

 
El conseller Xavier Cañigueral expressa l’abstenció del Grup Municipal del PP, que hi 

hauria votat en contra del redactat original. Explica que el seu grup defensa l’economia social, atès 
que ve de la iniciativa privada i del lideratge de la societat civil, que el seu grup també defensa, 
però no estava d’acord amb el contingut del segon paràgraf (que s’ha eliminat) de la proposició, en 
què es proposava una politització de les escoles cap a una determinada tendència política, quan 
han de ser les escoles les que decideixen el que s’hi imparteix. 

 
La consellera Sonia Reina expressa l’abstenció del Grup Municipal de Cs. 
 
El conseller Matías Ramon expressa el vot favorable del Grup Municipal Demòcrata i 

agraeix a la CUP que hagi acceptat la transacció. Tot seguit, posa de manifest que el seu grup 
creu en el comerç social i solidari, com ha demostrat tant amb la presentació de diverses 
proposicions al Plenari com amb la potenciació, durant els seus mandats, d’aquest tipus de 
comerç i d’una correcta implementació d’aquest, sempre parlant amb comerços privats, entitats 
privades, associacions, etc. 
  

La consellera Laura Cañadas expressa el vot favorable del Govern, que també agraeix que 
s’hagi acceptat la transacció, i indica que Barcelona Activa i el Govern del Districte han treballat 
molt l’economia social i solidària, i es va llançar un projecte, tant amb l’Esguard com amb Tàndem 
Social, per facilitar l’articulació i l’enxarxament dels diferents agents de l’economia social i solidària 
del districte i donar a conèixer el mapa d’actius i de totes les iniciatives que es poden trobar al 
territori. D’altra banda, comunica que es vol organitzar una trobada en un espai del districte per 
donar a conèixer aquestes realitats mitjançant diferents activitats formatives i per facilitar el camí, 
com recull el punt 3 de la proposició, a les persones que vulguin emprendre projectes d’aquest 
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tipus d’economia. Comenta que el Govern anirà informant de les passes que es vagin fent en 
aquesta línia. 
 

El conseller Marc Faustino agraeix els vots favorables i diu al Sr. Cañigueral que és difícil 
que s’abstingui de participar al consell escolar, del qual forma part i en el qual educa al costat de 
la resta de membres de la comunitat educativa (professorat, personal d’administració i serveis i la 
resta de pares i mares que hi participen). Subratlla que el govern de l’escola és compartit entre 
tota la comunitat educativa i puntualitza que no hi ha adoctrinament econòmic sinó difusió de totes 
les alternatives: fins ara, no es parlava de cooperativisme, del qual es parla aquest any, i l’any que 
ve es parlarà d’una altra realitat, com pot ser la dels autònoms. 
 

D’altra banda, agraeix les paraules del Govern i manifesta l’interès del seu grup a conèixer 
les iniciatives en matèria d’economia social i solidària que s’estan fent al districte, que ajuden a 
combatre l’atur i la precarietat. Entén que aquestes iniciatives s’exposaran a la propera sessió del 
Consell d’Economia i Hisenda. 

 
El president comunica que, amb els vots favorables de tots els grups i l’abstenció del PP i 

de Cs, s’aprova la proposició del grup de la CUP següent: Donar reconeixement i suport 
institucional a l’economia social i solidària al Districte de les Corts. Donar suport a les activitats de 
promoció de l’economia social i solidària que s’impulsin al nostre Districte en especial els tallers de 
formació que ofereix la cooperativa cortsenca l’Esguard SCCL als i les joves de les nostres 
escoles i instituts.Millorar i, si escau, ampliar les eines i recursos a l’abast del Districte per donar a 
conèixer l’economia social i solidària a les persones emprenedores mitjançant la creació en el nou 
Pla d’Equipaments i Serveis de l’Ateneu Cooperatiu de les Corts. 
 

b) Proposicions amb contingut de declaracions institucionals 
 

c) Precs 
 

1. GMD: Que el Govern del Districte de les Corts procedeixi en el Consell Plenari 
convocat pel dia 9 d’octubre, a donar tota la informació de què disposi del cronograma 
de l’execució de les obres de l’Escola Anglesola, lliurant tant a les forces polítiques 
representades en aquest consell plenari com a la Comunitat educativa del Districte la 
documentació corresponent. 

 
El conseller Cristian Sais formula el prec, motivat per la recent aprovació, el 18 de 

setembre, d’una partida de 4 milions d’euros del Govern de la Generalitat per a la construcció de 
l’escola Anglesola, que es preveu traspassar al Consorci d’Educació en dues parts 
(1.800.000 euros per al 2018 i 2.200.000 euros per al 2019) i que s’afegirien a l’aportació que 
preveu fer l’Ajuntament (1 milió d’euros). D’altra banda, posa de manifest les habituals mancances 
del Govern pel que fa a transmissió d’informació a les forces polítiques del Plenari i transparència 
en la gestió, i subratlla la indubtable importància i transcendència que té el projecte tant per a les 
mares i els pares de les Corts com per a la resta de la ciutat i la comunitat educativa. 
 

La consellera Laura Cañadas recorda que en diversos consells escolars i en algun informe 
del regidor s’ha comentat quan començarien les obres i en quin moment es trobava el projecte, 
que segueix els terminis establerts. Concreta que es preveu iniciar les obres a l’abril (o, com a 
molt tard, al maig) i finalitzar-les abans de l’inici del curs 2020-2021. 
 

El conseller Cristian Sais entén que el prec s’accepta, però observa que la sol·licitud era 
que la informació es facilités per escrit. 

 
La consellera Laura Cañadas respon que fins que no comenci el projecte, que es fa 

conjuntament amb el Consorci, no es pot plantejar res perquè els terminis no estan fixats encara: 
si bé les previsions són les que ha indicat, fins que no hi hagi un pla per poder-ho explicar bé, no 
es presentarà. 
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El president observa que, d’acord amb l’explicació de la Sra. Cañadas, a efectes d’acta el 
prec no s’accepta. 

 
 
2. GMD: Que s’implementi l’Àrea Verda a la zona dels carrers Pisuerga, Cardenal 
Reig, Avinguda de Xile i Pintor Ribalta, en un termini màxim de cinc mesos, per tal que 
els veïns pugin beneficiar-se dels avantatges que aquesta representa per als residents 
i donar, així, resposta a la problemàtica actual de manca de places d’aparcament. 

 
El conseller Matías Ramon posa de manifest que a la zona a la qual fa referència el prec 

no hi ha àrea verda d’aparcament i els veïns fa molts anys que la reclamen, i comenta que la 
reforma del carrer Pisuerga ha fet baixar el nombre de places d’aparcament disponibles en aquest 
carrer, motius pels quals el seu grup presenta aquest prec. 
 

El conseller Antoni Coll indica que el Govern no pot acceptar el prec de manera unilateral i, 
per tant, demanar de manera categòrica que s’implanti l’àrea verda en una zona, ja que primer cal 
que els tècnics de BSM estudiïn la possibilitat de dur a terme aquesta implantació i quins en serien 
els condicionants. Dit això, comunica que el Govern farà les gestions pertinents amb TMB i els 
responsables de les àrees verdes de la ciutat perquè facin una valoració de la proposta i, abans 
del termini que estableix el prec, enviarà la resposta de l’informe de TMB. 
 

El conseller Matías Ramon entén que el prec no s’accepta però que es facilitarà un 
informe, que considera que es podria haver fet abans, ja que la demanda fa molt de temps que 
existeix i es podria haver aprofitat la reforma del carrer per fer-ho. Explicita que ara, si es donés 
compliment a aquest prec, s’hauria de tornar a aixecar i pintar el carrer. 

 
Tot seguit, remarca que l’àrea verda en aquella zona és necessària atès que hi ha un 

problema d’aparcament real, i posa de manifest que a les zones de la ciutat que disposen d’àrea 
verda, els veïns n’estan contents, i aquesta és una de les poques zones que no en disposa. 
Davant d’això, demana que es doni una solució real i immediata als veïns. 

 
El conseller Antoni Coll insisteix que es demanarà a BSM que treballi tècnicament la 

proposta i a partir d’aquí el Govern enviarà la resposta. 
 
 

3. Cs: Que, por parte de este Gobierno se proceda a : 
- Trasladar la rampa de salida de vehículos por Gran Vía de Carlos III, unos metros, 

exactamente donde se encontraba con anterioridad a la reforma, al carecer de 
visibilidad de los vehículos de los posibles peatones y ser un punto poco seguro 

- Colocar en la zona fuentes de agua potable, dado que carece de las mismas 
- Estudiar la posibilidad de realizar, en el parterre que se encuentra en Comandante 

Benítez, un área de juego infantil 
 

La consellera Sonia Reina indica que el prec es pot veure a la pantalla i explica: «Es un 
ruego que viene de unas peticiones de los vecinos, con los que estuvimos comentando el día de la 
inauguración, de la zona peatonal o semipeatonal de Conchita Supervia. Sí que es cierto que la 
rampa de salida donde está ahora ubicada, que no es donde estaba antes, tiene un problema de 
visibilidad de la gente que baja por la acera. Los coches no ven, cuando salen del parquin, es un 
ángulo muerto, es una zona oscura.» 
 

Tot seguit, explicita que parla de la sortida de Carles III, en què ara la rampa està tan 
enganxada a la paret que els cotxes que surten no veuen si baixa algú pel carrer, de manera que 
és una qüestió de seguretat. 

 
D’altra banda, observa que a la zona no hi ha cap font d’aigua ni cap ombra, i que caldria 

estudiar la possibilitat de fer una àrea de joc a la zona verda que hi ha. 
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La Sra. Felisa Marco es queixa de les males planificacions del Govern i del fet que es 
gastin molts diners inútilment en actuacions que els veïns no necessiten i en facin molta cerimònia 
i, en canvi, no inverteixin en el que realment és necessari, com ara que hi hagi alguna font, ombra 
i una zona de jocs. Afegeix que els veïns no estan còmodes amb l’entrada i la sortida dels jardins, 
ja que s’ha de fer una volta en un punt conflictiu (una incorporació al cinturó), i que hi ha un jardí a 
la rotonda que està tancat amb els pins, davant de l’església, i els veïns en podrien gaudir si es 
posessin unes bones tanques de seguretat. 

 
Subratlla que el disseny ha d’estar al servei del pragmatisme i pregunta per les naus el 

carrer María Barrientos. 
 
 El conseller Antoni Coll informa, en primer lloc, que en el moment de recepció de l’obra la 
Guàrdia Urbana va fer l’anàlisi corresponent i no hi va posar cap objecció al gual, però se li 
demanarà que ho torni a revisar per valorar-ne la seguretat. En segon lloc, confirma que 
s’estudiarà la possibilitat de posar una font, si les canalitzacions, etc., ho permeten, i ja s’ha 
demanat que s’estudiï la possibilitat de posar un arbre, ja que realment la zona, sobretot l’espai del 
mig, queda molt descoberta. En tercer i darrer lloc, manifesta el desacord del Govern pel que fa al 
parterre, un espai prou ampli i pacificat perquè tothom, independentment de l’edat, en pugui gaudir 
lliurement, de manera que no es considera adient dedicar-ho únicament a una àrea de joc. 

 
El president demana al Sr. Coll que expliciti si el prec s’accepta. 
 
El conseller respon que hi ha coses que sí i coses que no. 
 
El president indica que hi ha un criteri a Casa Gran que diu que quan no és clar si 

s’accepta o no, s’accepta i, per tant, se’n pot fer seguiment. 
 
El Sr. Coll diu que, en aquest cas, el prec es rebutja, ja que la part referida a l’àrea de jocs 

no s’accepta. 
 
La consellera Sonia Reina diu: «Pese a que nos rechazan el ruego para no poder hacer un 

seguimiento y, por lo tanto, no poder hacer el control del ruego, sí que agradecemos —una de cal 
y otra de arena— que tomen en consideración tanto la rampa de salida de los vehículos, porque 
es una petición de los vecinos, y el tema de las fuentes y el tema de colocar un árbol para la 
sombra. Gracias.» 

 
 

4. PP: Instar al Govern del Districte a ampliar el verd en les zones qualificades 
urbanísticament com a zona verda a Les Corts, com és el cas de la Colònia Castells, 
la finca del carrer Maria Barrientos núm. 6-20, la inca del carrer Benavent núm. 36 i el 
Parc de la Bederrida, així com completar el Parc Can Rigal mitjançant acord amb 
l’Ajuntament de l’Hospitalet, reformar el Parc de Les Corts previ consens amb el 
veïnat, i preservar especialment els arbres del voltant del Camp Nou i del Recinte de la 
Maternitat. 
 

La consellera Míriam Casanova formula el prec i posa èmfasi en la importància dels espais 
verds per reduir la contaminació i millorar la qualitat de vida de tothom. 

 
La Sra. Felisa Marco demana a tots els grups que s’uneixin en la defensa del manteniment 

del verd existent —concretament, demana fermesa pel que fa als arbres de la Maternitat i els 
afectats pel Pla del Barça—, que n’hi ha molt poc; subratlla que el Sr. Llongueras va ser el primer 
que va escoltar els veïns pel que fa al manteniment de la Maternitat i, a més, vivia la realitat al 
costat dels veïns, i demana als grups de l’oposició que s’uneixin per aconseguir que marxi el Grup 
de BC, que acusa de summament antidialogant i «antitot». 
 

El Sr. Joan Hernández posa de manifest que els arbres que hi havia a la Maternitat s’han 
reduït bastant perquè no es reposen, a diferència d’abans que, davant les queixes veïnals, es 
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reposaven, i subratlla que, si bé es va acordar que a l’Espai Barça es mantindrien els arbres, la 
realitat és que se’n talarà el 85%. No entén que el partit que teòricament havia de defensar 
l’ecologia, les zones verdes, etc., actuï com ho està fent. 
 

Afegeix que, pel que fa al Barça, sempre s’ha intentat dir que s’han de preservar els arbres 
centenaris i ara no es preserven, i demana al Govern que sigui més conscient que al barri s’ha de 
conservar tot el verd possible. 

 
El conseller Antoni Coll indica que les característiques del prec, que inclou molts temes 

independents i molt diversos, obliguen a no acceptar-lo, ja que és impossible separar els temes. 
Tanmateix, afirma que algunes de les qüestions plantejades sí que es poden considerar. 
 

Pregunta a què es vol fer referència quan es parla d’ampliar la zona de Colònia Castells, 
una zona verda amb un projecte que s’ha treballat participativament i que s’està treballant, un 
projecte executiu per deixar-lo llest per realitzar en el proper mandat, i observa que Maria 
Barrientos és una zona verda pendent d’una expropiació —en tot cas, cal prioritzar en el moment 
en què es fa o no l’expropiació— i Benavent ja s’està utilitzant com a zona d’esbarjo, excepte 
l’aparcament provisional que queda —cal trobar una solució en aquell espai i reestudiar-ho. 
 

Explica que el Districte com a tal no pot assumir el tema de Can Rigal perquè és 
metropolità, de manera que és l’entitat metropolitana qui hauria de plantejar-se si cal ampliar-lo i 
reformar-lo, sobretot la part de l’Hospitalet, que és la que està en més mal estat, i sobre la plaça 
de les Corts, recorda que hi ha una proposta, com bé sap el grup que ha presentat el prec. 
 

Respecte dels arbres del voltant del Camp Nou i de la Maternitat, lamenta que 
contínuament es repeteixin coses que no són certes. En aquest sentit, recorda que a Maternitat hi 
ha un pla de manteniment de l’arbrat. 

 
El president dona pas a la Sra. Casanova. 
 
La consellera Míriam Casanova agraeix les explicacions del Sr. Coll, però lamenta que el 

prec es rebutgi, i explica que si aquest fa referència a moltes zones verdes és perquè encara 
queda molt per fer per dotar les Corts de l’espai verd que legalment ha de tenir i per preservar el 
que hi ha. 

 
Tot seguit, esmenta la poda agressiva que va afectar els arbres del recinte de la Maternitat, 

un error que no entén que hagi passat desapercebut. Afegeix que, com ha dit el Sr. Hernández, no 
s’hi van reposar els arbres que s’hi havien de reposar. 

 
Per acabar, se suma al desig manifestat per la Sra. Marco que el govern que hi hagi 

després de les eleccions del 2019 sí que consideri una prioritat la dotació i la millora de l’espai 
verd, que té efectes en la salut i en la qualitat de vida de tothom. 

 
 

5. ERC: El Districte de Les Corts convocarà als veïns i veïnes de la plaça de Les Corts 
i dels carrer adjacents abans de l’inici de les obres de la citada plaça per tal d’informar 
de l’abast de la reforma prevista de la plaça i recollir, si escau, els suggeriments i 
aportacions dels veïns i veïnes que puguin millorar el projecte de reforma de la plaça. 

 
El conseller Jordi Castellana posa de manifest que, segons la informació de l’expedient de 

la reforma de la plaça, les obres, amb un pressupost d’uns 618.000 euros (IVA inclòs), havien de 
començar al juny i havien de finalitzar al setembre, i la resolució del recurs d’alçada va facilitar la 
tramitació de l’expedient. Observa, però, que tot i que en la darrera sessió del Plenari el Govern es 
va comprometre a informar els veïns i a organitzar una sessió participativa per parlar amb ells i 
recollir les seves propostes, al seu grup no li consta que s’hagi fet. 
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El conseller Antoni Coll indica que el prec s’accepta, atès que demana una cosa molt 
concreta que es pot treballar, i informa que ja hi ha data per a la reunió, que pensa que serà el 25 
d’octubre, i ara s’estan preparant els cartells d’escala per convocar els veïns. Explicita que a la 
reunió s’explicarà el projecte que es proposa per a la millora del Parc de les Corts, la reforma del 
qual consisteix en un arranjament —no hi ha un nou projecte de parc—: cal replantejar tota la 
barana i l’àrea de gossos, però no es modifica ni l’estructura del parc ni el projecte estructural. 
 
 El conseller Jordi Castellana posa de manifest que els desnivells, el riu, l’àrea de gossos, 
les terrasses de bars i els espais de joc infantil fan que la plaça sigui molt complexa; posa en 
relleu la importància de la reunió que s’ha de celebrar, i anuncia que el seu grup hi assistirà per fer 
seguiment de la qüestió. 
 
 

6. ERC: El Districte de Les Corts iniciarà els treballs per tal d’adequar i equipar amb 
les infraestructures necessàries el Parc de la Bederrida com a espai polivalent que 
pugui acollir activitats de caire cultural, associatiu i d’ús esportiu a l’aire lliure. Si escau, 
s’estudiarà la possibilitat que aquesta reforma de l’espai contempli, també, els usos 
actuals d’aparcament en compatibilitat amb els citats anteriorment. 

 
El conseller Jordi Castellana observa que el despatx d’ofici recull un expedient de 

88.000 euros sobre una reforma al Parc de la Bederrida, i demana explicacions sobre el que s’hi 
farà i sobre l’abast de la reforma. 

 
El conseller Antoni Coll indica que amb les obres al Parc de la Bederrida, que ja han 

començat, es crearà un espai d’ús esportiu de lliure accés, que el Govern entén que pot tenir un 
ús i un èxit importants. D’altra banda, assenyala que la proposta es va traslladar a una taula de 
clubs esportius i, arran d’una apreciació d’aquests sobre la pista d’atletisme que es proposava, 
aquesta s’ha modificat. Afegeix que la proposta també es va presentar al Consell d’Espai Públic i 
Obres. 
 

El conseller Jordi Castellana demana que es faciliti aquesta informació per escrit, així com 
l’expedient que ha demanat el Grup del PSC en l’apartat dedicat al despatx d’ofici, sobre el Parc 
de la Bederrida (expedient 18003795), un espai important qualificat de verd. D’altra banda, 
recorda que el Grup de la CUP va presentar una proposició que plantejava el foment de l’esport 
als espais a l’aire lliure, i esmenta el Beatles Weekend, una manifestació cultural important que, 
amb alguns arranjaments, es podria tornar a fer fàcilment. En aquest sentit, lamenta que enguany 
no s’hagi pogut fer aquesta activitat que neix de la base, d’entitats del barri i gent del barri, i que té 
un ressò de ciutat i fins i tot més enllà. 
 

El conseller Antoni Coll puntualitza que si enguany no s’ha fet el Beatles Weekend no ha 
estat per cap decisió o intervenció del Districte, sinó perquè els promotors del festival van decidir 
no convocar-lo. Dit això, indica que el prec s’accepta. 

 
 

7. PSC: Que el govern presenti i lliuri als grups municipals abans del proper plenari un 
informe sobre la sinistralitat viària lligada a l’ús de la bicicleta i altres vehicles de 
mobilitat personal al Districte, i una proposta de mesures per abordar millores en 
aquest àmbit. 

 
El conseller Carlos Hornero enuncia el prec, motivat per l’augment, els darrers anys, dels 

accidents de bicicleta, que del 2014 al 2017 van passar de 672 a 871. 
 

El conseller Antoni Coll indica que el prec s’accepta i que el Govern prepararà un informe 
sobre la sinistralitat generada amb implicació de bicicletes i altres vehicles de mobilitat personal i, 
si escau, aportarà propostes de millora. Comunica que l’informe es lliurarà abans de la propera 
sessió del Plenari i diu al Sr. Hornero que està convençut que la sinistralitat serà bastant inferior a 
la que ell imagina. 
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El conseller Carlos Hornero agraeix l’acceptació del prec i subratlla que no imagina cap 

dada, sinó que vol disposar de les dades reals. 
 
 

8. PSC: Que el govern del Districte organitzi un acte institucional d’homenatge i públic 
reconeixement a la figura política de Clara Campoamor als jardins que porten el seu 
nom amb motiu de la celebració del 85è aniversari de l’exercici, a les eleccions 
generals de 1933 i per primer cop, del dret al sufragi per part de les dones.  

 
El conseller Carlos Hornero formula el prec i concreta que la dona va poder exercir el dret a 

vot per primer cop a les eleccions del 19 de novembre de 1933. 
 

La consellera Laura Cañadas enumera les accions que es proposen per retre homenatge a 
Clara Campoamor als jardins que porten el seu nom, de les quals ja es va informar a la Taula de 
Memòria Històrica i a la Taula de Dones del Districte: passi d’una pel·lícula i debat sobre el sufragi 
femení; explicació de la biografia de Clara Campoamor d’una manera viva, amb actrius; tertúlies 
sobre dones representants del feminisme d’ahir i d’avui, i contacontes. 

 
Comunica que aquestes propostes, preparades per començar-les a treballar el primer 

trimestre del 2019, van passar pels espais de participació esmentats perquè aquests les 
valoressin i tinguessin l’oportunitat d’afegir-ne d’altres, i comenta que també serviran per donar 
visibilitat als jardins. Per acabar, indica que el prec s’accepta. 

 
El conseller Carlos Hornero agraeix l’acceptació del prec, però manifesta decepció pel fet 

que l’homenatge no es faci el mateix dia de l’aniversari del fet que es commemora o, almenys, la 
mateixa setmana, cosa que entén que es podria fer, sobretot tenint en compte que la Taula de 
Memòria Històrica fa aproximadament un any que treballa en el projecte. 

 
 

9. CUP: Que l’equip de govern realitzi els tràmits pertinents perquè els aparcaments 
de bicicletes públics del Districte de les Corts siguin lliures de bicicletes d’empreses de 
lloguer a partir de l’1 de gener de 2019. 

 
El conseller Marc Faustino formula el prec, motivat per l’habitual monopolització dels 

aparcaments de bicis per part de les empreses privades de lloguer de bicicletes, que treuen l’espai 
d’aparcament a les persones que viuen a Barcelona. 

 
La Sra. Felisa Marco posa de manifest que algunes empreses posen les seves bicis als 

aparcaments que hi ha al costat de la Maternitat per fer-se publicitat, quan aquests aparcaments 
els haurien de fer servir, per exemple, els estudiants. D’altra banda, denuncia que les bicis 
públiques es reposen a la una o les dues de la nit, cosa que genera molèsties de sorolls als veïns. 

 
El Sr. Joan Hernández dona les gràcies a la CUP per portar aquest tema al Plenari i 

comenta que quan es va parlar de l’Espai Barça, el Districte es va comprometre a col·locar uns 
boxs, com va fer l’Ajuntament de l’Hospitalet, perquè era una zona conflictiva. Assenyala que, si 
bé al carrer Numància, on hi ha l’Euròpolis, sí que s’han col·locat pàrquings de bicis nous que 
funcionen amb una targeta (si no en tens, no hi pots aparcar), en aquest cas es pateix pel tema 
del Barça i les companyies de lloguer i ningú no hi pensa. D’altra banda, observa que quan es fa 
un carril bici, cal intentar facilitar que la gent pugui tenir bici i pugui fer-la servir, ja que, si no, els 
carrils bici estaran buits. Considera incongruent que es faci un carril bici i no es col·loquin 
aparcaments de bici per als veïns. Demana que se solucionin aquests problemes. 

 
El conseller Antoni Coll indica que el Govern comparteix la preocupació recollida en aquest 

prec, però no el pot acceptar perquè no és el Districte qui ha de fer la regulació d’aquests espais i 
de l’ús d’aquests aparcaments per part de la bicicleta. Subratlla, però, que a la sessió del 
setembre de la Comissió d’Ecologia, Urbanisme i Mobilitat es va aprovar una proposició d’ERC 
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(amb els vots favorables de tots els grups excepte de la CUP) per regular l’ocupació i 
estacionament del vehicle compartit a la via pública, i s’està treballant en aquest sentit. Així, 
s’establiran les condicions d’aparcament de les bicicletes compartides amb la intenció d’evitar els 
conflictes que avui es produeixen en aquests espais. Indica que en el moment en què hi hagi 
l’aprovació d’aquesta regulació en l’àmbit de ciutat, s’aplicarà al districte. 

 
El conseller Marc Faustino observa que, independentment de la regulació que s’ha de fer 

en l’àmbit de ciutat, es podria haver acceptat el prec i fer alguna campanya en l’àmbit del districte, 
on hi ha realitats com la dels voltants del Camp Nou, on arriba a haver-hi 12 bicicletes seguides 
d’una empresa privada ocupant l’espai, tal com demostren les fotografies que el seu grup va 
adjuntar a la presentació del prec. Subratlla que la situació és molt preocupant. 
 
 

10. CUP: Que l’equip de govern realitzi els tràmits pertinents perquè en el proper acte 
d’inici del curs escolar 2019-2020 els grups municipals del Districte de les Corts 
puguem estar i compartir aquest espai de trobada. 

 
El conseller Marc Faustino formula el prec i posa de manifest que els grups municipals van 

ser a l’acte d’inici del curs escolar 2015-2016 però posteriorment no n’han rebut cap més 
convocatòria. 
 

La consellera Laura Cañadas comenta que no es pot acceptar el prec perquè l’acte no 
l’organitza el Districte, sinó el Centre de Recursos Pedagògics, i és un acte intern que es fa amb 
els treballadors del Consorci (el regidor hi va assistir perquè havia estat convidat pel Centre de 
Recursos). 
  

El conseller Marc Faustino pregunta si en l’acte d’inauguració del curs 2015-2016 els grups 
hi van ser per equivocació i manifesta sorpresa per la resposta de la Sra. Cañadas, ja que per a 
aquell acte els grups van rebre la convocatòria de la tècnica d’Educació, cosa que no ha succeït 
enguany. 
 

D’altra banda, entén que el Districte podria enviar un missatge de correu electrònic al 
Centre de Recursos Pedagògics per dir que la resta de consellers municipals estan interessats a 
assistir a l’acte. 

 
La consellera Laura Cañadas puntualitza que si bé els grups van ser convidats a la 

inauguració del curs 2015-2016, no ho van ser per decisió del Govern, sinó del Centre de 
Recursos Pedagògics, i afirma que el Govern hi parlarà per dir que els grups tenen interès a 
assistir a la propera inauguració, però no pot confirmar si hi seran convidats perquè, com ha dit, no 
és el Govern qui organitza ni qui convoca. 
 

d) Preguntes 
 

1. Cs: ¿Qué actuaciones se han llevado a cabo desde el Gobierno del Distrito, para 
instar a los responsables de Sanidad de la Generalitat a dar cumplimiento a la 
proposición de Ciutadans en el Parlament? 
¿Qué información, si es que se ha recibido alguna, ha trasladado la Generalitat al 
Gobierno de Barcelona, en relación al cierre del CUAP de Numancia y sobre la 
obligada, por su aprobación en sede parlamentaria, reapertura?  

 
La consellera Sonia Reina assenyala: «La pregunta va con relación al CUAP de Numancia, 

que llegaron a un acuerdo para retirarlo en febrero del 2017, hace más de año y medio ya. El 
Grupo Parlamentario de Cs en el Parlament de Cataluña presentó una proposición para 
reconvertir de nuevo el CAP en CUAP con asistencia las 24 horas del día, todos los días del año, 
incluidos servicios de analítica, radiología, boxes de observación y pediatría. 
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Nos gustaría saber sobre todo si se ha recibido algún tipo de información de la Generalitat 
respecto a que esta propuesta fue aprobada, si bien con la abstención de ERC y el PDCat en el 
Parlament, en la Comisión de Sanidad. Y si tenemos algún calendario y alguna notificación de la 
Generalitat. Gracias.» 
 

La consellera Laura Cañadas comenta que s’ha fet consulta sobre els tipus de serveis que 
s’ofereixen al CAP de Numància i recorda que en una sessió del Consell de Salut es va explicar la 
cartera de serveis en el sentit dels ASSIR i el projecte de trànsit, i s’està treballant per habilitar 
diversos espais dels centres, però no s’ha rebut la comunicació de l’obertura com a CUAP. 

 
Afegeix que tot el que aprova el Plenari que es remet a instàncies diferents d’altres 

administracions s’hi porta un cop s’ha aprovat aquí: en aquest cas, com que no ha estat el cas, no 
s’ha fet cap actuació, però si tots els grups en tenen voluntat, se’n pot parlar i es pot treballar. 

 
La consellera Sonia Reina diu: «Solo dar las gracias por la respuesta. Nos sorprende 

sobremanera que, desde la Generalitat, teniendo dos grupos aquí que continuamente están 
hablando de temas del distrito y temas sociales que aquí se votaron a favor y, en cambio, luego en 
la Generalitat no solamente se abstuvieron sino que no nos dan traslado de un acuerdo al que se 
llegó, y seguimos un año y medio después sin urgencias en el distrito. Gracias.» 

 
 

2  PP: Quin és el calendari previst d’execució de les obres de l’Espai Barça i dels 
ingressos municipals derivats d’aquesta actuació urbanística, quin és el destí 
establert d’aquests ingressos, i quins mesures s’aplicaran per reduir l’impacte al 
veïnat? 
 Sol·licitem que se’ns faciliti còpia de la resposta per escrit. 

 
El conseller Xavier Cañigueral exposa que abans de l’estiu es va aprovar la modificació del 

PGM de l’Espai Barça i el seu grup hi va donar un suport condicionat al fet que els ingressos que 
s’obtinguessin fossin destinats a inversions en el mateix barri de Sant Ramon, i indica que es van 
preveure gairebé 6 milions d’euros corresponents a la cessió d’aprofitament urbanístic, i una 
proposició del seu grup aprovada al maig plantejava algunes de les possibles actuacions 
(equipaments del PERI-Danubi, el poliesportiu d’Arístides Maillol, una piscina pública, actuacions 
en el recinte de la Maternitat i l’adquisició de l’interior d’illa de Mejía Lequerica), moltes de les 
quals fa temps que són reclamades pels veïns, motiu pel qual el seu grup presenta aquesta 
pregunta, que formula. 
 

El Sr. Joan Hernández posa de manifest que a l’última reunió de l’Espai Barça es va 
acordar que el Govern facilitaria una còpia de tots els acords a què s’havia arribat a les reunions 
que s’havien fet, referents, entre altres coses, a les bicicletes i al tancament de l’illa de Mejía 
Lequerica, però els veïns no han rebut res. D’altra banda, el Govern es va comprometre a informar 
els veïns del començament de les obres del Camp del Barça, però aquestes ja han començat (a la 
part de darrere, on hi ha l’entrada des del cementiri) i els veïns no en saben res. 

 
El conseller Antoni Coll diu al Sr. Cañigueral que se li enviarà la resposta per escrit, tal com 

demana, però observa que aquesta es pot trobar a diferents actes del Plenari. 
 

Dit això, assenyala que el calendari de les obres de l’Espai Barça el marca el document del 
PGM, la gestió urbanística derivada, i el primer que s’ha de fer en aquests moments és el projecte 
de reparcel·lació, que s’està treballant tècnicament, i el projecte d’urbanització. Afegeix que, tal 
com es va explicar a la comissió de seguiment, les obres començaran un cop es tinguin aquests 
projectes, i nega que les obres derivades de l’Espai Barça hagin començat. 
 

D’altra banda, observa que el Grup del PP torna a insistir que de manera unilateral es 
decideixi a què es destinarà el valor econòmic de la compensació urbanística que el Barça ha 
d’aportar, quan el Govern ja li ha respost en nombroses ocasions que seran els veïns i les veïnes, 
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mitjançant un procés de decisió col·lectiva, qui decidirà a què es destinaran aquests diners 
procedents de la repercussió urbanística. 

 
El conseller Xavier Cañigueral puntualitza que el seu grup en cap moment no va fer una 

llista tancada, sinó que va recollir necessitats que els veïns fa molts anys que reclamen, de 
manera que no s’està parlant d’una sol·licitud del PP, sinó d’un reclam veïnal. 
 

Dit això, subratlla que no cal esperar un any a tenir el pla de reparcel·lació per engegar el 
procés participatiu, i manifesta la percepció que els veïns no van sortir gaire contents de l’última 
reunió de l’Espai Barça, atesa la manca de resposta i de concreció del Govern. 

 
El conseller Antoni Coll diu al Sr. Cañigueral que, com ja sap, el procés participatiu ha 

continuat des de l’última reunió de la comissió de seguiment, en què es va dir que a partir de 
l’octubre es començarien a fer els grups de treball, que estan a punt de ser convocats per discutir 
el projecte d’urbanització que han de començar a treballar els tècnics del Barça conjuntament amb 
els tècnics d’Urbanisme, que són els que han d’acabar decidint de quina manera s’urbanitza tota 
l’àrea de l’Espai Barça. 
 
 

e) Seguiment Proposicions / Declaracions de Grups 
 

1. PP: Es requereix al Govern del Districte que informi sobre les gestions realitzades i 
l’estat d’execució del prec següent aprovat en el Consell Plenari del Districte de les 
Corts en sessió 3 de juliol de 2018: Que el Govern del Districte faci un major esforç 
per a preservar la convivència i el civisme entre el veïnat durant la propera Festa 
Major de Les Corts, garantint la neutralitat i pluralitat en actes institucionals i en 
edificis i espais públics municipals, exigint el compliment de les ordenances 
municipals, vetllant per respecte a la dignitat de les dones, perseguint accions de 
vandalisme i amenaces envers les diferents posicions polítiques i creences i 
distribuint i esponjant les actuacions musicals en diferents espais públics del districte 
per tal d’evitar la seva concentració en els indrets habituals durant tot l’any, entre 
altres actuacions 

 
El conseller Xavier Cañigueral enuncia el prec del qual demana seguiment, que el seu grup 

va presentar alarmat per alguns senyals que temien que anessin a més. 
 
La consellera Laura Cañadas explica que, tal com s’ha comentat en l’informe del regidor, 

una de les mesures treballades per la Festa Major és el protocol contra les agressions sexistes en 
els dies festius, que enguany s’ha reforçat amb la col·locació de tres punts liles d’atenció directa 
per si es produís qualsevol agressió i també com a punts informatius. Afegeix que també hi haurà 
el punt d’Energy Control sobre prevenció i informació de l’ús de drogues; Guàrdia Urbana tindrà un 
dispositiu de prevenció, seguretat i vigilància, amb caporal i agents, i hi haurà el servei coordinat 
amb Mossos d’Esquadra. 

 
El conseller Xavier Cañigueral felicita el Govern per l’acció encaminada a vetllar per evitar 

qualsevol agressió sexual, però indica que en altres àmbits no comparteix el mateix optimisme. 
Concreta que al districte s’estan produint situacions d’inseguretat; que els actes de la Festa Major 
continuen sense esponjar-se (la majoria es concentren al barri de les Corts) i que l’espai públic 
continua envaït de propaganda separatista. En aquest sentit, subratlla que la ciutat ha d’estar neta 
i que el Govern ha de fer complir les ordenances municipals —els polítics són els primers que les 
han de complir— i garantir la neutralitat de l’espai públic i dels actes institucionals, cosa que no va 
fer el passat diumenge amb el pregó del Districte: el Govern va cedir davant el separatisme i va 
permetre que aquest segrestés un acte que havia de ser per a tothom. 
 
 

2. ERC: Que el govern del Districte de Les Corts informi de l’estat d’execució del 
següent prec aprovat en el Plenari del dia 8 de maig de 2018:  
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 “El Districte de Les Corts instarà i promourà una trobada entre usuaris de l’Espai per a  
 Gossos situat als Jardins Bacardi i responsables municipals per analitzar el  
 funcionament de l’espai i estudiar possibles millores que garanteixin que aquest Espai  
 compleixi les característiques de seguretat, accessibilitat i confort necessàries tant per  
 als propis gossos com per a les persones que els hi acompanyen en un termini màxim  
 d’un mes”. 

 
El conseller Jordi Castellana fa una breu cronologia dels fets relacionats amb el prec del 

qual demana seguiment: al gener es va inaugurar l’espai de gossos de Bacardí i es van produir un 
seguit de queixes per les mancances de l’espai i la diferència que hi havia respecte als primers 
requeriments que havia demanat Parcs i Jardins; al maig es va acceptar aquest prec del seu grup, 
en què es demanava que es fes una reunió amb representants d’usuaris de l’espai per avançar 
cap a una solució dels problemes, i al juliol es va fer aquesta reunió. Ara, el seu grup vol saber 
quin és el pla de treball, quin calendari hi ha i quines mesures s’implementaran per garantir la 
seguretat d’aquest espai de gossos, tant per als usuaris com per als animals. 

 
El conseller Antoni Coll confirma que el Govern s’ha reunit amb els usuaris, que li han fet 

arribar un seguit de sol·licituds de millora dels espais, i recorda que els deu espais, un per 
districte, es van licitar conjuntament mitjançant una única proposta de licitació, un únic projecte 
que es va fer conjuntament a tots els districtes, i d’aquesta manera s’està treballant. Informa que 
s’ha fet la valoració de quines millores s’han de fer en cadascun d’aquests espais i, en el cas de 
Benavent, la llista que van facilitar els veïns —saluda els veïns presents a la sala— ja ha estat 
examinada pel Departament de Gossos, que n’ha fet una primera anàlisi que portarà a treballar 
conjuntament amb les àrees que s’han inaugurat a la resta de districtes per tal de fer una proposta 
d’arranjament conjunta de totes les àrees. 

 
D’altra banda, comenta que el calendari exacte no el pot facilitar. 
 
El conseller Jordi Castellana agraeix l’assistència dels representants dels usuaris de l’espai 

de Bacardí i diu al Sr. Coll que si bé la reunió es va fer poc després que s’acceptés el prec, des 
d’aleshores sembla que el ritme ha disminuït. D’altra banda, observa que el fet de no facilitar un 
calendari fa que, encara que es treballi, la feina no es pugui visualitzar. 

 
El conseller Antoni Coll respon que tothom voldria avançar més ràpidament, però hi ha 

altres agents que intervenen en les actuacions, i comenta que la primera àrea de gossos que s’ha 
analitzat ha estat la de Benavent, per la pressió que han exercit tant els usuaris com el Govern. 
D’altra banda, afirma que els informes de la majoria dels districtes també estan fets en aquest 
moment, i entén que es portarà a una taula amb Espai Gos, on es posen en comú les propostes 
de millora. 
 
 

3 PSC: Que el govern del Districte de les Corts informi de les accions fetes sobre la 
proposició aprovada en el Plenari del dia 6 de març de 2018 amb el contingut següent:  
Refermar el compromís del Consell Municipal del Districte de les Corts amb el model 
d’escoles bressol municipals, amb la seva funció per l’educació de la petita infància i 
per la cohesió social; Instar al govern municipal a seguir treballant per la construcció 
de noves escoles bressol municipals;Instar al govern municipal de Barcelona en Comú 
a definir, abans del mes de juliol de 2018, el projecte per la construcció d’una escola 
bressol municipal en l’àmbit del PERI Danubi”. 

 
El conseller Carlos Hornero enuncia la proposició de la qual demana seguiment. 
 
La consellera Laura Cañadas observa que, tal com s’ha comentat a l’informe del regidor, la 

zona de Danubi depèn d’una negociació entre un privat i el Districte, i el Govern, que treballa per 
tancar aquest acord, entén que és un projecte que tindrà continuïtat més enllà d’aquest mandat, ja 
que hi ha la voluntat de diferents grups municipals que tiri endavant, i l’IMEB també hi està 
interessat. Afegeix que aquesta escola bressol està inclosa a la llista de la primera tongada 
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d’escoles bressol, i que el Govern espera tenir resposta de les negociacions al més aviat possible 
per veure com es continua avançant en aquesta qüestió. 

 
El conseller Carlos Hornero anuncia que tornarà a demanar un seguiment d’aquesta 

proposició a la propera sessió del Consell, i pregunta si el Districte ha encarregat estudis 
topogràfics, l’estudi històric i la redacció del planejament per saber quins requisits mínims ha de 
tenir l’escola bressol sense ser el propietari del sòl. 

 
El conseller Antoni Coll respon que, tot i que la propietat no és del Districte i no es pot 

intervenir, si hi va haver un acord amb la propietat per fer aquests estudis i ja s’havien fet. 
 
El conseller Carlos Hornero diu que d’acord. 

 
 
E. DECLARACIONS INSTITUCIONALS. 

 
Declaració institucional d’homenatge del Referèndum de l’1 d’octubre de 2017 

 
La vicepresidenta, Sra. Àngels Ventura, llegeix la declaració: 

 
«Primer. Reconèixer la tasca de les persones que varen fer possible la celebració del 

referèndum de l’1 d’octubre de 2017 i que hi van participar activament per poder donar veu al 
poble de Catalunya amb relació al seu futur polític. 
 

Segon. Manifestar la solidaritat amb la ciutadania que va ser brutalment agredida per les 
forces de seguretat de l’Estat quan es dirigia de manera pacífica a votar. En especial, reprovar la 
violència policial que van patir les persones del nostre districte als col·legis electorals de l’institut 
Joan Boscà i de l’escola Pau Romeva. 
 

Tercer. Exigir l’immediat alliberament de les preses i presos polítics, el lliure retorn de les 
persones exiliades i manifestar el suport a totes les persones represaliades. 
 

Quart. Donar suport a l’acusació popular impulsada per l’Ajuntament de Barcelona, 
denunciant les agressions policials de veïns i veïnes de la ciutat durant l’1 d’octubre del 2017, així 
com la resta d’entitats de defensa dels drets humans, que també estan personades en la causa. 
 

Cinquè. Comunicar aquest acord, el de l’Ajuntament de Barcelona, a la Generalitat de 
Catalunya, al Parlament de Catalunya i a les entitats municipalistes.» 

 
El president dona la paraula als grups que no han signat la declaració perquè n’exposin els 

motius. 
 
El conseller Carlos Hornero subratlla que el Grup Municipal del PSC des del primer 

moment va condemnar la decisió del Govern del PP de fer servir els antidisturbis, un error enorme 
que va tenir repercussió fins i tot fora del país, però entén que la declaració institucional que es 
presenta avui únicament pretén continuar enganyant i aprofundint en el problema. Malgrat això, 
considera que avui és un dia important perquè el pas que ha fet ERC augmenta l’esperança 
d’aconseguir formalitzar una nova proposta que sorgeixi del diàleg. Afegeix que ara és el moment 
perfecte per als silencis, per no continuar donant aire als «hiperventilats del procés» i per trobar la 
manera de dialogar i arribar a acords amb el Govern de la Generalitat. 
 

La consellera Míriam Casanova, portaveu del Grup Municipal del PP, fa constar que 
aquesta declaració institucional ha entrat a l’ordre del dia de la sessió d’avui per l’abstenció del 
Govern, cosa que demostra, un cop més, el suport implícit del Govern a l’independentisme. 

 
La consellera Sonia Reina, portaveu del Grup Municipal de Cs, diu: «El 6 y 7 de septiembre 

de 2017, de manera vergonzante para todos los demócratas, se perpetró en el Parlament de 
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Catalunya un golpe a la democracia por parte de los grupos separatistas, contraviniendo la 
Constitución, el Estatut, el Reglament del Parlament, los informes de los letrados y del Consell de 
Garanties Estatutàries. El 20 de septiembre, alertados y convocados por los Jordis, los comandos 
separatistas llamados CDR rodearon y retuvieron contra su voluntad a una comisión judicial en la 
sede de la Conselleria d’Economia. No es para reírse.  
 

El 1 de octubre, pese a las múltiples advertencias, los separatistas alentaron la ocupación 
de centros, y organizados por la CUP y sus comandos, protegidos por Trapero y los mandos 
separatistas, rodearon los colegios, utilizando a las personas allí convocadas para impedir a los 
servidores públicos cumplir un mandato judicial. De lo ocurrido ese día, la responsabilidad última 
es, precisamente, de quienes convocaron un acto ilegal poniendo en riesgo tanto a todos los 
ciudadanos como a los agentes intervinientes. 
 

La violencia que auspicia el grupo proponente de esta declaración y los grupos 
separatistas no es la vía para recuperar la democracia, la convivencia y el estado de derecho en 
nuestra tierra.  
 

Y no, no existen presos políticos, sino unos políticos presos como consecuencia de sus 
actos propios. Gracias.» 
 
 Finalitzades les intervencions i en no haver-hi més temes a tractar, el president, senyor 
Francisco Sierra, aixeca la sessió, el contingut de la qual certifico, 23.50 h. 
 
 Vist-i-plau 
 
El regidor president del       La secretària  
Consell del Districte     
    
 
Francisco Sierra López      Meritxell Cusí i Pérez 


